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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ E΄ 

Συνεδρίαση 4ης Σεπτεμβρίου 2020 

Ώρα έναρξης:  11.15 π.μ. 

Αρ. 1 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας!   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής.  Παρακαλώ να διαπιστωθεί από τους 
γραμματείς αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξεκινούμε την τελευταία σύνοδο σήμερα αυτής της περιόδου.  Η προηγούμενη σύνοδος έγινε κάτω από 
τα προβλήματα της πανδημίας, παρ’ όλ’ αυτά, θέλω να ευχαριστήσω όλους, βουλευτές, προσωπικό, αλλά και 
την τεχνολογία μας, γιατί έγινε δυνατό, παρ’ όλα τα προβλήματα της πανδημίας, να έχουμε το απαιτούμενο ή και 
περισσότερο ακόμα αποτέλεσμα.  Και πιστεύω ότι και σε αυτή τη σύνοδο, που θα έχουμε όχι το πρόβλημα της 
πανδημίας αλλά τη σύντμηση λόγω των βουλευτικών εκλογών, θα μπορέσουμε να παράξουμε έργο με τους 
τρόπους που ξέρουμε πλέον, που να είναι ανάλογο ολόκληρης συνόδου.   

 Βλέπω κάποιες απουσίες πολύ δικαιολογημένες.  Η πρώτη δικαιολογημένη απουσία είναι ο κ. Άριστος 
Δαμιανού, ο οποίος είναι σε σύνοδο, σε τηλεδιάσκεψη για την ΚΕΠΠΑ.  Είχαμε και ένα μικρό πρόβλημα και 
απουσιάζουν δυο-τρεις βουλευτές γι’ αυτό το θέμα, όμως θα προχωρήσουμε νομίζω. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μετά την ολοκλήρωση των τακτικών συνόδων των Παράλληλων Βουλών, που πραγματοποιήθηκαν 
μεταξύ της 14ης και της 23ης Ιουλίου του 2020, και σε συνέχεια της προηγούμενης αναφοράς μου στο σώμα την 
31η Ιουλίου 2020, θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  Οι υπηρεσίες της Βουλής ολοκλήρωσαν τη 
μελέτη και επεξεργασία των προτάσεων που υιοθετήθηκαν από τις πιο πάνω συνόδους και σύντομα αυτές θα 
σας κοινοποιηθούν, ως επίσης και οι περαιτέρω ενέργειες που πρέπει να γίνουν.  Εξάλλου, οι ενέργειες που 
προκύπτουν θα είναι ένα από τα κυριότερα θέματα τα οποία θα συζητήσουμε στη συνάντηση που θα έχω με 
τους προέδρους, αναπληρωτές προέδρους και προέδρους των επιτροπών της Παράλληλης Βουλής στις 10 
Σεπτεμβρίου 2020 στο Συνεδριακό Κέντρο.  Για τη συνάντηση σας έχει ήδη σταλεί ηλεκτρονικά σχετική 
πρόσκληση συμμετοχής και η σχετική ημερήσια διάταξη.  Θα ήταν χρήσιμο και θα χαρώ πολύ να έχω τις 
δηλώσεις για λόγους οργάνωσης του χώρου όσων από εσάς θα ήθελαν να παρακολουθήσουν.   

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι εντός του επόμενου διαστήματος θα δημιουργηθεί 
και μια νέα Παράλληλη Βουλή, η έβδομη, για την επιχειρηματικότητα, για την οποία στο παρόν στάδιο 
βρισκόμαστε στη διαδικασία στελέχωσης.  Για το θέμα αυτό θα έχετε εκτενέστερη ενημέρωση, όμως για το θέμα 
της στελέχωσης θα ήταν πολύ χρήσιμο αν μπορούσατε να συζητήσετε μαζί μου τρόπους ή εισηγήσεις δικές σας, 
άτομα τα οποία μπορούν με επιστημονικό τρόπο να βοηθήσουν και να συμμετέχουν στην Παράλληλη Βουλή, 
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αλλά και στις άλλες Παράλληλες Βουλές, όπου, όπως έχω πει, θα διευρυνθεί ο αριθμός στους εβδομήκοντα, άρα 
υπάρχουν περιθώρια συμμετοχής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν μπούμε στη νομοθετική εργασία, να σας πληροφορήσω ότι η Επιτροπή Επιλογής συνήλθε σε 
συνεδρία της και αποφάσισε αλλαγές στη σύνθεση των επιτροπών.  Θέλω να μη διαβάσω το κείμενο που έχω 
μπροστά μου, γιατί έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχουν δεύτερες και επιπλέον σκέψεις.  Δεν ξέρω αν θέλει κάποιος 
να με διακόψει, για να πει τι σκέψεις υπάρχουν, γιατί η πρόθεσή μου είναι να παραθέσω την απόφαση της 
επιτροπής, η οποία κατά την άποψή μου -και ας με διαψεύσουν ή επιβεβαιώσουν τα μέλη της επιτροπής, οι 
παρόντες- έχει καλύψει, μπορούμε να πούμε ότι έχει αποφασίσει, έχει καλύψει όλες τις επιτροπές, πλην της 
Υγείας και των Εσωτερικών που παραμένει μια συζήτηση, άρα θα μπορούσαμε να κάνουμε τις αλλαγές και να 
μείνουν να εκκρεμούν αυτές οι δύο επιτροπές.  Άλλως πως, θα μείνει μια εκκρεμότητα για δεκαπέντε μέρες, ίσως 
και τρεις εβδομάδες, που δε βοηθά νομίζω τη σωστή λειτουργία της Βουλής.   

 Αν δε θέλει κανένας να με διακόψει, να συνεχίσω να πω τις αλλαγές που εισηγείται η επιτροπή.   

 Ναι; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να τονίσω τουλάχιστον τη δική μας θέση, ότι έχει αποφασίσει η Επιτροπή Επιλογής 
και κατά τη δική μας αντίληψη και όσων είχαμε αναφέρει στην επιτροπή πάντοτε σε ένα πνεύμα συναίνεσης και 
συνεργασίας με όλους, δεν παραμένει καμία εκκρεμότητα.  Το μοναδικό το οποίο, μία πληροφόρηση που ανέμενε 
σήμερα για το ένα όνομα από την πλευρά του Δημοκρατικού Κόμματος, που αφορούσε την επιτροπή Εργασίας, 
έχει ήδη διαβιβαστεί στις υπηρεσίες και έχουν καλυφθεί όλα τα κενά και έχει γίνει πλήρης σύνθεση.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Ερωτοκρίτου, από τα πρακτικά δεν προκύπτει κάτι τέτοιο και δε θέλω να μεταφέρω τη συζήτηση 
της Επιτροπής Επιλογής εδώ.  Η άποψή μου είναι -και έτσι θα το βάλω για τοποθέτηση- είτε προχωρούμε με την 
εισήγηση ότι έχουν καλυφθεί όλες οι επιτροπές πλην Υγείας και Εσωτερικών ή αφήνουμε το θέμα ανοικτό μέχρι 
την επόμενη συνεδρίαση.  

 Παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

  Επειδή η ολομέλεια ασφαλέστατα έχει περισσότερο λόγο και κύρος, αν θέλετε, από την Επιτροπή 
Επιλογής και επειδή η αλήθεια είναι ότι είχαμε πει τζιαι είχαμε κάπως συμφωνήσει ότι από τα μέλη, από τους 
τρεις συναδέλφους δε θα μπορούσε είχαμε πει στη σκέψη μας να είναι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επαναλαμβάνω, να μην επαναφέρουμε τη συζήτηση εδώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα σας δώσω λύση, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μας δώσετε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …που έδωσα τζιαι τότε, αλλά δυστυχώς δεν… Τώρα μπορεί να γίνει αποδεκτή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, διαδικαστικά… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ε, τότε εμείς δε δεχόμαστε να περάσουν τώρα.  Μετά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, να μείνουν μετά. 
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 Κύριε Λουκαΐδη, θέλεις τίποτε να πεις, για να βοηθήσεις, ή, αν μιλήσεις, μπορεί να… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς εγώ να αναφέρω ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα είτε να το αφήσουμε μετά είτε 
να το αποφασίσουμε τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!   

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Η δική μας η προσπάθεια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσω να μπει μία συνεδρίαση… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε -και τελειώνω- να λειτουργήσει όσο το δυνατόν πιο γρήγορα, όσο το δυνατόν πιο 
σωστά και με πλήρη σύνθεση το κοινοβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αυτή είναι η δική μας η προσπάθεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Από εκεί και πέρα, είμαστε στη διάθεση όλων των συναδέλφων πάντοτε με γνώμονα να μπορεί να 
δουλεύουν οι επιτροπές της Βουλής σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, νομίζω θα βάλουμε μία συνεδρία την ερχόμενη εβδομάδα να ξεκαθαρίσουμε την εισήγηση που 
έρχεται στην ολομέλεια και να αποφασίσει η ολομέλεια.   

 Ναι, κύριε Μουσιούττα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την ενημέρωση που είχα ζητήσει επίσημα από τον Γενικό Διευθυντή της Βουλής -και 
διορθώστε με, αν κάνω λάθος- η μέχρι στιγμής θέση της Επιτροπής Επιλογής ήταν ότι ο υποφαινόμενος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, δε θα μπούμε, επαναλαμβάνω, σε επιμέρους και ποιος είναι πού. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έννεν το πού, αριθμούς θα πω, δεν έχει σημασία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα δε θα μπούμε να συζητήσουμε… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι να συζητήσω που θέλω, θέλω να αναφέρω κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αναφέρτε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 
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 Έχω πληροφορηθεί ότι ο υποφαινόμενος θα μετέχει σε δύο επιτροπές, ο κ. Βότσης σε δύο επιτροπές και 
ο κ. Προκοπίου σε τρεις επιτροπές.  Απλώς, αυτό που θέλω να μάθω από την επιτροπή σας ή από την ολομέλεια 
είναι εάν εσείς θεωρείτε τους τρεις βουλευτές που ανέφερα προηγουμένως ότι είναι ομάδα ή είναι ανεξάρτητοι ο 
κάθε ένας βουλευτής.  Εάν θεωρείτε ότι είμαστε ομάδα, τότε θα πρέπει να υπάρχουν υποχρεώσεις και τα 
δικαιώματα ως ομάδας.  Αν θεωρούμαστε ανεξάρτητοι, θα πρέπει να έχουμε τα δικαιώματα και υποχρεώσεις ως 
ανεξάρτητοι.  Να θυμίσω ότι αυτή η Επιτροπή Επιλογής πριν δύο χρόνια ακριβώς είχε επιτρέψει σε ανεξάρτητο 
βουλευτή, βουλεύτρια, την κ. Θεολόγου, να είναι σε πέντε επιτροπές.  Διερωτούμαι ο αριθμός δύο ή τρία πώς 
καταλήγει να είναι και με ποιο σκεπτικό.  Αυτό θέλαμε να μάθουμε και, αν είναι δυνατό, να ενημερωθεί το σώμα 
ποιο είναι το σκεπτικό.   Όποιο και να είναι, εμείς θα το δεχτούμε, αλλά να γνωρίζουμε τον λόγο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι.  Εκάμετε αυτό που δεν έπρεπε να κάμετε διαδικαστικά, εμπήκετε στη συζήτηση.  Τέτοια συζήτηση 
μόνο η Επιτροπή Επιλογής μπορεί να κάμει.  Εδώ εγκρίνεται ή απορρίπτεται η εισήγηση της επιτροπής.  Όσον 
αφορά το ερώτημα προς εμένα, δεν είμαι εγώ που απαντώ τι είναι ο καθένας μες στη Βουλή, αν είναι επιτροπή, 
αν είναι κόμμα, αν είναι ομάδα, αν είναι ανεξάρτητος, αν είναι συνδεδεμένος.  Μόνοι σας, γνωρίζοντας το 
σύνταγμα, τους κανονισμούς, μπορεί να αποφασίσετε τι είσαστε.   

 Δε θα δώσω τον λόγο σε κανέναν. 

 Πάμε στο επόμενο θέμα.   

 Αναβάλλεται για την επόμενη φορά μετά από εισήγηση της επιτροπής.  Ήδη έγινε ένα λάθος, να μη 
συνεχίσουμε πά στο λάθος να κτίσουμε άλλα λάθη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερησίας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες 
οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

 Τα πρώτα δύο μας θέματα είναι οι δύο αναπομπές του Προέδρου της Δημοκρατίας των νόμων που 
τιτλοφορούνται «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020 και «Ο περί Ρυθμίσεως 
Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020.  Η έκθεση είναι κοινή.  Η εισήγηση της επιτροπής είναι 
κατά πλειοψηφία αποδοχή της αναπομπής.  Αποδοχή από ΑΚΕΛ, ΔΗΣΥ, ΕΛΑΜ.  Το ΔΗΚΟ τοποθετείται στην 
ολομέλεια.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους αναπεμφθέντες νόμους «Ο περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος  

του 2020» και «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών  

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου  

Γιώργος Τ. Γεωργίου Παύλος Μυλωνάς 

Ευανθία Σάββα Λίνος Παπαγιάννης 

Γιώργος Κάρουλλας Μη μέλη της επιτροπής: 

Ανδρέας Κυπριανού Γιώργος Περδίκης 

Ξένια Κωνσταντίνου   

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών επανεξέτασε τους πιο πάνω νόμους, τους οποίους η Βουλή 
των Αντιπροσώπων ψήφισε την 31η Ιουλίου 2020 και οι οποίοι αναπέμφθηκαν από τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, σε συνεδρία της που 
πραγματοποιήθηκε στις 4 Σεπτεμβρίου 2020. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εσωτερικών και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

Όπως  είναι  γνωστό,  ο  πρώτος  αναπεμφθείς  νόμος  κατατέθηκε  στη  Βουλή  στις 19 Ιουνίου 2020 υπό 
τη μορφή πρότασης νόμου από τον κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού. Με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί Πολεοδομίας και 
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Χωροταξίας Νόμου, ώστε να παραταθεί η περίοδος ισχύος πολεοδομικών αδειών που λήγουν εντός του έτους 
2020 κατά ένα έτος, χωρίς να απαιτείται η εκ νέου υποβολή σχετικής αίτησης στην αρμόδια πολεοδομική αρχή. 

Ο δεύτερος αναπεμφθείς νόμος κατατέθηκε, επίσης, στη Βουλή στις 19 Ιουνίου 2020 υπό τη μορφή 
πρότασης νόμου από τον κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού. Με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
Νόμου, ώστε να παραταθεί η περίοδος ισχύος αδειών οικοδομής που λήγουν εντός του έτους 2020 κατά ένα 
έτος, χωρίς να απαιτείται η εκ νέου υποβολή σχετικής αίτησης στην αρμόδια αρχή. 

Οι κυριότεροι λόγοι της αναπομπής των υπό αναφορά νόμων από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, όπως 
αυτοί εξάγονται από τις επιστολές του Προέδρου της Δημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2020, παρατίθενται ακολούθως αυτούσιοι και αυτολεξεί: 

 «2.5.2.  Στη βάση όσων αναφέρονται πιο πάνω, συνάγεται ότι η διοίκηση έχει μεριμνήσει για την 
αντιμετώπιση των δυσμενών συνεπειών της πανδημίας, με τρόπο νόμιμο και ουσιαστικά δίκαιο, που συνάδει και 
έχει συνέπεια τόσο με το ευρύτερο νομοθετικό πλαίσιο όσο και την ευρύτερη κρατική πολιτική, σεβόμενη την 
αρχή της νομιμότητας. Επομένως και επί της ουσίας, οι προτεινόμενες διατάξεις όχι μόνο δεν αντιμετωπίζουν 
την ανάγκη που επικαλούνται ότι επιλύουν, αλλά επιτείνουν την αβεβαιότητα και την ασφάλεια δικαίου, παρ’ όλο 
που ειδικά σε περιόδους κρίσεων η ασφάλεια δικαίου πρέπει να διαφυλάσσεται ως κόρη οφθαλμού. 

 2.6.  Υπό το φως των πιο πάνω, συνάγεται ότι έχει θεμελιωθεί πλήρως η θέση ότι η παρούσα επέμβαση 
της Βουλής των Αντιπροσώπων στο πεδίο της εκτελεστικής εξουσίας είναι αντισυνταγματική ως παραβιάζουσα 
και την αρχή της διάκρισης των εξουσιών, καθότι συνιστά ενέργεια που εκφεύγει του πεδίου της συνταγματικής 
νομοθετικής της αρμοδιότητας. Καίτοι η νομοθετική εξουσία ανήκει κατά τεκμήριο στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, αυτή επιβάλλεται να ασκείται ως το ίδιο το Σύνταγμα της Δημοκρατίας ορίζει, διαφορετικά 
ενδέχεται να αποτελέσει, όπως εν προκειμένω, εργαλείο αθέμιτης επέμβασης στο πεδίο της εκτελεστικής 
εξουσίας. Συνάγεται επομένως, ότι διαπιστώνεται παραβίαση της αρχής της διάκρισης των εξουσιών, αφού κατά 
παράβαση των προνοιών του Συντάγματος, ως ανωτέρω επεξηγείται, η Βουλή των Αντιπροσώπων, ανέλαβε 
αντισυνταγματικά πρωτοβουλία διαχείρισης των διοικητικών πράξεων έκδοσης αδειών, υποκαθιστώντας τη 
διοίκηση στην άσκηση αυτής της αρμοδιότητας. 

 3.  Με βάση τα προαναφερόμενα, ο αναπεμπόμενος νόμος κρίνεται ως αντισυνταγματικός, καθότι 
προσκρούει στην αρχή της διάκρισης των εξουσιών και πρόσθετα ως νομοθετικά και ουσιαστικά 
δυσλειτουργικός, ενώ η εφαρμογή των διατάξεών του όπως διαμορφώθηκαν καθίσταται ιδιαίτερα περίπλοκη, 
άνιση και αντιφατική. Περαιτέρω, σε διοικητικό/πρακτικό επίπεδο, η εφαρμογή και η λειτουργία του νόμου, με τον 
τρόπο που διαμορφώνονται οι διατάξεις του, κρίνεται ως ατελής και ασαφής, με αποτέλεσμα να προκύπτουν 
ουσιώδη νομικά προβλήματα και προβλήματα διοικητικής διαχείρισης του όλου συστήματος αδειοδότησης 
αναπτύξεων.». 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία της προέδρου και των μελών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και του μέλους της επιτροπής βουλευτή του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, 
εισηγείται στη Βουλή την αποδοχή της αναπομπής. 

Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτησή των αναπεμφθέντων νόμων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Παρακαλώ, θέλω να ακούσω ομιλητές, αν υπάρχουν ομιλητές. 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού.  

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Σκοπός των δύο προτάσεων νόμου οι οποίες έχουν αναπεμφθεί ήταν ακριβώς σε μια περίοδο ύφεσης να 
βοηθηθεί η ανάπτυξη και να μειωθεί η γραφειοκρατία.  Αντιλαμβανόμαστε τους λόγους για τους οποίους έχει γίνει 
η αναπομπή και γι’ αυτό θα την υιοθετήσουμε, όμως θα καλέσουμε ταυτόχρονα την εκτελεστική εξουσία όπως 
μελετήσει αυτή την ομόφωνη, αν θέλετε, θέληση των μελών του κοινοβουλίου, της κοινωνίας, για να παρατείνει 
τις πολεοδομικές άδειες και τις άδειες οικοδομής για έναν ακόμα χρόνο.  Θεωρούμε, προσωπικά θα τοποθετηθώ, 
θεωρώ ότι η ανάγκη ανανέωσης αδειών πολεοδομικών και αδειών οικοδομής είναι μία αναχρονιστική μέθοδος, 
γι’ αυτό και προτίθεμαι να καταθέσω στο μέλλον πρόταση νόμου στη Βουλή των Αντιπροσώπων, εκτός και αν 
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προχωρήσει από μόνη της η εκτελεστική εξουσία, για κατάργηση της ανάγκης ανανέωσης πολεοδομικών αδειών 
και αδειών οικοδομής.  Μόνο εάν και εφόσον αλλάξουν τα πολεοδομικά δεδομένα, θα πρέπει να ζητείται 
ανανέωση άδειας για οικοδομή που δεν έχει ξεκινήσει.    

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ποιοι θέλετε να μιλήσετε;  Για να γίνει κατάλογος. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να γράψει τον κατάλογο.   

 Εγώ βλέπω μόνο τον κ. Μυλωνά και τον κ. Ευσταθίου.  Αν υπάρχουν άλλοι, σηκώστε το χέρι σας. 

 Κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αποδεικνύεται για ακόμα μια φορά ότι η διαδικασία, εν πάση περιπτώσει, τουλάχιστον νοσεί.  Στην 
επιτροπή Εσωτερικών η κυβερνητική πλευρά άφησε να νοηθεί ότι δεν είχε καμία ένσταση.  Εκπλαγήκαμε με την 
αναπομπή του Προέδρου, εμείς θα πρέπει να το πούμε, παρ’ όλα αυτά, σεβόμενοι τις συνταγματικότητες και τα 
προβλήματα που προκύπτουν, θα υποχρεωθούμε να το κάνουμε.  Πάντως, πάρα πολλοί -και είναι πολύ σωστά 
όπως τα περιέγραψε ο κ. Κυπριανού- θα επωφελούνταν από αυτές τις ρυθμίσεις.  Δυστυχώς, έχουμε την 
αναπομπή. 

 Ευχαριστούμε πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Επειδή δεν είχαμε την ευκαιρία να τοποθετηθούμε στην επιτροπή, η ΕΔΕΚ θα υπερψηφίσει την 
αναπομπή, θα αποδεχτεί την αναπομπή, για τους λόγους οι οποίοι αναφέρονται στην εμπεριστατωμένη 
γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Εντάξει, δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αναπομπής των δύο νόμων; 

 Υπάρχει κανένας εναντίον;   

 Μετράτε τους όμως.  Μετρήστε τους, μετρήστε τους, εννά το χρειαστούμε τζιαι για μετά.  Ψηλά τα χέρια.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Ναι, ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.   

 Πενήντα τρεις παρόντες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι αναπομπές ομόφωνα γίνονται 
αποδεχτές1. 

 Πάμε παρακάτω.   

                                            
1  Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

εξαιτίας της λήψης έκτακτων μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν πραγματοποιήθηκε 
ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης.  
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 Τα θέματα από τον αριθμό 3 μέχρι το 6 είναι εξ αναβολής και επομένως δεν μπορεί να δοθεί άλλη αναβολή.  
Έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Εικοστής Όγδοης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος 
του 2020», «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» και «Ο περί 
Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020».  

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 3 θέματος είναι:  Τροποποίηση του συντάγματος, ώστε να δοθεί δυνατότητα να 
ορίζεται διά νόμου η προθεσμία άσκησης προσφυγής ενώπιον του Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς 
Προστασίας. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4 θέματος είναι:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να παρασχεθεί εξουσία 
στον Προϊστάμενο της Υπηρεσίας Ασύλου, ταυτόχρονα με την έκδοση απορριπτικής απόφασης επί του 
αιτήματος ασύλου, να εκδίδει απόφαση επιστροφής ή απομάκρυνσης ή διάταγμα απέλασης σε μια ενιαία 
διοικητική πράξη, καθώς και να ρυθμιστεί το θέμα της κοινοποίησης της εν λόγω απόφασης. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 5 θέματος είναι:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να καθοριστεί ότι 
προσφυγή ενώπιον του Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας κατά απόφασης του Προϊσταμένου της 
Υπηρεσίας Ασύλου ή της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων ασκείται εντός προθεσμίας τριάντα ημερών από 
την ημερομηνία γνωστοποίησης της εν λόγω απόφασης, καθώς και να συντμηθεί η προθεσμία άσκησης έφεσης. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 θέματος είναι:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε απόφαση επιστροφής 
ή/και απομάκρυνσης αιτητή ασύλου να εκδίδεται ταυτόχρονα με την απορριπτική απόφαση επί αίτησης 
παραχώρησης διεθνούς προστασίας σε μία ενιαία διοικητική πράξη. 

(Η σχετική έκθεση) 

  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια του επισυνημμένου 
παραρτήματος. 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου  

 Άριστος Δαμιανού  Πανίκος Λεωνίδου  

 Ευανθία Σάββα  Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε έξι συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 Ιουνίου, την 1η, στις 8, στις 17 και στις 24 Ιουλίου 2020.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Υπουργός Εσωτερικών και 
εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Ασύλου του Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, 
του Κυπριακού Συμβουλίου για τους Πρόσφυγες (ΚΣΠ), της Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους 
Πρόσφυγες, της Κίνησης για Ισότητα, Στήριξη, Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ) και του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου.  
Το Ανώτατο Δικαστήριο, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του συντάγματος, κατά τρόπον ώστε να δοθεί 
δυνατότητα να ορίζεται διά νόμου η προθεσμία άσκησης προσφυγής ενώπιον του Διοικητικού Δικαστηρίου 
Διεθνούς Προστασίας.  

 Ειδικότερα, το εν λόγω νομοσχέδιο, όπως αρχικά κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, προέβλεπε 
για την τροποποίηση του άρθρου 146 του συντάγματος, ώστε προσφυγή που ασκείται ενώπιον του Διοικητικού 
Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας να ασκείται καθ’ ον τρόπον νόμος ορίζει, ενώ παράλληλα διατηρείται η 
υφιστάμενη ρύθμιση σύμφωνα με την οποία προσφυγή ενώπιον του διοικητικού δικαστηρίου ασκείται εντός 
προθεσμίας εβδομήντα πέντε ημερών από την ημέρα της δημοσίευσης της προσβαλλόμενης απόφασης ή 
πράξης ή, σε περίπτωση μη δημοσίευσης ή παράλειψης, από την ημέρα κατά την οποία η πράξη ή παράλειψη 
περιήλθε στη γνώση του προσφεύγοντος. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Προσφύγων Νόμου [Ν. 6(Ι)/2000], ώστε 
να χορηγηθεί εξουσία στον Προϊστάμενο της Υπηρεσίας Ασύλου, ταυτόχρονα με την έκδοση απορριπτικής 
απόφασης επί του αιτήματος ασύλου, να εκδίδει απόφαση επιστροφής ή απομάκρυνσης ή διάταγμα απέλασης 
σε μια ενιαία διοικητική πράξη. Περαιτέρω, με το εν λόγω νομοσχέδιο, όπως αρχικά κατατέθηκε από την 
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εκτελεστική εξουσία, ρυθμίζεται η κοινοποίηση της απόφασης του Προϊσταμένου της Υπηρεσίας Ασύλου, κατά 
τρόπον ώστε να τεκμαίρεται ότι ο αιτητής έλαβε γνώση της απόφασης, σε περίπτωση που επιδόθηκε με τους 
τρόπους που περιγράφονται στον νόμο, ήτοι μέσω ηλεκτρονικού ταχυδρομείου ή μέσω μηνύματος στο τηλέφωνό 
του. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η πιο πάνω τροποποίηση του περί 
Προσφύγων Νόμου θα διορθώσει την παραδοξότητα του ισχύοντος νομικού πλαισίου, με βάση το οποίο 
παρέχεται στον ίδιο αιτητή δικαίωμα προσφυγής σε δύο διαφορετικά δικαστήρια, δηλαδή να καταχωρίσει 
προσφυγή αφενός στο Διοικητικό Δικαστήριο κατά διατάγματος απέλασης και απόφασης επιστροφής ή 
απομάκρυνσης, και αφετέρου στο Διοικητικό Δικαστήριο Διεθνούς Προστασίας κατά απορριπτικής απόφασης 
αιτήματος ασύλου. 

 Σκοπός του τρίτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας Νόμου [Ν. 73(Ι)/2018] ώστε- 

1.  να καθοριστεί ότι προσφυγή ενώπιον του Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας κατά απόφασης 
του Προϊσταμένου της Υπηρεσίας Ασύλου ή της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων ασκείται εντός 
προθεσμίας τριάντα ημερών από την ημερομηνία γνωστοποίησης της εν λόγω απόφασης και 

2.  να συντμηθεί η προθεσμία άσκησης έφεσης εναντίον απόφασης του Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς 
Προστασίας από σαράντα δύο ημέρες σε δέκα ημέρες. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, απώτερος στόχος των ρυθμίσεων που 
προτείνονται με το τρίτο νομοσχέδιο είναι η λήψη το συντομότερο δυνατό τελικής απόφασης επί αιτήσεων ασύλου 
κατ’ επιταγή της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 2013/32 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 21ης Ιουνίου 2013 σχετικά με κοινές διαδικασίες για τη χορήγηση και ανάκληση του 
καθεστώτος διεθνούς προστασίας». 

 Σκοπός του τέταρτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αλλοδαπών και 
Μετανάστευσης Νόμου (Κεφ. 105), ώστε απόφαση επιστροφής ή/και απομάκρυνσης να εκδίδεται ταυτόχρονα με 
την απορριπτική απόφαση επί αίτησης παραχώρησης διεθνούς προστασίας σε μια ενιαία διοικητική πράξη.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, προς επίτευξη του πιο πάνω σκοπού 
προτείνεται η μεταφορά της εξουσίας έκδοσης απόφασης επιστροφής ή/και απομάκρυνσης και των συναφών 
ενεργειών προς υλοποίηση της απόφασης αυτής στον Υπουργό Εσωτερικών υπό την ιδιότητα του Ανώτερου 
Λειτουργού Μετανάστευσης, ώστε να υπάρχει ευχέρεια εκχώρησης της εξουσίας αυτής στον Προϊστάμενο της 
Υπηρεσίας Ασύλου. 

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, ο Υπουργός Εσωτερικών ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι τα υπό συζήτηση νομοσχέδια αποτελούν μέρος της ευρύτερης πολιτικής της κυβέρνησης για την 
ολιστική αντιμετώπιση των θεμάτων ασύλου. Περαιτέρω, αναφέρθηκε στην αύξηση των μεταναστευτικών ροών 
προς τη Δημοκρατία και ειδικότερα στην αύξηση του αριθμού των αιτητών ασύλου, επισημαίνοντας ιδιαίτερα ότι 
η Κύπρος έχει γίνει συστηματικός μεταναστευτικός προορισμός για αιτούντες άσυλο οι οποίοι διώκονται ή 
ξεφεύγουν από εμπόλεμες ζώνες ή για οικονομικούς μετανάστες που ψάχνουν ένα καλύτερο μέλλον.  

 Ο ίδιος αξιωματούχος εξέφρασε την άποψη ότι η αύξηση των μεταναστευτικών ροών στη Δημοκρατία σε 
συνδυασμό με κατάχρηση διαδικασιών που αφορούν την αίτηση ασύλου δημιούργησαν δυσμενείς συνθήκες για 
τη Δημοκρατία και ότι για την αντιμετώπιση των προβλημάτων που αναφύονται λόγω των συνθηκών αυτών 
επιβάλλεται να καταστούν πολύ πιο αποτελεσματικοί οι μηχανισμοί διαχείρισης αιτήσεων ασύλου.  

 Ο Υπουργός Εσωτερικών ενημέρωσε περαιτέρω την επιτροπή ότι, πέραν της προώθησης των υπό 
συζήτηση νομοσχεδίων, η εκτελεστική εξουσία έλαβε σειρά μέτρων για αντιμετώπιση των προβλημάτων που 
αναφύονται από την υφιστάμενη κατάσταση. Στα μέτρα αυτά περιλαμβάνονται τόσο η εκπόνηση καταλόγου 
ασφαλών χωρών βάσει του οποίου διαχωρίζονται οι προδήλως αβάσιμες αιτήσεις όσο και η ενίσχυση με τριάντα 
επιπρόσθετα πρόσωπα της ομάδας εξέτασης αιτήσεων ασύλου.  

 Το Ανώτατο Δικαστήριο, παρ’ όλο που δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής, σε υπόμνημά 
του προς αυτή δηλώνει ότι δε φέρει ένσταση στην προτεινόμενη τροποποίηση για σύντμηση των προθεσμιών 
άσκησης προσφυγής ενώπιον του Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας, όπως προνοείται στο πρώτο 
και στο τρίτο νομοσχέδιο. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου συμφώνησε με τους σκοπούς και τη φιλοσοφία 
των νομοσχεδίων. 

 Η εκπρόσωπος του ΚΣΠ χαιρέτισε τις προσπάθειες μεταρρύθμισης του νομοθετικού πλαισίου, αλλά 
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τόνισε ότι οι τροποποιήσεις απαιτείται να συνάδουν με το κοινοτικό κεκτημένο και τις διεθνείς υποχρεώσεις της 
Κύπρου.  

 Οι εκπρόσωποι της Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες, αφού εξέφρασαν τη 
δυσαρέσκειά τους για το γεγονός ότι η Ύπατη Αρμοστεία δεν κλήθηκε από την εκτελεστική εξουσία να συμμετέχει 
σε διαβούλευση επί των νομοσχεδίων, παρ’ όλο που τούτο προβλέπεται τόσο στο καταστατικό της όσο και στη 
Συνθήκη της Γενεύης,  υπέβαλαν σημείωμα με τις θέσεις και εισηγήσεις τους για βελτίωση του υπό τροποποίηση 
νομοθετικού πλαισίου.  

 Ο εκπρόσωπος της ΚΙΣΑ διαφώνησε με τους στόχους και τις πρόνοιες των νομοσχεδίων και κατέθεσε 
υπόμνημα με τις θέσεις και εισηγήσεις της ΚΙΣΑ. 

 Στο πλαίσιο της μελέτης των νομοσχεδίων, την επιτροπή απασχόλησαν ιδιαίτερα τα ακόλουθα: 

1. Η διαπίστωση ότι στο άρθρο 146 του συντάγματος, όπως αυτό προτείνεται να τροποποιηθεί με το πρώτο 
νομοσχέδιο, και συγκεκριμένα στις παραγράφους 1, 1Α και 4 αυτού, θα περιλαμβάνεται αναφορά σε 
«Διοικητικό Δικαστήριο» με τη γενική έννοια του όρου, δηλαδή του δικαστηρίου στην αρμοδιότητα του 
οποίου εμπίπτουν τα προβλεπόμενα στο εν λόγω άρθρο ζητήματα, ενώ στην υπό τροποποίηση 
παράγραφο 3 αυτού θα περιλαμβάνεται αναφορά σε «Διοικητικό Δικαστήριο» με τη στενή έννοια του όρου, 
δηλαδή του δικαστηρίου που θεσπίστηκε με τον περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου 
Νόμο [Ν. 131(Ι)/2015]. 

 Αναφορικά με το πιο πάνω ζήτημα, η επιτροπή για σκοπούς ασφάλειας δικαίου εισηγήθηκε την 
αναδιατύπωση της προτεινόμενης τροποποίησης, κατά τρόπο που να διατηρείται μία έννοια του όρου 
«Διοικητικό Δικαστήριο», αλλά ταυτόχρονα να αποτυπώνεται η πρόθεση της εκτελεστικής εξουσίας όπως 
επιτρέψει στον κοινό νομοθέτη να καθορίσει με νόμο την προθεσμία για καταχώριση έφεσης σε θέματα 
που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας. 

2. Το ενδεχόμενο παραβίασης του δικαιώματος ίσης μεταχείρισης, όπως αυτό κατοχυρώνεται στο άρθρο 28 
του συντάγματος, καθότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις σε σχέση με τους αιτητές ασύλου καθορίζονται 
διαφορετικές προθεσμίες καταχώρισης προσφυγής και έφεσης.  

 Καθ’ όσον αφορά το θέμα αυτό η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας εξέφρασε την 
άποψη ότι για τη διαχείριση των αιτητών ασύλου επιβάλλεται η εφαρμογή ειδικών διατάξεων, αφού η 
διαχείριση αυτής της κατηγορίας προσώπων ρυθμίζεται από το κοινοτικό κεκτημένο και διεθνείς 
συμβάσεις που κυρώθηκαν από τη Δημοκρατία.  

3. Η πιθανότητα παραβίασης του δικαιώματος αποτελεσματικής πρόσβασης στη δικαιοσύνη, όπως αυτό 
περιλαμβάνεται στο άρθρο 6 της Ευρωπαϊκής Σύμβασης των Δικαιωμάτων του Ανθρώπου, καθώς και του 
δικαιώματος πραγματικής προσφυγής, όπως αυτό προβλέπεται στο άρθρο 46(4) της Οδηγίας 
2013/32/ΕΕ. 

 Ειδικότερα, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν προβληματισμό αναφορικά με τις επιπτώσεις που 
συνεπάγεται η προτεινόμενη σύντμηση των σχετικών προθεσμιών, όπως προτείνεται με τα υπό συζήτηση 
νομοσχέδια, στην άσκηση των πιο πάνω δικαιωμάτων. Συναφώς, μέλη της επιτροπής έθεσαν ερωτήματα 
αναφορικά με τη διασφάλιση της πρόσβασης στη δικαιοσύνη σε συνάρτηση με την οικονομική πτυχή της 
άσκησης του δικαιώματος αυτού. 

 Σε σχέση με τον πιο πάνω προβληματισμό η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας εξέφρασε την άποψη 
ότι η άσκηση των εν λόγω δικαιωμάτων δεν επηρεάζεται από τη σύντμηση των προθεσμιών, 
ενημερώνοντας παράλληλα την επιτροπή ότι σχεδόν όλοι οι αιτητές ασύλου υποβάλλουν αίτηση για 
νομική αρωγή, η έκβαση της οποίας αποφασίζεται από το δικαστήριο. 

4.  Οι πρόνοιες του δεύτερου νομοσχεδίου που διευρύνουν τις κατηγορίες των αιτήσεων παραχώρησης 
διεθνούς προστασίας οι οποίες θα θεωρούνται προδήλως αβάσιμες μέσω της διασύνδεσης του 
χαρακτηρισμού τους ως προδήλως αβάσιμων με τις περιπτώσεις που προβλέπονται στο άρθρο 12Δ του 
περί Προσφύγων Νόμου, το οποίο προβλέπει για ταχύρρυθμη διαδικασία εξέτασης αιτήσεων. 

 Ειδικότερα, την επιτροπή απασχόλησε ο χαρακτηρισμός αιτήσεων ως προδήλως αβάσιμων, στις 
περιπτώσεις όπου ο αιτητής ασύλου προέρχεται από χώρα που περιλαμβάνεται στον κατάλογο 
«ασφαλών χωρών», ο οποίος καταρτίστηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών.   Ιδιαίτερα, μέλη της 
επιτροπής εξέφρασαν προβληματισμό για το γεγονός ότι στον κατάλογο «ασφαλών χωρών» 
περιλαμβάνονται χώρες που έχουν καταδικαστεί από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων, καθώς και για την πιθανή παράβαση της αρχής της εξατομίκευσης, κατά την οποία κάθε 
περίπτωση πρέπει να εξετάζεται με βάση τα δικά της δεδομένα. 
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5.  Η προτεινόμενη με το δεύτερο νομοσχέδιο παροχή δυνατότητας κοινοποίησης στους αιτητές ασύλου του 
αποτελέσματος της αίτησής τους μέσω ηλεκτρονικού μηνύματος στο τηλέφωνό τους ή μέσω ηλεκτρονικού 
ταχυδρομείου. 

 Μέλη της επιτροπής εξέφρασαν προβληματισμούς για την παροχή τέτοιας δυνατότητας, καθότι οι αιτητές 
ασύλου θα ενημερώνονται κατά αυτόν τον τρόπο για την απόφαση του Προϊσταμένου της Υπηρεσίας 
Ασύλου, ήτοι για οιονεί δικαστική απόφαση που επηρεάζει σοβαρά δικαιώματά τους.  Συναφώς, τα μέλη 
της επιτροπής εξέφρασαν την άποψη ότι, προκειμένου να διασφαλιστεί η ουσιαστική άσκηση του 
δικαιώματος πραγματικής προσφυγής ενώπιον του δικαστηρίου, ο αιτητής απαιτείται να παραλαμβάνει 
ολόκληρο το κείμενο της απόφασης. 

 Καθ’ όσον αφορά τον πιο πάνω προβληματισμό, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας 
ανέφερε ότι με βάση τη σχετική νομολογία, αν η κοινοποίηση διενεργηθεί μέσω ταχυδρομείου, τεκμαίρεται 
ότι αυτή έχει παραληφθεί σύμφωνα με την κανονική λειτουργία του ταχυδρομείου και επισήμανε στην 
επιτροπή ότι υπάρχουν περιπτώσεις αιτητών ασύλου οι οποίοι σχεδόν δύο έτη μετά τη λήψη απόφασης 
του Προϊσταμένου καταχωρίζουν προσφυγές στις οποίες ισχυρίζονται ότι δεν έχουν παραλάβει την 
απόφαση.  

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών τόνισαν ότι στόχος του νομοσχεδίου είναι να 
διατηρηθεί η συνήθης πρακτική της κοινοποίησης της απόφασης μέσω ταχυδρομείου, αλλά 
επιπροσθέτως να παρασχεθεί δυνατότητα ενημέρωσης με ηλεκτρονικά μέσα. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών υπέβαλε στην επιτροπή κείμενα του πρώτου, δεύτερου και τρίτου νομοσχεδίου 
τα οποία αναθεωρήθηκαν σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας στη βάση της συζήτησης που 
διεξάχθηκε ενώπιον της επιτροπής και λαμβάνοντας υπόψη τις θέσεις των εμπλεκομένων, όπως αυτές 
διατυπώθηκαν στα υπομνήματα που κατατέθηκαν στην επιτροπή. 

 Ειδικότερα, το πρώτο νομοσχέδιο τροποποιήθηκε, κατά τρόπο που να απαλειφθεί η αναφορά σε 
«Διοικητικό Δικαστήριο» και «Διοικητικό Δικαστήριο Διεθνούς Προστασίας» και να θεσμοθετείται εξαίρεση από 
τον κανόνα καταχώρισης προσφυγής εντός εβδομήντα πέντε ημερών, στην περίπτωση όπου ρητά προβλέπεται 
σε νόμο διαφορετική προθεσμία για προσφυγή κατά απόφασης, πράξης ή παράλειψης. 

 Το δεύτερο νομοσχέδιο αναθεωρήθηκε από την εκτελεστική εξουσία, κατά τρόπο που να περιληφθούν σε 
αυτό συγκεκριμένες εισηγήσεις της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας για καλύτερη αποτύπωση των στόχων 
και της φιλοσοφίας του.  

 Ειδικότερα, στο αναθεωρημένο κείμενο του δεύτερου νομοσχεδίου περιλαμβάνονται τα ακόλουθα: 

1.  Εισαγωγή εξαίρεσης στην προτεινόμενη από το νομοσχέδιο πρόνοια με βάση την οποία, αν αίτηση 
παραχώρησης διεθνούς προστασίας κρίνεται ως προδήλως αβάσιμη, το δικαίωμα παραμονής του αιτητή 
στη Δημοκρατία αποφασίζεται από το Δικαστήριο, ώστε να μην περιλαμβάνονται στην πρόνοια αυτή 
περιπτώσεις που η αίτηση παραχώρησης διεθνούς προστασίας κρίνεται προδήλως αβάσιμη, επειδή ο 
αιτητής εισήλθε παράνομα στο έδαφος της Δημοκρατίας ή παρέτεινε παράνομα τη διαμονή του και χωρίς 
εύλογη αιτία δεν παρουσιάστηκε στις αρχές ή επειδή δεν υπέβαλε αίτηση το συντομότερο δυνατό. 

2. Παροχή δυνατότητας στο Διοικητικό Δικαστήριο να διατάξει  όπως το πρόσωπο που αιτείται άδεια 
παραμονής στη Δημοκρατία παρίσταται κατά την εκδίκαση της αίτησης και την έκδοση απόφασης επ’ 
αυτής. 

3. Προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία η εκτέλεση απόφασης επιστροφής ή απομάκρυνσης ή 
απέλασης θα τελεί υπό την επιφύλαξη του δικαιώματος παραμονής του αιτητή δυνάμει του άρθρου 8 του 
βασικού νόμου και της αρχής της μη επαναπροώθησης δυνάμει του άρθρου 4 αυτού. 

4.  Απάλειψη της προτεινόμενης ρύθμισης σύμφωνα με την οποία η επίδοση της απορριπτικής απόφασης 
της Υπηρεσίας Ασύλου δυνατόν να επιδίδεται στον αιτητή όχι μόνο ταχυδρομικώς, αλλά και με 
ηλεκτρονικά μέσα, όπως ηλεκτρονικό ταχυδρομείο και/ή μήνυμα στο κινητό τηλέφωνο. 

 Το τρίτο νομοσχέδιο αναθεωρήθηκε, ώστε να περιλαμβάνεται σε αυτό δικαίωμα προσφυγής όχι μόνο κατά 
απόφασης, αλλά και κατά πράξης ή παράλειψης που εκ παραδρομής δεν περιλήφθηκε στο αρχικό κείμενο του 
νομοσχεδίου, προκειμένου να συνάδει με το άρθρο 146 του συντάγματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική 
τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων στην ολομέλεια 
του σώματος. 
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 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του πρώτου, του τρίτου και του τέταρτου νομοσχεδίου σε νόμους, 
οι τίτλοι αυτών πρέπει να τροποποιηθούν, ώστε ο πρώτος να αναφέρεται ως «ο περί της Δέκατης Πέμπτης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2020», ο τρίτος ως «ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού 
Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και ο τέταρτος ως «ο περί Αλλοδαπών 
και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020». 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της Εικοστής Όγδοης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2020. 

2. Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

3. Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2020. 

4. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιοι θέλουν να μιλήσουν;   

 Ο κ. Γεωργίου, πρόεδρος της επιτροπής Νομικών. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα υπό συζήτηση νομοσχέδια αντιμετωπίζουν ολιστικά και θέτουν τις βάσεις της νέας μεταναστευτικής 
πολιτικής της κυβέρνησης, ένα θέμα που πήρε τα τελευταία χρόνια δραματικές διαστάσεις.  Ολιστική προσέγγιση 
όχι μόνο στην αναθεώρηση του νομικού πλαισίου, αλλά και στην ευρύτερη κοινωνική του διάσταση, με επίκεντρο 
την προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και ελευθεριών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηλώστε τα χέρια σας ποιοι θέλετε να μιλήσετε.   

 Ο Άριστος Δαμιανού είναι γραμμένος.  Ποιοι άλλοι; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Οι αυξημένες μεταναστευτικές ροές που παρατηρούνται στη χώρα μας θα πρέπει να μας θέσουν όλους 
σε εγρήγορση και επιφύλαξη, χωρίς καμιά διάθεση ούτε να παρατυπήσουμε ούτε να παρανομήσουμε, αλλά 
πρωτίστως να διαφυλάξουμε την ασφάλεια της Κυπριακής Δημοκρατίας και να διαχειριστούμε τις 
μεταναστευτικές ροές με τον τρόπο που η ευρωπαϊκή Συνθήκη καθορίζει, ήτοι η Οδηγία 32/2013.   

 Αναφέρει η Οδηγία στην αιτιολογική σκέψη του προοιμίου της ότι είναι προς το συμφέρον τόσο των 
κρατών μελών όσο και των αιτούντων διεθνή προστασία να λαμβάνεται απόφαση επί των αιτήσεων το 
συντομότερο δυνατόν, με την επιφύλαξη της διεξαγωγής κατάλληλης και πλήρους εξέτασης, και ότι σε αυστηρά 
καθορισμένες περιστάσεις, όταν η αίτηση είναι πιθανώς αβάσιμη ή όταν υπάρχουν σοβαρές ανησυχίες σχετικά 
με την εθνική ασφάλεια ή τη δημόσια τάξη, τα κράτη μέλη θα πρέπει να επιταχύνουν τη διαδικασία εξέτασης, 
ιδίως με την πρόβλεψη μικρότερων αλλά εύλογων προθεσμιών για ορισμένα διαδικαστικά βήματα.  Περαιτέρω, 
ότι τα κράτη μέλη ορίζουν εύλογες προθεσμίες για την άσκηση του δικαιώματος πραγματικής προσφυγής και ότι 
οι προθεσμίες αυτές δεν καθιστούν αδύνατη ή υπερβολικά δυσχερή την άσκηση του εν λόγω δικαιώματος.   

 Η παράγραφος 19 της Οδηγίας προβλέπει ότι τα κράτη μέλη θα πρέπει να έχουν την ευελιξία σύμφωνα 
με τις εθνικές τους ανάγκες να εξετάζουν κατά προτεραιότητα αιτήσεις και σύμφωνα με την παράγραφο 20, όταν 
η αίτηση είναι πιθανώς αβάσιμη, θα πρέπει τα κράτη μέλη να μπορούν να επιταχύνουν τη διαδικασία εξέτασης, 
ιδίως με την πρόβλεψη μικρότερων αλλά εύλογων προθεσμιών.   

 Το άρθρο 46.4 της Οδηγίας δίδει την ευχέρεια στα κράτη μέλη να ορίζουν εύλογες προθεσμίες για την 
άσκηση πραγματικής προσφυγής, με την προϋπόθεση ότι αυτές δεν καθιστούν αδύνατη ή υπερβολικά δυσχερή 
την άσκηση του εν λόγω δικαιώματος.  Σε κάθε περίπτωση, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό που πρέπει να 
διασφαλίζεται είναι η ταχύτερη δυνατή εξέταση τέτοιων αιτήσεων και κάθε κράτος μέλος οφείλει να διαμορφώνει 
την εθνική του νομοθεσία με τρόπο, ώστε η απόφαση να εκδίδεται εντός σύντομου χρονικού διαστήματος.  
Σημειώνω δε ότι από σχετική έρευνα διαφαίνεται ότι κάθε κράτος μέλος έχει διαφορετικές προθεσμίες και 
διαδικασίες, ενώ η Δημοκρατία μας έχει το μεγαλύτερο χρονοδιάγραμμα των εβδομήντα πέντε ημερών.   
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 Αυτές οι αρχές και αξίες, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, των ευρωπαϊκών Οδηγιών και 
διεθνών συμβάσεων σφυρηλατήθηκαν στα υπό συζήτηση νομοσχέδια, γιατί ως λαός που ζήσαμε και έζησε και 
εξακολουθεί να ζει στο πετσί του την προσφυγιά και τη μετανάστευση έχουμε ιδιαίτερη ευαισθησία στην 
προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και ελευθεριών.  Έχουμε χρέος να γνωρίζουμε πολύ καλά πότε και 
πώς να απλώσουμε τα χέρια της Κυπριακής Δημοκρατίας σε συνανθρώπους μας που πραγματικά κινδυνεύουν, 
στα απροστάτευτα παιδιά, στους πρόσφυγες των εμπόλεμων χωρών και αυτούς θέλουμε και μπορούμε και 
έχουμε τη δυνατότητα και να τους περιθάλψουμε και να τους υποδεχθούμε.   

 Υπάρχουν όμως και χιλιάδες που ως επί το πλείστον προέρχονται από την Τουρκία και διοχετεύονται 
μέσω των κατεχομένων στις ελεύθερες περιοχές ως οικονομικοί μετανάστες.  Οι εικονικοί φοιτητές, οι αλλοδαποί 
οικονομικοί εργάτες, που συμποσούνται σήμερα πέραν των τριάντα δύο χιλιάδων, και όλοι αυτοί μαζί φθάνουν 
το 3,8% του συνολικού πληθυσμού της χώρας, όταν σε άλλες χώρες πρώτης γραμμής, περιλαμβανομένης της 
Ελλάδας, έχουν μεν αυξημένο αριθμό μεταναστευτικών ροών, ο οποίος όμως ποτέ δεν έχει  ξεπεράσει το 1% 
του πληθυσμού της χώρας αυτής, αλλά και των άλλων ευρωπαϊκών χωρών.   

 Αυτές οι χιλιάδες των αιτητών πολιτικού ασύλου οι οποίοι προέρχονται από ασφαλείς χώρες δε διατρέχουν 
κανένα κίνδυνο, αν επιστρέψουν στις χώρες τους, αλλά εκμεταλλεύονται το σύστημα και τα κενά στη νομοθεσία 
και, συνεπικουρούμενοι από τους μεσάζοντες ορισμένων εγχώριων και εξωχώριων μη κυβερνητικών 
οργανώσεων και εντός και εκτός Κύπρου, παραμένουν στη χώρα μας.   

 Τα επεισόδια με τις βάρκες που εντοπίζονται στα παράλια των ελεύθερών μας περιοχών και οι παράνομες 
αφίξεις στη διαχωριστική γραμμή με τα κατεχόμενα σχεδόν σε καθημερινή βάση είναι ενδεικτικά του 
προβλήματος που βιώνουμε.  Χθες άλλοι πενήντα έξι παράτυποι μετανάστες πέρασαν στις ελεύθερες περιοχές.  
Ενδεικτικό το επεισόδιο ανοικτά του Κάβο Γκρέκο που έγινε στις 30 του Ιούλη.  Εντοπίστηκαν δέκα άτομα στη 
βάρκα.  Ζήτησαν νερό και ξηρή τροφή.  Τους δόθηκαν και εξέφρασαν την επιθυμία να αποχωρήσουν και 
κατευθύνθηκαν στο λιμάνι της κατεχόμενης Αμμοχώστου.  Σε λίγες ώρες οι εννιά από τους δέκα κατάφεραν, 
αναμφίβολα με τη βοήθεια από τα κατεχόμενα, να περάσουν στις ελεύθερες περιοχές.  Παρέμεινε ο ένας, που 
αυτός ήταν ο διακινητής, και σε άλλες περιπτώσεις ο διακινητής είναι Ελληνοκύπριος και είναι Ελληνοκύπριος με 
βάση στοιχεία από τις υποθέσεις οι οποίες ήδη εξετάζονται και ήδη έχουν καταχωρισθεί και στα δικαστήρια. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όλους αυτούς οι οποίοι έχουν την ανάγκη περίθαλψης και παραμονής στην Κυπριακή Δημοκρατία, που 
εισέρχονται στη χώρα μας παράτυπα μεν και είναι προερχόμενοι από εμπόλεμες χώρες, αναμφίβολα, όπως έχω 
αναφέρει, η Κυπριακή Δημοκρατία έχει και την υποχρέωση και τη δυνατότητα να τους περιθάλψει.  Όλους όμως 
οι οποίοι για τις πολιτικές κάποιων άλλων, και ιδιαίτερα με την τακτική και την προώθηση από την Τουρκία 
μεταναστευτικών ροών οικονομικών μεταναστών που καθημερινά κατακλύζουν τη χώρα μας, αυτούς δεν 
υπάρχει δυνατότητα η χώρα αυτή είτε να τους περιθάλψει είτε να τους φιλοξενήσει.  Περάσαμε προ πολλού αυτή 
την κόκκινη γραμμή.  Ο χρόνος πλέον δε λειτουργεί υπέρ μας αλλά εις βάρος μας και ως εκ τούτου επιβάλλεται 
η ψήφιση των υπό συζήτηση νομοσχεδίων.   

 Και ένα μήνυμα προς τους Ευρωπαίους εταίρους μας.  Εκείνο που θα πρέπει να κατανοήσει η Ευρωπαϊκή 
΄Ενωση πρωτίστως, αλλά και η διεθνής κοινότητα είναι ότι ο αριθμός των οικονομικών μεταναστών στη χώρα 
μας δεν πρέπει πλέον να γίνει ανεκτός.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση οφείλει να εφαρμόσει τη συγκρότηση μιας 
πανευρωπαϊκής πολιτικής ασύλου, στην οποία η Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να αναλάβει ρόλο όσον αφορά 
τις διαπραγματεύσεις με τις ασφαλείς τρίτες χώρες στις οποίες πρέπει να επιστρέφονται οι μετανάστες αυτοί.  
Από την άλλη όμως, κατοχυρώνεται στα υπό συζήτηση νομοσχέδια και δεν πρόκειται η Κυπριακή Δημοκρατία 
να επιστρέφει άτομα σε χώρες στις οποίες θα τίθεται σε κίνδυνο η ζωή τους.  Θέλουμε και επιζητούμε να 
επιστρέψουν αυτοί οι οποίοι προέρχονται, όπως έχω αναφέρει προηγουμένως, από τις λεγόμενες «ασφαλείς 
τρίτες χώρες» και από τις οποίες απλώς μετακινούνται προς την Κυπριακή Δημοκρατία για την εξεύρεση 
καλύτερου μέλλοντος.  

 Για όλους αυτούς τους λόγους η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού θα υπερψηφίσει 
τα τρία υπό συζήτηση νομοσχέδια. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Άριστος Δαμιανού, ο οποίος διέκοψε και άλλη δουλειά.  Δεν ξέρω αν ετέλειωσε. 
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ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς, ευχαριστώ για την κατανόηση στη διαφοροποίηση της σειράς των ομιλητών.  Είναι σε εξέλιξη 
η Σύνοδος της Διακοινοβουλευτικής Διάσκεψης για την Κοινή Εξωτερική Πολιτική και συμμετέχουμε ως 
κοινοβούλιο.  Είναι σημαντική δραστηριότητα, επομένως θα είμαι κατά το δυνατόν όσο πιο σύντομος μπορώ, 
επικαλούμενος την κατανόησή σας. 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω με ένα θέμα διαδικαστικό, το οποίο όμως έχει και μια θεσμική ουσία, ένα 
ζήτημα τάξης.  Στο παρελθόν πολλές φορές -απηχούν στα αυτιά μου αναφορές του πρώην συνάδελφου, του κ. 
Αγγελίδη- όταν ψηφίζαμε νομοθεσία και υπήρχαν ταυτόχρονα στην ολομέλεια κανονισμοί οι οποίοι εδράζονταν 
στη νομοθεσία που θα ψηφίζαμε εκείνη την ημέρα, είχαμε διαπιστώσει ότι δε θα μπορούσε να γίνει αυτό το 
πράγμα και είχαμε φροντίσει πολλάκις να ψηφίζεται η νομοθεσία, να δημοσιεύεται και να ακολουθεί σε 
μεταγενέστερη ολομέλεια η ψήφιση των κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απόλυτα σωστή προσέγγιση. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κατ’ αναλογίαν, αλλά στο πολλαπλάσιο πιο σημαντικό, είναι αυτό που ενδεχομένως να γίνει παράτυπα 
σήμερα.  Πρέπει να γίνει πρόνοια, ούτως ώστε, αν και εφόσον διαμορφωθεί η αναγκαία πλειοψηφία... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Δαμιανού, συγγνώμη που σας διακόπτω, και ξέρω ότι βιάζεστε να πάτε και αλλού, όπως το είπατε… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να γίνει αμέσως ο διαχωρισμός και θα τηρήσουμε αυτό που πρέπει να γίνει.  Θα ψηφιστεί μόνο...    

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αν ψηφιστεί από την ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν ψηφιστεί το...  Οποιαδήποτε νομοσχέδια, κανονισμοί θα μείνουν στην επόμενη συνεδρία. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Πολύ καλά!  Χαίρομαι που υπάρχει συναντίληψη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δαμαί υπάρχει συναντίληψη τζαι ’πού τον Αβέρωφ, αν εκατάλαβα. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Απλά θα ήμασταν οι τελευταίοι που θα έπρεπε να έχουμε έγνοια για τη νομιμότητα των κυβερνητικών 
προτάσεων, αλλά θέλουμε ως Βουλή να είμαστε σωστοί έναντι του συντάγματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δίκαιο και προχωρούμε έτσι όπως το έχετε πει.   

 Παρακαλώ τη γραμματεία της επιτροπής και τον διευθυντή να τα διορθώσουν, το πώς θα μπουν σε 
ψηφοφορία.  Να μου τα φέρουν γραπτώς. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Έχουμε ακούσει με πολλή προσοχή την τοποθέτηση που έγινε εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού 
από τον συνάδελφο τον κ. Γεωργίου, θα έλεγα «καθηκόντως».  Καθηκόντως, διότι ιδιαίτερα τα μέλη της 
επιτροπής Νομικών γνωρίζουν πολύ καλά ότι κατά τη συζήτηση και των νομοσχεδίων και της συνταγματικής 
τροποποίησης έχουμε εντοπίσει σημαντικό αριθμό προνοιών οι οποίες οριακά βρίσκονται είτε εντός είτε εκτός 
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των νομικών μας υποχρεώσεων έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του διεθνούς δικαίου.  Γιατί υπάρχει διεθνές 
δίκαιο αναγκαστικό και εθιμικό αναφορικά με τα δικαιώματα των αιτούντων άσυλο, των προσφύγων, των 
μεταναστών.  Και επειδή έγινε αναφορά ότι οι αρχές αντανακλώνται και σφυρηλατούνται στα νομοσχέδια, θα 
δώσω ένα μικρό παράδειγμα αλλά δείγμα του τρόπου με τον οποίο δυστυχώς η κυβέρνηση αντιμετωπίζει αυτά 
τα ζητήματα.  Αν δεν ήταν η δική μας επιμονή και η σύμφωνος γνώμη της πλειοψηφίας των κομμάτων στην 
επιτροπή Νομικών…  Είχε μπει πρόνοια στα νομοσχέδια με την οποία η απόφαση για απέλαση μετανάστη 
αιτούντος άσυλο θα μπορούσε να του κοινοποιηθεί με ένα SMS.  Αν αυτό το πράγμα δεν είναι απάνθρωπη και 
ταπεινωτική συμπεριφορά και αν δεν είναι κραυγαλέα υποτίμηση των διεθνών μας υποχρεώσεων…  Το αφήνω 
για να κριθεί.   

 Υπάρχουν και άλλες ανάλογες και πιο σημαντικές πρόνοιες αναφορικά με τα συγκεκριμένα ζητήματα, που 
μας οδηγούν στη διαπίστωση ότι δεν εκπληρώνονται οι νομικές μας υποχρεώσεις έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, αλλά και ευρύτερα του διεθνούς δικαίου.  Και δεν είμαστε μόνο εμείς ως ΑΚΕΛ που τα λέμε, για να 
ξεκινήσω από αυτή τη διάσταση, αλλά και όσοι κλήθηκαν, μεταξύ των οποίων και το Κυπριακό Συμβούλιο 
Προσφύγων, που ασφαλώς είναι ανεξάρτητο, και εξέφρασαν ανησυχίες για αριθμό προνοιών και θα σταθώ σε 
ένα ζήτημα μόνο. 

 Έχει δίκαιο ο συνάδελφος να λέει ότι οι διεθνείς συμβάσεις προϋποθέτουν αποτελεσματική πρόσβαση 
στη δικαιοσύνη.  Θέλω να διερωτηθούμε όλοι.  Η πρόνοια του συντάγματος όπως είναι σήμερα, πριν από την 
τροποποίηση που ενδεχομένως να επέλθει, προβλέπει ότι ένας πολίτης έχει εβδομήντα πέντε μέρες για να 
καταχωρίσει προσφυγή στο Ανώτατο Δικαστήριο.  Και γνωρίζουν πάρα πολλοί και σε αυτή την αίθουσα, με 
πολλές ιδιότητες, πόσο δύσκολο είναι σε αυτή την περίοδο να εντοπίσεις το αναγκαίο υλικό, να αναθέσεις σε 
δικηγόρο, να γίνει διαβούλευση, να καταχωριστεί προσφυγή εντός αυτού του επιτακτικού πλαισίου των δυόμισι 
μηνών.  Σε έναν αλλοδαπό ο οποίος πιάνει εβδομήντα πέντε ευρώ τον μήνα, δε μιλά ελληνικά, ενδεχομένως να 
είναι σε ένα κέντρο υποδοχής, θέλουμε να του δώσουμε δεκαπέντε ή τριάντα μέρες και η κυβέρνηση θεωρεί ότι 
αυτή είναι επαρκής χρονική περίοδος μέσα στην οποία να μπορεί να προσφύγει στη δικαιοσύνη και να θεωρείται 
αποτελεσματικό ένδικο μέσο αυτό.   

 Εκφράζουμε την ανησυχία μας, μαζί και την προειδοποίησή μας, ότι με αυτές τις ρυθμίσεις, αν δεν περάσει 
σε μεταγενέστερη ολομέλεια η τροπολογία που εισηγούμαστε για αύξηση αυτών των προθεσμιών, ενδέχεται η 
Κυπριακή Δημοκρατία να βρεθεί εκτεθειμένη σε διεθνή και ιδιαίτερα σε ευρωπαϊκά όργανα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έχω μια δυσκολία…  Θα την αναφέρω με απόλυτη διαφάνεια.  Έγινε τοποθέτηση εφ’ όλης της ύλης από 
τον συνάδελφο, στην πορεία αποφασίστηκε ότι θα γίνει τοποθέτηση μόνο για το σύνταγμα, αλλά εκ των 
πραγμάτων θα ολοκληρώσω την τοποθέτησή μου για το σύνολο της πρότασης της κυβέρνησης, που θα 
περιλαμβάνει και πτυχές των νομοσχεδίων.  Θα είμαι σύντομος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έχει πρόβλημα.  Κάμε προπόνηση, όταν θα τα ξαναπείς στην επόμενη συνεδρίαση. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Δε χρειάζεται.  Ως ΑΚΕΛ είμαστε μονίμως προπονημένοι!   

 Λοιπόν, μια βασική αρχή που διέπει τα ζητήματα των αιτήσεων…  Εμείς δεν υποτιμούμε ότι υπάρχει μια 
σοβαρή δυσκολία της Κυπριακής Δημοκρατίας να διαχειριστεί τους αριθμούς των ανθρώπων που καταλήγουν 
στην Κύπρο -και, ναι, και επειδή και εμείς υπήρξαμε πρόσφυγες, είμαστε ακόμα πρόσφυγες- όχι κατ’ ανάγκη 
κατόπιν δικής τους επιλογής.  Ένεκα εισβολών, εμφύλιων πολέμων, ξένων επεμβάσεων, γεωπολιτικών 
σκοπιμοτήτων, φτώχιας, κακοποίησης και διώξεων, πολλοί άνθρωποι καταλήγουν στις ακτογραμμές της 
Μεσογείου, αλλά δεν ήταν το όνειρό τους να έρθουν στην Κύπρο, για να μπουν πίσω από τα ττέλια στο κέντρο 
«Πουρνάρα».  Και εδώ υπάρχει μια βασική αδυναμία: Η αναφορά που γίνεται στα τροποποιητικά νομοσχέδια ότι 
θα θεωρούνται προδήλως αβάσιμες οι αιτήσεις των αιτητών που προέρχονται από ασφαλείς χώρες καταργεί μια 
διεθνή μας υποχρέωση για την εξατομίκευση στην εξέταση των αιτήσεων.  Κάθε αίτηση πρέπει να εξετάζεται με 
τα δικά της δεδομένα.  Το να πεις, φερ’ ειπείν, ότι ο χ, ψ προέρχεται από την τάδε χώρα, που εκ προοιμίου 
θεωρείται ασφαλής χώρα, καταργεί τη λογική της εξατομίκευσης.  Και είναι μια σημαντική πτυχή η οποία πρέπει 
να πω ότι δεν τυγχάνει σεβασμού από τα νομοσχέδια.  Και υπήρξαν κρούσματα -δε θα αναφέρω τη χώρα- 
άνθρωπος που βρέθηκε στην Κύπρο, προερχόμενος από λεγόμενη «ασφαλή χώρα», ο οποίος ήταν 
ομοφυλόφιλος, όταν επέστρεψε στην πατρίδα του…  Είναι καλά να ρωτήσετε ποια ήταν η τύχη του εκτός 
ολομέλειας της Βουλής, για να μην εκθέτουμε και εαυτούς.  Άρα, και αυτή η διάσταση της εξατομίκευσης μέσα 
από τα νομοσχέδια δεν καλύπτεται.  Άρα, η σφυρηλάτηση των αρχών, που έγινε αναφορά προηγουμένως, 
δυστυχώς δεν υπάρχει, τουλάχιστον στον βαθμό που θα έπρεπε. 
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 Έχουμε πει πολλές φορές ότι η αντιμετώπιση αυτού του ζητήματος έχει και άλλες πτυχές.  Πριν κλείσουμε, 
τέλη Ιουλίου, ψηφίσαμε ομόφωνα ρυθμίσεις τις οποίες χαιρετίσαμε και εμπλουτίσαμε για τους εικονικούς γάμους. 
Αλήθεια, γιατί η κυβέρνηση δεν ασχολείται με τη σύγχρονη εμπορία και δουλεία που προέρχεται από τους 
εικονικούς φοιτητές;  Γιατί δεν ασκούνται οι αναγκαίοι έλεγχοι εκεί και όπου πρέπει;  Και πρέπει να πω ότι στη 
συντριπτική τους πλειονότητα οι σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης και νόμιμα λειτουργούν και έχουν οι ίδιες 
έγνοια για αυτό που περιγράφουν.  Αλλά, κακά είναι τα ψέματα, υπάρχουν άνθρωποι που έρχονται ως φοιτητές, 
δεν είναι φοιτητές στην πορεία, γίνονται δούλοι κάποιων δουλεμπόρων, ενίοτε και Κύπριων, αλλά δε βλέπω 
ελέγχους αντίστοιχους με αυτούς που γίνονται σε άλλους τομείς.  Δεν είδαμε νομοθετική πρωτοβουλία γι’ αυτά 
τα ζητήματα, για να αντιμετωπίσουν το ζήτημα κάποιων κολλεγίων, κάποιων κολλεγίων.  Άρα, εμείς λέμε ότι 
χρειάζεται μια διευρυμένη διαχείριση αυτού του ζητήματος, κύριε Πρόεδρε, και έρχομαι στο τελευταίο μου σημείο. 

 Ειλικρινά πιστεύουμε ότι αυτά τα ζητήματα μπορεί για κάποιους να είναι πιασάρικα, αλλά την ίδια ώρα 
είναι πολύ λεπτή η γραμμή μεταξύ της έγνοιας για τον τόπο μας και της εκφοράς ρατσιστικού λόγου.  Γιατί και σε 
αυτή την αίθουσα, όχι σήμερα, και τι δεν ακούσαμε!  Ότι το σοβαρό έγκλημα το κάνουν οι αλλοδαποί, ότι ρέουν 
κατά χιλιάδες από την Πράσινη Γραμμή.  Ειρήσθω εν παρόδω, δεν περιποιεί τιμή να παραδεχόμαστε ότι είναι 
«εμπάτε σκύλοι αλέστε» η Πράσινη Γραμμή και ότι η Κυπριακή Δημοκρατία αδυνατεί να ελέγξει την πράσινη 
γραμμή -αναφέρομαι στο κυβερνόν κόμμα τώρα- αλλά η πραγματικότητα είναι ότι βεβαίως και υπάρχει πρόβλημα 
βεβαίως και υπάρχει εγκληματικότητα.  Το σοβαρό έγκλημα δυστυχώς παραμένει κυπριακής κοπής, αλλά η 
πραγματικότητα είναι ότι, όποτε και όπου γκετοποιείς ανθρώπους σε άθλιες συνθήκες διαβίωσης, μοιραία και 
αναπόδραστα, όχι μόνο με τους αλλοδαπούς, έχουμε πρόβλημα.  Άρα, πρέπει να δούμε στην πορεία αυτό το 
κράτος, αυτή η πολιτεία, πώς μέσα από σωστές διαδικασίες αποδέχεται και ενσωματώνει όσους από αυτούς 
τους ανθρώπους εν τέλει γίνονται αποδεχτοί να παραμείνουν στην Κυπριακή Δημοκρατία.  Μακριά από 
ρατσιστικές τάσεις, μακριά από την εκφορά ρατσιστικού λόγου και, ναι, θυμωμένοι ότι και εμείς οι ίδιοι κατά 
δεκάδες χιλιάδες υπήρξαμε πρόσφυγες, και πολλοί από εμάς από τη δεκαετία του σαράντα, πριν από το 
προσφυγικό, υπήρξαν μετανάστες, και χιλιάδες μάλιστα παράνομα σε πρώτο χρόνο, σε χώρες του εξωτερικού.  
Γι’ αυτό χρειάζεται ευαισθησία, χρειάζεται ορθολογισμός και ισορροπία στους χειρισμούς που πρέπει να γίνονται 
σε αυτά τα ζητήματα. 

 Δε θα μπω στις τροπολογίες.  Στην επόμενη ολομέλεια, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Η κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ:  

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

 Η κυβέρνηση εισηγείται σήμερα την τροποποίηση του συντάγματος.  Και για να είμαστε ξεκάθαροι, τι 
συζητούμε;  Συζητούμε στην ουσία τη διαφοροποίηση του χρονοδιαγράμματος καταχώρισης προσφυγής στο 
Διοικητικό Δικαστήριο Διεθνούς Προστασίας από εβδομήντα πέντε μέρες, που ισχύει σήμερα με βάση το 
σύνταγμα, σε τριάντα μέρες γι’ αυτούς που θα χρησιμοποιούν το Διοικητικό Δικαστήριο Διεθνούς Προστασίας, 
τους πρόσφυγες και τους αιτούντες πολιτικό άσυλο.  Όμως δε θα τοποθετηθώ νομικά, κύριε Πρόεδρε, εμείς θα 
τοποθετηθούμε πολιτικά.   

 Αυτή τη στιγμή με τα νομοσχέδια που έχουμε ενώπιόν μας και με την τροποποίηση του συντάγματος που 
θα ψηφίσουμε σήμερα ενδεχομένως και με τα υπόλοιπα που θα ακολουθήσουν, η κυβέρνηση επιχειρεί να 
διαχειριστεί ένα τεράστιο πρόβλημα, στη δημιουργία και διόγκωσή του οποίου η ίδια έχει συμβολή.  Από το 2013 
έχουμε Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Έχουν περάσει επτά χρόνια από την ημέρα που η Ευρωπαϊκή Ένωση 
έδωσε κατευθυντήριες γραμμές στα κράτη μέλη.  Σύστησε στην ουσία στα κράτη μέλη τι μπορούν να κάνουν, 
πώς μπορούν να το κάμουν, με ποιο τρόπο, για να μπορέσουν να αντιμετωπίσουν πιο αποτελεσματικά το 
πρόβλημα των μεταναστευτικών ροών και των οικονομικών μεταναστών που αντιμετωπίζουν κυρίως οι χώρες 
που βρίσκονται στα άκρα της Ευρώπης, όπως είναι η Κύπρος και η Ελλάδα.   

 Τι κάναμε από το 2013;  Μηδέν!  Αυτό κάναμε.  Η κυβέρνηση ελέγχεται, με όλο τον σεβασμό, επειδή 
αποφάσισε για επτά χρόνια είτε διά των πράξεων είτε διά των παραλείψεων, μάλλον διά των παραλείψεών της, 
να μην κάμει τίποτε!  Και σήμερα συζητούμε για τη διαχείριση ενός τεράστιου προβλήματος, ενώ δεν ακούω από 
την πλευρά της κυβέρνησης οποιαδήποτε εισήγηση, τοποθέτηση ή πολιτική, πώς θα προλάβουμε επιτέλους τη 
δημιουργία ή την περαιτέρω διόγκωση αυτού του προβλήματος.  Και σίγουρα συμφωνώ με τον κ. Δαμιανού.  Δεν 
περιποιεί τιμή το γεγονός ότι γίνεται παραδοχή από το κυβερνητικό στρατόπεδο ότι η πράσινη γραμμή είναι 
ξέφραγο αμπέλι.  Ε, είναι ξέφραγο αμπέλι!  Δυστυχώς!  Και δεν περιποιεί τιμή σε κανέναν από εμάς. 
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 Όμως αυτό, για το οποίο υπάρχει στην ουσία παραδοχή, ποιο είναι;     Θα έχουμε μετά από επτά χρόνια, 
ενδεχομένως, ένα πιο σύγχρονο νομοθετικό πλαίσιο, αλλά η ροή θα συνεχίζεται.  Θα αποφασίσει επιτέλους η 
κυβέρνηση, εκτός από την τροποποίηση των νομοθεσιών, να λάβει μέτρα, για να μειώσει αυτή τη ροή και να 
μπορέσει επιτέλους να ασκεί κάποιο, έστω όχι ολικό, στη σταδιακή, συνεχούμενη και αυξανόμενη, κατά τη δική 
μας εκτίμηση, ροή αυτών των ανθρώπων προς τα εδάφη μας, προς τα ελεύθερα εδάφη; 

 Και θέτω ακόμα ένα θέμα, κύριε Πρόεδρε.  Σε αυτό τον τόπο θεωρώ ότι πολλές φορές η εφαρμογή των 
νομοθεσιών είναι εξίσου σημαντική, αν όχι πιο σημαντική, από τη φύση των νομοθεσιών που ψηφίζουμε.  Δεν 
ξέρω αν απασχολεί κάποιον από την κυβέρνηση, όμως εμείς γνωρίζουμε ότι με χώρες από τις οποίες προέρχεται 
ο μεγαλύτερος αριθμός οικονομικών μεταναστών η Κυπριακή Δημοκρατία δεν έχει διακρατική συμφωνία 
επαναπροώθησης.  Άρα, ακόμα και να μπει σε λειτουργία αυτή η σύγχρονη κατά τα άλλα, όπως η κυβέρνηση 
την υπολογίζει και μακάρι έτσι να είναι, νομοθεσία που θα χειρίζεται με πιο γρήγορο τρόπο όλες αυτές τις αιτήσεις, 
το αποτέλεσμα ποιο θα είναι;  Πρέπει να υπάρχει ο μηχανισμός και ο τρόπος με τον οποίο να είναι 
αποτελεσματικές αυτές οι νομοθεσίες, δηλαδή να εφαρμόζεται η απόφαση που θα παίρνει η νομική αρχή αυτού 
του κράτους για την επαναπροώθηση κάποιων πίσω στις χώρες τους, αν κριθούν ότι αυτές είναι ασφαλείς, αν 
κριθεί ότι είναι προδήλως αβάσιμη η αίτηση των αιτούντων και ούτω καθεξής. 

 Άρα, θα υπερψηφίσουμε, κύριε Πρόεδρε, ως Δημοκρατικό Κόμμα την τροποποίηση του συντάγματος, 
όμως πρέπει να γίνει κατανοητό και από την πλευρά της κυβέρνησης, ιδίως από την πλευρά της κυβέρνησης, 
ότι δε σταματά εδώ το θέμα του χειρισμού του μεταναστευτικού.  Πρέπει να εφαρμοστεί με τον σωστό τρόπο, τον 
γρήγορο τρόπο, πρέπει να συνομολογήσει διακρατικές συμφωνίες η Κυπριακή Δημοκρατία, εάν θέλει να έχει 
αποτέλεσμα αυτό το πακέτο της νομοθεσίας.  Και σίγουρα ποτέ, εμείς τουλάχιστον, δεν ξεχνούμε ότι σε αυτό τον 
τόπο περάσαμε και προσφυγιά, οι Κύπριοι είναι φιλόξενος λαός, όμως δεν μπορεί να αντέξει ο τόπος, δεν μπορεί 
να αντέξει ο λαός αυτή την κακοδιαχείριση και αυτή τη στρέβλωση που υπάρχει μέχρι σήμερα με εκείνους που 
δυστυχώς κάνουν εμπόριο και βγάζουν και αρκετά εκατομμύρια στις πλάτες αθώων και προσφύγων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχει δίκαιο η κ. Ερωτοκρίτου, όταν λέει ότι πληρώνουμε τις συνέπειες της απραξίας εν πολλοίς του 
κράτους μας, όταν θα έπρεπε να είχε λάβει μέτρα τα οποία δεν επήρε τελευταία, τα περασμένα χρόνια.  Ένα 
κράτος το οποίο δεν μπορεί να ελέγξει τη γραμμή αντιπαράταξης, όταν στήνει σκιάχτρα αντί φυλακίων, το μόνο 
που του απομένει πλέον είναι να θεσμοθετήσει, ώστε αυτές τις ροές, οι οποίες μοιραία έρχονται, διότι τους 
προσκαλούμε με την απραξία και την αδυναμία μας, να μπορούμε να τις αντιμετωπίσουμε στο νομικό επίπεδο.  
Και είναι γι’ αυτό τον λόγο που θα πρέπει να ξεκαθαρίσουμε τη διαφορά, την τεράστια διαφορά, προσφυγικών 
ροών και μεταναστευτικών ροών.   

 Οι πρόσφυγες είναι και καλοδεχούμενοι, είναι και άνθρωποι οι οποίοι τιμούν και τη χώρα στην οποία 
φιλοξενούνται.  Και αυτό είναι παρατηρημένο όχι μόνο στην Κύπρο, αλλά όπου έχουν καταφύγει αυτοί οι 
άνθρωποι οι ταλαιπωρημένοι.  Επειδή στην περιοχή μας μιλούμε για την περίπτωση της Συρίας, θα πρέπει να 
πούμε ότι τουλάχιστον, τουλάχιστον στα πρώτα χρόνια, στους μήνες από το 2015, ναι, είναι γεγονός ότι πάρα 
πολλοί χριστιανικοί κυρίως πληθυσμοί, αλλά και οι Γιαζίντι, και οι Ασσύριοι και όλοι αυτοί οι οποίοι δέχονταν την 
επίθεση από το Ισλαμικό Κράτος, βρήκαν καταφύγιο.  Και μουσουλμάνοι, βεβαίως.   

 Από εκεί και πέρα όμως δεν μπορούμε να κλείνουμε τα μάτια και να μιλούμε για προσφυγικές ροές, όταν 
οι συγκεκριμένοι οι οποίοι εκμεταλλεύονται την αδυναμία του συστήματός μας έρχονται στην Κύπρο για 
παντελώς διαφορετικούς λόγους.  Και είναι αυτούς τους οποίους στοχεύει η νέα νομοθεσία.  Και στο κάτω κάτω, 
όταν στην Εσθονία και σε άλλες χώρες οι προθεσμίες για άσκηση των ένδικων μέτρων διορίζονται σε κάποιες 
ώρες, σαράντα οκτώ ώρες ή μια βδομάδα το μάξιμουμ, στην Κύπρο έχουμε, ναι, τριάντα μέρες.  Είναι 
υπεραρκετές. 

 Και αυτό το οποίο θα ήθελα να πω κλείνοντας είναι το εξής:  Το 1989 παρόμοιου είδους προβλήματα 
αντιμετώπιζε η Γαλλία.  Είχε λεχθεί τότε από τον Michel Rocard, τον Πρωθυπουργό, ότι «Η Γαλλία, ναι, είμαστε 
μια μεγάλη χώρα» -που δεν είμαστε εμείς οι Κύπριοι σε πληθυσμό και σε δυνατότητες-.  Είμαστε χώρα ελευθερίας 
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και δημοκρατίας.  Ναι, πρέπει να είμαστε χώρα όπου ο κάθε κατατρεγμένος να βρίσκει καταφύγιο.  Αλλά δεν 
μπορούμε να απορροφήσουμε όλη τη μιζέρια του κόσμου.  Δεν μπορούμε.  Αδυνατούμε.».  Αυτά τα έλεγε η 
Γαλλία.   

 Στην Κύπρο -και δεν είναι 3,8% του πληθυσμού, είναι πολύ περισσότεροι πλέον, έχουμε ξεφύγει- αυτό το 
οποίο κάνουμε είναι να δίνουμε το δικαίωμα σε όλους να ακουστούν στο δικαστήριο σε μια περίοδο τριάντα 
ημερών.  Και θυμούμαι, προς τιμή του, ο υπουργός των Εσωτερικών ο νυν, ο κ. Νουρής, όταν συζητούσαμε τα 
νομοσχέδια, είχε πει ότι, ναι, για να βοηθηθούν οι κατατρεγμένοι το κράτος συζητά, είχε δεσμευτεί ο ίδιος για 
νομική αρωγή, οικονομική βοήθεια δηλαδή, σε όλους όσοι έχουν πρόθεση να καταχωρίσουν προσφυγή στο 
διοικητικό δικαστήριο.  Και βεβαίως, όπως ξέρουμε, η πρακτική είναι «όλοι με νομική αρωγή και όλοι δικαιούνται». 

 Επομένως, δεν υπάρχει κανέναν απολύτως θέμα και ουαί και αλίμονο να σταματήσουμε να αδικούμε τους 
κατατρεγμένους και τους πρόσφυγες.  Κανένας, μα κανένας από αυτούς δεν έχει σχέση με τον δουλέμπορα ή 
αυτόν ο οποίος θησαυρίζει από την εμπορία προσώπων, με διαφημίσεις, παρακαλώ, με διαφημίσεις στις χώρες 
της υποσαχάριας Αφρικής ότι μπορούν να εξασφαλίσουν διαμονή, μεταφορά και παραμονή στην Κύπρο, έναντι 
αμοιβής.  Ε, όλοι αυτοί δεν έχουν καμία σχέση με τους χιλιάδες των συνανθρώπων μας οι οποίοι και βρήκαν 
καταφύγιο στην Κύπρο και θα συνεχίσουν να βρίσκουν καταφύγιο στην Κύπρο γιατί πρώτα ο Κύπριος έχει 
αποδείξει πάρα πολλές φορές και πόσο ανθρωπιστής είναι και πόσο φιλόξενος είναι σε αυτούς τους 
κατατρεγμένους.  Αλλά δεν είναι όλοι το ίδιο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Γιώργος Λιλλήκας έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Συζητούμε ένα πολύ σύνθετο πρόβλημα και το συζητούμε σε μια πατρίδα η οποία έχει μία μεγάλη 
παράδοση και στα ζητήματα της προσφυγιάς, αλλά και της μετανάστευσης.  Και αυτή η παράδοσή μας μας κάνει 
και οφείλει να μας κάνει όλους να είμαστε ιδιαίτερα ευαίσθητοι αναφορικά με τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις 
ελευθερίες των ανθρώπων εκείνων ή της μερίδας εκείνων των ανθρώπων που καταλήγουν στη χώρα μας, γιατί 
πραγματικά επιχειρούν ή προσπαθούν να σώσουν τη ζωή τους από εμπόλεμες περιοχές ή διώκονται για τις 
πεποιθήσεις τους και τα πιστεύω τους.  Και αυτή την κατηγορία των ανθρώπων που επιλέγει τη χώρα μας, για 
να διασώσει την οικογένεια και τη ζωή της εμείς οφείλουμε να της συμπαρασταθούμε ανταποκρινόμενοι στη δική 
μας την παράδοση και στις δικές μας πολιτιστικές αξίες. 

 Είναι, είπα, ένα πρόβλημα πολύ σύνθετο και δυστυχώς ως κράτος δε διαθέτουμε σύνθετη πολιτική 
αντιμετώπιση αυτού του προβλήματος.  Αντίθετα, ως συνήθως, λειτουργούμε αποσπασματικά και μπαλωματικά.  
Οι γραφειοκρατικές διαδικασίες μέχρι σήμερα επέτρεψαν σε κάποιους -και Κύπριους και μη Κύπριους- να 
εκμεταλλευτούν τις διαδικασίες αυτές και να εκμεταλλευτούν για οικονομικό όφελος αυτούς τους ανθρώπους ή 
εκείνη τη μερίδα των ανθρώπων που δε νομιμοποιείτο να εξασφαλίσει οποιοδήποτε νόμιμο καθεστώς παρουσίας 
στην Κύπρο και διαιωνιζόταν το πρόβλημα, με αποτέλεσμα να διογκωθεί στο σημείο που βρίσκεται σήμερα.  Δε 
μας διαφεύγει η σκοπιμότητα της Άγκυρας, όχι μόνο απέναντι στην Κύπρο και απέναντι στην Ελλάδα, αλλά και 
απέναντι και στην ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση, για το πώς εκμεταλλεύεται και αντιμετωπίζει τους πρόσφυγες ή 
τους μετανάστες ως ένα διπλωματικό ή και, κάποτε, οικονομικό εργαλείο.  Θα υπερψηφίσουμε την τροποποίηση 
του συντάγματος, γιατί πιστεύουμε ότι η εκάστοτε κυβέρνηση θα πρέπει να έχει εκείνα τα εργαλεία που θα 
καθιστούν τις κυβερνητικές διαδικασίες πιο αποτελεσματικές και πιο παραγωγικές, διαφορετικά το πρόβλημα θα 
συνεχίσει να διογκώνεται και να μεγαλώνει. 

 Παράλληλα όμως θα ήθελα να ακούσω από πλευράς της κυβέρνησης ποιες είναι αυτές οι πολιτικές που 
έχει διαμορφώσει για καλύτερο έλεγχο της πράσινης γραμμής, ποιες είναι οι πολιτικές που έχει διαμορφώσει για 
την ενσωμάτωση εκείνων των ανθρώπων που θα πάρουν κάποιο νόμιμο καθεστώς μέσα από τις διαδικασίες 
του κράτους μας και θα παραμείνουν στην Κύπρο;  Υπάρχει σχέδιο ενσωμάτωσής τους στους παραγωγικούς 
τομείς της κοινωνίας;  Υπάρχει σχέδιο αποτροπής της δημιουργίας γκέτο, για να αποφύγουμε τα λάθη που είχαν 
κάνει παλαιότερα άλλες ευρωπαϊκές χώρες;  Γιατί τα μεγάλα προβλήματα προκύπτουν από την γκετοποίηση.  
Και πολύ φοβάμαι ότι δεν έχουμε διδαχθεί από τα λάθη άλλων χωρών.  Τουλάχιστον κάποια επεισόδια των 
τελευταίων εβδομάδων αυτό αποδεικνύουν.  Άρα, ναι, να δώσουμε στην κυβέρνηση τα εργαλεία που χρειάζεται, 
όμως η κυβέρνηση…  Και εμείς βεβαίως ως πολιτικές δυνάμεις, έστω και αν είμαστε αντιπολίτευση, στην 
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περίπτωση που η κυβέρνηση φέρει ολοκληρωμένη πολιτική, είμαστε έτοιμοι να συνδράμουμε, έτσι ώστε να 
αντιμετωπιστεί σφαιρικά και ολοκληρωμένα το ζήτημα αυτό. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λίνος Παπαγιάννης έχει το λόγο. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θα ξεκινήσω με το ότι είναι θετικό το ότι, έστω και μετά από εφτά χρόνια, αυτή η κυβέρνηση αποφάσισε 
να προχωρήσει, έστω και με μία χλιαρή αντίδραση, στην αντιμετώπιση του μεταναστευτικού προβλήματος.  Το 
λέω αυτό, επειδή δε νομίζω ότι υπάρχει κάποιος που να θεωρεί ότι με το να αλλάξει ο χρόνος προσφυγής για τις 
αιτήσεις του πολιτικού ασύλου θα βελτιωθεί το πρόβλημα, απλώς θα αποτρέψουμε στο μέλλον την περαιτέρω 
διόγκωσή του.  Αυτό που πρέπει να γίνει κατά τη δική μας άποψη είναι ότι πρέπει να υπάρξει η πολιτική βούληση, 
δε χρειάζεται οτιδήποτε άλλο, για να μπορεί αυτό το κράτος να προχωρήσει σε άμεση απέλαση όσων είναι 
λαθραία στη χώρα.  Να πω ότι επιτέλους υπάρχει ευρωπαϊκό παράδειγμα, υπάρχει και άλλη δηλαδή ευρωπαϊκή 
πρακτική που δικαιολογεί αυτό που μόλις έχω πει.   

 Δε θα μπορούσα όμως να παραλείψω να αναφερθώ στην υποκρισία αυτού του σώματος και θα είμαι 
ιδιαίτερα συγκεκριμένος:   Τα τελευταία τέσσερα χρόνια, που τουλάχιστον όσοι 
βρίσκονται στην αίθουσα είχαν την ευκαιρία πολλές φορές να μας ακούσουν να καταγγέλλουμε διάφορα, έχουμε 
αναφερθεί ξεκάθαρα σε πολλές περιοχές που αντιμετωπίζουν προβλήματα είτε με την εγκληματικότητα είτε με 
την επιθετικότητα αυτών των ανθρώπων, που σήμερα κάποιοι έχουν αντιληφθεί επιτέλους ότι είναι πρόβλημα.  
Θα αναφερθώ συγκεκριμένα στις περιπτώσεις όπου υπάρχει αποδεδειγμένα πρόβλημα με λαθρομετανάστες και 
όχι οτιδήποτε άλλο και αυτό το κράτος έχει παραλείψει τα τελευταία εφτά χρόνια να αντιμετωπίσει αυτή την 
κατάσταση.  Δε θα μπορούσα επίσης να παραλείψω να αναφερθώ σε υποτιθέμενες μη κερδοσκοπικές 
οργανώσεις, όπως είναι η ΚΙΣΣΑ, που εξακολουθούν να τάσσονται προκλητικά υπέρ αυτών των ανθρώπων και 
μάλιστα να έχουν πολιτικές πλάτες.  Δε θα μπορούσα επίσης να ξεχάσω με κανέναν τρόπο τις διαχρονικές 
αναφορές που έχουμε ακούσει και σ’ αυτό το σώμα, αλλά και έξω απ’ αυτό το σώμα, γιατί για περίπου δέκα 
χρόνια έχουμε προειδοποιήσει για αυτό που σήμερα κάποιοι αποφάσισαν να αντιμετωπίσουν.  Δεν μπορώ 
επίσης να παραλείψω να αναφερθώ στη διαπίστωση των δήθεν φιλελεύθερων πολιτικών δυνάμεων που μας 
αποκαλούσαν ρατσιστές είτε ακραίους, επειδή επράξαμε το καθήκον μας.  Και ποιο ήταν το καθήκον μας;  Να 
δηλώσουμε σε αυτό το κοινοβουλευτικό σώμα όπως και στην κυβέρνηση ότι η χώρα μας είναι τόσο μικρή που 
σύντομα τα προβλήματα θα είναι τραγικά.  Έχουμε λοιπόν φτάσει σε αυτό το τραγικό σημείο και δε θα λυθεί 
κανένα πρόβλημα ούτε με ευχολόγια ούτε με περιστασιακές λύσεις όπως είναι αυτή που έχουμε μπροστά μας.  
Γι’ αυτό λοιπόν η μοναδική και ξεκάθαρη λύση, για να επιλυθεί το πρόβλημα, είναι η άμεση απέλαση όλων των 
λαθραίων μεταναστών από τη χώρα μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άγγελος Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι υπάρχει πρόβλημα με το μεταναστευτικό;  Βεβαίως υπάρχει!  
Υπάρχει σοβαρό πρόβλημα με το μεταναστευτικό;  Βεβαίως υπάρχει. Η κυβέρνηση το έχει αντιμετωπίσει τα 
τελευταία εφτά χρόνια;  Βεβαίως δεν το έχει αντιμετωπίσει!  Δεν έχει καταφέρει ούτε καν να περιορίσει το 
πρόβλημα και σήμερα βρισκόμαστε ενώπιον μιας πρότασης η οποία σίγουρα όλοι που θα την ψηφίσουμε, όσοι 
θα την ψηφίσουμε, δε θεωρούμε ότι θα λύσει το πρόβλημα.  Όμως ελπίζουμε ότι θα το περιορίσει σε κάποιο 
βαθμό και είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε οποιεσδήποτε άλλες πιο προχωρημένες -αν θέλετε- εισηγήσεις ή 
προτάσεις, για να μπορέσουμε επιτέλους στη ρίζα του προβλήματος να το αντιμετωπίσουμε.  Θα υποστηρίξουμε 
και την τροποποίηση του συντάγματος και τις υπόλοιπες τις νομοθεσίες και αυτή είναι και η θέση και των τριών 
ανεξαρτήτων συναδέλφων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Επιτέλους το πλέον κρίσιμο ζήτημα που αντιμετωπίζει η ημικατεχόμενη Κύπρος συζητείται στην έκταση 
που συζητείται στη Βουλή με την ευκαιρία της τροποποιήσεως του συντάγματος, για να μειωθούν οι μέρες 
προσφυγής κάποιου στο Διοικητικό Δικαστήριο.  Ασφαλώς έντζιε κάμνουμε τζιαι καμιά σπουδαία δουλειά, διότι, 
αν τες εβδομήντα πέντε κάμεις τες τριάντα, το πρόβλημα δε λύνεται.  Εκείνο που αποκαλύπτεται σε όλη την 
έκταση είναι το μεγάλο πρόβλημα που αντιμετωπίζει η Κύπρος στο θέμα της ασφάλειας.  Και χαίρομαι που έγινε 
παραδοχή από τον πρόεδρο της επιτροπής Νομικών -που είναι και του κυβερνώντος κόμματος- που σημειώνει 
ότι επεράσαμεν την κόκκινη γραμμή.  Είναι ακριβώς έτσι.  Και, αν προσέξει κάποιος, όλοι αυτοί οι κύριοι που 
έρχονται…  Θέλω να δείτε τις ηλικίες τους.  Κατεβαίνει μια φουρνιά, πενήντα.  Είναι ηλικίας είκοσι πέντε με τριάντα 
πέντε ετών.  Βάζουν καμιά γυναίκα έγκυο και λίγα μωρά και οι υπόλοιποι, η πλειοψηφία τους, αυτοί είναι.  Και 
από πού έρχονται;  Έρχονται οργανωμένα, γαλβανισμένοι και ραφινάρει τους η Τουρκία και ξέρει ποιους στέλνει 
η Τουρκία, ποιους στέλνει εδώ.  Και μου κάμνει εντύπωση, ας πούμε στο Κάβο Γκρέκο, είμαστε έτοιμοι για την 
υποδοχή και πάει η Πολιτική Άμυνα, πάνε τα πλοία μας...  Όταν έρχονται εδώ αυτοί οι κύριοι, νιώθεις ότι είσαι σε 
κανένα λιμάνι και τους υποδεχόμαστε.  Δεν τους είπαμε «κύριοι, μα γιατί να μπείτε εδώ;»  Αυτή την εικόνα 
δημιουργούμε.  Και το πρόβλημα δεν είναι σημερινό, δυστυχώς, είναι της τελευταίας δεκαετίας.  Εδώ υπήρχαν 
οι ούτω καλούμενοι πολιτικοί πρόσφυγες οι οποίοι έστελναν μηνύματα στις χώρες τους «ελάτε στην Κύπρο και 
έχει καλά κορόιδα που πληρώνουν επιδόματα» και είχαμε φαινόμενο -σε παρακαλώ- που ήταν παντρεμένος 
ένας μουσουλμάνος με δύο γυναίκες και, επειδή τσακώνονταν οι γυναίκες του, ενοικιάζουμεν τους δύο 
διαμερίσματα!  Με δώδεκα κοπελλούδκια έπαιρνε €60.000 ετησίως επίδομα!  Αυτά γίνονταν εδώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ξέρετε καμιά χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που το ένα τρίτο του πληθυσμού της είναι 
εκτοπισθέντες;  Διακόσιες χιλιάδες πρόσφυγες;  Εσηκώστη κανένας ’πού μας να πάει σε καμιά χώρα να ζητά 
επίδομα;  Εμείς τι ζητήσαμε;  Ζητήσαμε δουλειές στις ανατολικές χώρες, που θυμούμαι, που μας καλοδεχτήκαν 
οι ανθρώποι και εδώκαν μας δουλειές.  Έντζιε επήαμεν να ζητήσουμε να γίνουμε Ρώσσοι, Βούλγαροι και ούτω 
καθεξής.  Όμως εδώκαν μας δουλειές.  Στις άλλες χώρες που επήαμεν εζητήσαμεν πολιτικό άσυλο εμείς;  Έν’ 
δουλειά που ζητήσαμε και επαίρναμε άδεια να πάμε.  

 Στη χώρα μας ανοίγουμε τις πόρτες, καλωσορίζουμέν τους ως αν να είμαστε η μεγάλη υπερδύναμη να 
δεχτούμε τούτον τον κόσμο όλο εν ονόματι του να είμαστε δημοκρατικοί.  Καλά, είμαστε ρατσιστές στην Κύπρο;  
Αλλά όι, εν είμαστε ούτε παλαβοί.  Ένας λαός που υποφέρει που την εισβολή και την κατοχή, που υποφέρει 
πραγματικά ο λαός…  Πηγαίνετε μες τους συνοικισμούς να δείτε τους εναπομείναντες πώς διαβιώνουν.  Τους 
συνταξιούχους μας που παίρνουν €350.  Τούτοι οι κύριοι που πάνε και παίρνουν τα επιδόματα… Σήμερα μου 
κατάγγειλαν, κύριε Πρόεδρε, ότι, όταν πάνε στην αρμόδια υπηρεσία να πάρουν τα επιδόματα, πάνε με ακριβές 
λιμουζίνες, στέκουν καμιά εκατοστή μέτρα πιο πίσω, αλλάζουν τα ρούχα, φορούν παλιόρουχα, παίρνουν το 
επίδομα και στέκονται και μπαίνουν μέσα στις ΒΜW και τις Mercedes.  Καλά, τούτοι οι κύριοι εδιερωτηθήκαν οι 
αρχές ασφαλείας πού ηύραν τα λεφτά και βρεθήκαν με τα ακριβά αυτοκίνητα;  Πού στο διάολο τα βρήκαν τούτοι; 

 Το θέμα ασφάλειας, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι διάτρητο και προχωρεί ακάθεκτα.  Και θυμούμαι, όταν 
καταργούσαμε τα φυλάκια από τη γραμμή αντιπαράταξης, ήταν ο μακαρίτης ο Παπακώστας, ο Θεός μακαρίσει 
τον, που ήταν Υπουργός Άμυνας και λέει μου «ρε Κουλία, μεν φωνάζετε, εννά βάλουμε σύστημα ηλεκτρονικό».  
Εβάλαμε σύστημα ηλεκτρονικό;  Μα τώρα γίνεται να βάζεις τα ανδρείκελα, να βάζεις φλάμπουρα να σου γλέπουν 
τη γραμμή, όπως είπε ο Κωστής ότι βάλλαμε σκιάχτρα;  Άμα έχεις μια γραμμή 180 χιλιόμετρα και μπαίνουν 
από… Από όπου θέλεις μπαίνουν!  Οι αρχές ασφαλείας τι κάμνουν;  Και άμα διαπιστώσουν και πιάσουν πέντε-
έξι ’που τούτους, τι τους κάμνουν;  Έχουν σύστημα να τους απελάσουμε;  Κανένα απολύτως σύστημα δεν έχουν! 

 Και συνεχίζουμε έτσι απτόητοι και αγέρωχοι να τους υποδεχόμαστε και να λέμε είμαστε δημοκρατικοί και 
δεν είμαστε αντιρατσιστές.  Καλά, είμαστε ρατσιστές σε τούτην τη χώρα;  Εφτάσαμε σε σημείο βλακείας!  Ένας 
λαός που υποφέρει πραγματικά, πέραν της προσφυγιάς, της εισβολής και της κατοχής, υποφέρουμε και 
οικονομικά λόγω της κρίσης που ήταν το ΄13.  Αλλά ένα πράγμα έμεινε άθικτο:  Τούτη όλη η υποδοχή που 
κάμνουμε στους ξένους εν ονόματι δήθεν του πολιτικού ασύλου και της δημοκρατίας.  Μα οι Ευρωπαίοι έν’ έτσι 
που κάμνουν;  Έτσι μας είπαν να κάμνουμε ή να εύρουμε τρόπους και διαδικασίες εις τις οποίες εκείνος που 
πράγματι διώκεται για τα πολιτικά του φρονήματα στη χώρα του να τον υποστηρίξουμε, εκείνος που είναι από 
εμπόλεμη ζώνη να τον υποστηρίξουμε.  Αλλά έν’ έτσι που κάμνουμε εμείς;  Είναι όποιους μας στείλει η Τουρκία, 
τους επιλεγμένους και τους διαλεγμένους με στρατηγικό τρόπο. 

 Και να σας πω ακόμα ένα πρόβλημα, το οποίο είναι πολύ δυσάρεστο που δημιουργήθηκε.  Εις τα σχολεία 
μας.  Όταν στείλεις πέντε μωρά τα οποία είναι άλλου θρησκεύματος, έχουν άλλες συνήθειες, άλλα συστήματα...  
Εκάμαμε κανένα σχολείο ειδικό να τα βάλλουμε τούτα τα μωρά και να τα καθοδηγούμε και να πούμε ότι εμείς, η 
δημοκρατική χώρα, θα σας δώσουμε την ευκαιρία να εκπαιδευτείτε σύμφωνα με τα ήθη και τα έθιμά σας;  Τα 
ήθη και τα έθιμα της χώρας σας που ήρθατε;  Ξέρετε τι τα κάμνουμε;  Βάλλουμέν τα μες την τάξη με τα άλλα 
μωρά και στραβώνουμε και τα υπόλοιπα μωρά.  Αυτό κάμνουμε.  Πηγαίνετε σε σχολεία να δείτε τι τεράστια 
προβλήματα δημιουργούνται.  Άσε που καμπόσοι που τούτους, οι οποίοι ρίζωσαν στη χώρα μας και 
δημιουργήσαν γκέτο, θέλουν να μας κουμαντάρουν κιόλας.  Πάει, μπαίνει σε ένα σπίτι, λες του «κύριε, μα το 
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ενοίκιο, αφού παίρνεις το επίδομα, πλήρωσέ το».  Πρώτα το κράτος σε τούτους, όταν ενοικίαζε ένα σπίτι από 
έναν δικό μας, το κράτος επλήρωνέν του ενοίκιο απευθείας.  Τωρά, όι λέει του, κύριε, να μεν έχουμε φασαρίες.  
Θα το δώκει του πολιτικού πρόσφυγα να πάει να πληρώσει τον ιδιοκτήτη.  Ξέρεις τι του λέει;  «Να κόψεις το 
λαιμό σου, εν σου διώ μπακκίρα».  Έτσι κάμνουμε.  Και αυτά τα φαινόμενα είναι στην καθημερινότητα!  Όμως το 
σημαντικότερο, κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι τα σημαντικά 
θέματα ασφαλείας που δημιουργούνται στη χώρα μας.  Τώρα που άρχισε και απειλά μας η Τουρκία μέρα νύχτα 
τζιαι εκαταλάβαν το τζιαι στην Ελλάδα, διότι, αφού έπεσε η μισή Κύπρος, εκατεβήκαν τους στην Ελλάδα.  
Νομίζουν ότι με το να μεσολαβεί  η Μέρκελ εννά κάμουν πίσω.  Οι Τούρκοι, όχι μόνο δε θα κάμουν πίσω, 
προχωρούν ακάθεκτοι.  Τωρά θυμηθήκαμε και εμείς την άμυνα την οποία εκαταστρέψαμεν.  Όμως, κύριοι της 
κυβέρνησης, πρέπει να λάβουμε δραστικά μέτρα αντιμετώπισης αυτού του προβλήματος, να το σταματήσουμε, 
τούτο έν’ το ένα και το άλλο, να αντιμετωπίσουμε τούτους που είναι εντός των πυλών.  Διότι, εντός των πυλών 
πλέον έχουν ισχυρότατους πυρήνες και είναι καλά οργανωμένοι.  Σε μια δύσκολη ώρα οι πρώτοι που εννά μας 
μουντάρουν έν’ τούτοι. 

 Είδατε καμιά φορά την αστυνομία να πηγαίνει να του πει «έλα δα κύριε, πού έν’ τα χαρτιά σου;  Ποιος 
είσαι;»  Και καμπόσοι που τούτους είναι ’πού τα μέτωπα του πολέμου;  Μα, αφού οι μισοί οι Αφρικανοί έν’ 
δαμέσα.   Είναι καθαρά οικονομικοί μετανάστες.  Και ποιος τους επιλέγει και τους στέλνει;  Τους στέλνει η 
Τουρκία!  Και ποιους στέλνει η Τουρκία;  Τους φανατικούς και τους ισλαμιστές.  Έντζιε έρκεται κανένας γέριμος 
του Θεού.  Είναι οι επιλεγμένοι που έρχονται.  Και αντέχει η μικρή Κύπρος των 800 000 να μείνει ο πληθυσμός 
συμπαγής;  Είπε ο κ. Γεωργίου ότι είναι 3,8.  Έν’ 13,8, κύριε, έν’ για τους μετρημένους που λαλείς.  Για τους 
αμέτρητους είντα μ’ πόν’ να γινεί;  Και ώσπου εννά πάει η κατάσταση;  Γι’ αυτό καλώ το κράτος άμεσα, ιδιαίτερα 
τους αρμόδιους υπουργούς που έχουν την ευθύνη, να ξεκινήσουν να λαμβάνουν ουσιαστικά και δραστικά μέτρα, 
για να περιοριστεί το κακό με εκείνους που έρχονται, αλλά να κανονίσει και τα του οίκου μας.  Και δεν είναι αρκετό 
να λέμε «εμειώσαμεν τις ημέρες προσφυγής στο Διοικητικό Δικαστήριο από εβδομήντα πέντε, τριάντα».  Είναι 
μία τρύπα στο νερό στην ουσία.  

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ.  

 Έχω δύο ομιλητές -αν κάμνω λάθος, πέστε μου το- τον κ. Λουκαΐδη και τον κ. Γιωργάλλα.  Α! Α!  Ε, εντάξει!    

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχουμε κι άλλους, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εσηκωθήκαν πολλά σιέρκα!  Πάνω τα χέρια σας όλοι, να σας σημειώσει η γραμματεία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Χρίστου, ο κ. Προκοπίου, ο κ. Μυλωνάς.  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει τον λόγο πρώτα ο κ. Λουκαΐδης και μετά ο κ. Γιωργάλλας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Δεν είχα πρόθεση να πάρω τον λόγο, αλλά, μετά από αρκετά που έχουν ακουστεί και που έχουν εκφύγει 
του καθαυτού θέματος που συζητούμε, της τροποποίησης του συντάγματος, και έχουν αγγίξει γενικότερα το 
μεταναστευτικό, ένιωσα την ανάγκη να πω κάποια πράγματα. 

 Καταρχάς, συζητώντας το μεταναστευτικό σε όλες του τις πτυχές, πρέπει να διερωτηθούμε για τις αιτίες 
που προκαλούν το θέμα που συζητούμε σήμερα, γιατί κατά κανόνα κανένας δεν επιθυμεί να ξεριζωθεί από τη 
γη που τον εγέννησε τζιαι να πάρει τον δρόμο της ξενιτιάς.  Τι είναι λοιπόν που προκαλεί τη μετανάστευση;  Οι 
άδικοι ιμπεριαλιστικοί πόλεμοι, που η γειτονιά μας είναι γεμάτη με τέτοιους.  Και εδώ πρέπει να σκεφτούμε, να 
αναρωτηθούμε, ποια στάση ετήρησε ο καθένας εξ ημών σε σχέση με τους πολέμους στη γειτονιά μας.  Ποιοι 
εστήριξαν τις ιμπεριαλιστικές επεμβάσεις στη Συρία;  Ευρωπαϊκή Ένωση, κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
που έφτασαν μέχρι να στηρίξουν τον ISIS, έμμεσα και άμεσα, στα πρώτα στάδια του πολέμου στη Συρία, αλλά 
και πολιτικές δυνάμεις εδώ στην Κύπρο.  Κάποιοι εξ ημών επροειδοποιούσαμε ότι, στην προσπάθειά τους τάχα 
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να σώσουν τον συριακό λαό, είναι ανθρωπιστική καταστροφή που θα φέρουν στον συριακό λαό και όλα όσα 
συνοδεύουν την ανθρωπιστική καταστροφή, σημαντικό μέρος των οποίων είναι ακριβώς ο εκτοπισμός, η 
προσφυγιά, με τον μισό πληθυσμό της Συρίας σήμερα να είναι πρόσφυγες ή εκτοπισμένοι.  Τα ίδια και στη Λιβύη, 
να μη συνεχίσω.  Και πάλιν κάποιοι εδώ στην Κύπρο είχαν πάρει θέση θετική και σε ՚κείνη την ιμπεριαλιστική 
επέμβαση.   

 Οικονομική μετανάστευση, που συνδέεται και με τις καιρικές αλλαγές σήμερα και την περιβαλλοντική 
καταστροφή του πλανήτη.  Τι είναι που την προκαλεί, αν όχι οι πολιτικές που ενισχύουν, εμβαθύνουν, τις 
οικονομικές ανισότητες στον πλανήτη μας;  Και προφανώς η απάντηση δεν μπορεί να είναι ο ρατσισμός στο 
πρόβλημα που δημιουργείται, αλλά αντίθετα η αλληλεγγύη.  Και, όταν λαμβάνεις μέτρα στήριξης και αλληλεγγύης 
στις χώρες που υποφέρουν από αυτές τις τεράστιες ανισότητες, τότε ασφαλώς αντιμετωπίζεις και στη ρίζα τους 
τα προβλήματα.   

 Δε θέλω να επεκταθώ με τα αίτια, θέλω να πω το εξής, επειδή επίσης έχουν λεχθεί πράγματα.  Έφυγαν 
μαζικά οι Κύπριοι και πήγαν στις ανατολικές χώρες, πήγαν στην Αυστραλία, πήγαν στο Ηνωμένο Βασίλειο, πήγαν 
σε πολλές γωνιές του πλανήτη.  Κάποιοι εξ αυτών χρειάστηκαν επιδόματα, ναι.  Δεν τους αντιμετώπισαν, στες 
πλείστες των περιπτώσεων τουλάχιστον, σαν εχθρούς της χώρας που τους εφιλοξενούσε, σαν επικίνδυνους.  
Κάποιοι εξ αυτών βρήκαν δουλειές, τους έδωσαν τη δυνατότητα να βρουν δουλειές στις χώρες που επήγαν.  Δεν 
εφώναζαν εις τα κοινοβούλια των χωρών αυτών -τουλάχιστον όλοι δεν εφώναζαν, οι ελάχιστοι εφώναζαν- ότι 
«μα, πκιάννουν μας τες δουλειές μας»!  Αναφερόμαστε στους Κυπρίους τώρα.  Δεν τους εκατηγόρησαν ότι 
ευθύνονται για την ενίσχυση της εγκληματικότητας στις χώρες που φιλοξενηθήκαν οι Κύπριοι, δεν τους 
αποκάλεσαν «Τρίτο Αττίλα» στις χώρες που επήγαν οι Κύπριοι μαζικά, όπως κάμνει επίσημα η κυβέρνηση, 
επιτρέψετέ μου να πω, και ο Υπουργός των Εσωτερικών.   

 Και ασφαλώς αυτά που δε θέλαμε να κάμνουν στους Κύπριους πρόσφυγες δε νομίζω ότι είναι ορθό να τα 
κάμνουμε εμείς σήμερα σε άλλους.  Όλοι όσοι φτάνουν είναι εγκληματίες, είναι σταλμένοι, φανατικοί;  Διότι το 
προφίλ που παρουσιάζεται των μεταναστών στην Κύπρο καθ’ ολοκληρίαν περίπου είναι ότι είναι άντρες, είναι 
φανατικοί, είναι μουσουλμάνοι τζιαι είναι πεμπάμενοι, είναι σταλμένοι, για να πλήξουν τη χώρα μας.  Ο Ιλάν που 
είδαμε εις τες φωτογραφίες μας, τζιείνο το βρέφος, ταιριάζει σ’ αυτή την περιγραφή;  Έπρεπε να τον αφήκουμε…  
Διότι ελέχθηκε τζιαι τούτο!  Πρέπει να αφήνουμε τα γυναικόπαιδα, τους ανθρώπους γενικότερα, να τους ξεβράζει 
νεκρούς η θάλασσα, όταν βρίσκονται, για τους λόγους που βρίσκονται, στη χώρα μας ή αλλού;  Την απάντηση 
μπορεί να τη δώσει ο καθένας τζιαι εκεί είναι που κρίνεται αν είναι ρατσιστής ή αν δεν είναι ρατσιστής, διότι σ’ 
αυτή τη χώρα μπορεί να συμβαίνει να είσαι ό,τι δηλώσεις, αλλά υπάρχει τζιαι η κοινή λογική ταυτόχρονα.   

 Οι διαστάσεις είναι πάρα πολλές του μεταναστευτικού, αλλά τα ανοίξαμε.  Είναι λογικό να αντέξουν τις 
πιέσεις οι χώρες υποδοχής στην Ανατολική Μεσόγειο από μόνες τους;  Διότι όντως δημιουργείται πίεση 
σημαντική για κάποιες μόνο χώρες.  Ποιοι στηρίζουν όμως μέχρι σήμερα το Δουβλίνο που αφήνει τις χώρες 
υποδοχής μόνες τους;  Και πάλιν υπάρχουν πολιτικές δυνάμεις σ’ αυτό το κοινοβούλιο εκ δεξιών που συνεχίζουν 
να στηρίζουν το Δουβλίνο, που δεν επιτρέπει τον ισότιμο καταμερισμό στην ανάγκη στήριξης.  Και πάλι δεν 
μπορεί η απάντηση να είναι ο ρατσισμός, αλλά η αλληλεγγύη εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Εγώ μπορώ να συνεχίσω να μιλώ για πάρα πολλή ώρα… 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μα, είναι διάλεξη που κάμνετε, κύριε Λουκαΐδη, είναι εκτός θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε, παρακαλώ, παρακαλώ!  Μη διακόπτετε και μην… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αν θέλετε να τηρείτε την τάξη… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εγώ ενόμιζα ότι διαλέξεις κάμνει μόνο ο φίλος μου ο Μάριος ο Μαυρίδης! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, σε παρακαλώ, νομίζω να ολοκληρώσουμε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εννά του ζητήσω να με βάλει στο κλαμπ! 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά ξεκινήσουμε τζιαι διαλογική συζήτηση τωρά! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, καταλήγω.  Χρειάζεται ισορροπία στον τρόπο που χειριζόμαστε τα ζητήματα, 
χρειάζεται να αντιμετωπίσουμε τις καταχρήσεις που γίνονται.  Αυτές οι καταχρήσεις δυστυχώς γίνονται κυρίως 
σε σχέση με τα διοικητικά κενά που έχουμε στη χώρα μας και για τα οποία είναι υπεύθυνη η κυβέρνηση, όπως 
ελέχθηκε και από άλλους συναδέλφους, γιατί έχουμε μια κυβέρνηση που διοικά σχεδόν οκτώ χρόνια και, όχι 
μόνο δεν αντιμετώπισε, επέτρεψε τις καταχρήσεις σε διάφορους τομείς.  Δεν είναι συνολική η προσέγγιση για 
αντιμετώπιση του προβλήματος, όπως ελέχθηκε τζιαι ՚πού τον συνάδελφο τον Άριστο προηγουμένως.  Είναι 
επιλεκτικά που γίνεται σήμερα, πολύ αργοπορημένα τζιαι ετεροχρονισμένα, μια προσπάθεια αντιμετώπισης των 
καταχρήσεων, αλλά, ενώ πρέπει να συνεχίσουμε να αντιμετωπίζουμε τις καταχρήσεις που μπορεί να 
εκμεταλλεύονται το σύστημα κάποιοι επιτήδειοι, την ίδια ώρα δεν μπορούμε παρά να τηρούμε ευλαβικά τζιαι τις 
δεσμεύσεις που έχουμε απέναντι στο διεθνές δίκαιο, αλλά και το ευρωπαϊκό δίκαιο, τις συμβάσεις, τις οδηγίες 
που είμαστε υποχρεωμένοι να εκπληρώνουμε.  Και νομίζουμε ότι με τον τρόπο που προχωρούμε -πιστεύουμε- 
με τον τρόπο που προχωρούμε σήμερα, με την τροποποίηση του συντάγματος, ακριβώς ακυρώνουμε αυτές τις 
ισορροπίες και γι’ αυτό το κόμμα, το ΑΚΕΛ, όπως ελέχθηκε προηγουμένως, θα καταψηφίσει τη συγκεκριμένη 
τροποποίηση του συντάγματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, εδώ ο τελευταίος ομιλητής της δεύτερης λίστας -συνήθως μια λίστα έπρεπε να 
κάμνουμε- είναι ο κ. Γιωργάλλας και έχει και τρίτη λίστα με άλλους τέσσερις ομιλητές.  Το θέμα θα ξανασυζητηθεί, 
εφόσον έχουμε αναβάλει τα θέματα τούτα, οπότε διερωτώμαι, να δώσω… 

 Ναι. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ μαζί σας και, αν θέλουμε, πέραν καθαρά των νομοσχεδίων, να μιλήσουμε για 
τη μεταναστευτική πολιτική και το μεταναστευτικό, μπορούμε να το εγγράψουμε και στο Κεφάλαιο Τέταρτο και 
θεωρώ ότι ολοκληρώθηκε η συζήτηση επί της αλλαγής του συντάγματος.  Να ψηφίσουμε, έχουμε και τα άλλα 
νομοσχέδια που θα αναβληθούν, να τελειώνουμε, με μια παράκληση, να έρθουν οι συνάδελφοι όλων των 
κομμάτων μέσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να δώσω τον λόγο στον κ. Γιωργάλλα και, αν οι υπόλοιποι που είναι στην τρίτη λίστα μπορούν να δεχτούν 
να μη μιλήσουν…  Είναι ο κ. Ανδρέας Κυπριανού…  Να σας σβήσω από τη λίστα; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λόγω της τοποθέτησης του προέδρου…  Έχει απόλυτο δίκαιο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παύλος Μυλωνάς; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έχω μιλήσει και με τον κ. Μυλωνά, ο οποίος δεν έν’ μέσα, και εκείνος αποσύρεται από τη λίστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ο κ. Χρίστου του ΕΛΑΜ; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επιθυμώ να μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, δε θα σας δώσω τον λόγο όμως, εάν αποσυρθούν οι υπόλοιποι. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Να είστε καλά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Άλλος που ήθελε τον λόγο;  Κανένας.  Άρα… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Τζιαι εγώ, κύριε Πρόεδρε, εζήτησα τον λόγο τζιαι γράφτηκε, αλλά, εντάξει, αφού… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όι, όι, όι… άμα τρεις από τους τέσσερις αποσύρονται, περνά η ιδέα της… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εντάξει…  Εκάλυψέν τα ο Κουλίας.  Ήταν να πω λλίον παραπάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Νιώθω την ανάγκη, μετά από τον κ. Λουκαΐδη, έτσι, τζιαι δυο-τρία ζητήματα απ’ αυτά που αποτελούν 
επιχειρήματα από πλευράς του ΑΚΕΛ, να τα απαντήσω.  Οι Κύπριοι, όταν αναγκάστηκαν να μεταβούν στο 
εξωτερικό, για να δουλέψουν, ήταν οικονομικοί επισκέπτες, δεν ήταν μετανάστες.  Και δεν ήταν και 
καλοδεχούμενοι έτσι όμορφα και ωραία, όπως μας τα είπε ο καλός φίλος ο Γιώργος ο Λουκαΐδης.  Και σίγουρα 
δεν ήταν ποτέ κρίσιμη η μάζα, για να επηρεάσει την οικονομία ή την κοινωνία μεγάλων χωρών σε αυτές που 
είχαν μεταβεί.  Δεν ήταν ποτέ εύκολη η ζωή στην ξενιτιά για αυτούς που ξέρουν και την έζησαν.  Επομένως, 
νομίζω είναι τουλάχιστον ατυχής η συσχέτιση του τι έκαναν και πώς βίωσαν οι Κύπριοι αυτή την περίοδο στο 
εξωτερικό με αυτό που έχουμε σήμερα μπροστά μας. 

 Το δεύτερο, ο ρατσισμός δεν ήταν ποτέ χαρακτηριστικό των Κυπρίων και δε θα γίνει ποτέ.  Όμως, όταν 
σε μία κοινωνία υπάρχει αυτή η εικόνα, η αναλογία, η απειλή, η αδικία και η ανασφάλεια που υπάρχουν στην 
Κύπρο, ναι, ο Κύπριος αρχίζει στο πλαίσιο της αυτοσυντήρησης και της διάθεσής του να διεκδικήσει αυτό που 
δικαιούται και να προστατεύσει ό,τι κινδυνεύει, ναι, ίσως να αναπτύξει όχι αισθήματα ρατσισμού, αλλά αισθήματα 
και ενέργειες, να προχωρήσει σε ενέργειες, για να προστατεύσει τον εαυτό του.  Όταν βλέπει ότι δεν μπορεί 
παραδείγματος χάριν ο Λευκωσιάτης να κυκλοφορήσει στο κέντρο της Λευκωσίας, όταν βλέπει ο Παφίτης αυτό 
που είδαμε χθες, όταν βλέπουν οι συνταξιούχοι μας ότι γίνονται περίπου υποδεέστεροι πολίτες από τη 
συμπεριφορά ή τη διαχείριση που κάνει το Υπουργείο Εσωτερικών ως προς τα επιδόματα προς αυτούς τους 
ανθρώπους, που δικαίως τα δικαιούνται και πρέπει να δίνονται, αλλά στο πλαίσιο της ισορροπίας που ανέφερε 
προηγουμένως ο κ. Λουκαΐδης.  Όταν βλέπουμε πρόσφυγες μετά από σαράντα έξι χρόνια να διαβιούν σε άθλιες 
συνθήκες μέσα σε ακατάλληλους συνοικισμούς, ε, όλα αυτά, ναι, δημιουργούν ένα περιβάλλον μέσα στο οποίο 
μπορούν να αναπτυχθούν ακόμα και ρατσιστικά συναισθήματα, όχι όμως απ’ όλους, από κάποιους.  Όταν 
βλέπουν μη κερδοσκοπικές οργανώσεις να έχουν στήσει παραμάγαζα και να πουλούν υπηρεσίες σε αυτούς τους 
ανθρώπους, όταν βλέπουμε τη γραμμή αντιπαράταξης, όχι την Πράσινη Γραμμή, τη γραμμή αντιπαράταξης να 
είναι ουσιαστικά σημείο εισόδου ανεπιθύμητων και, ναι, εντεταλμένων -δεν είναι όλοι αθώοι- οι οποίοι εισέρχονται 
σε ευρωπαϊκό έδαφος, ε, όλα αυτά είναι θέματα και ζητήματα τα οποία θα έπρεπε εδώ και πάρα πολλά χρόνια 
να αντιμετωπιστούν. 

 Και τελειώνω, λέγοντας ότι η αλλαγή του συντάγματος, καθώς και η ψήφιση των νομοσχεδίων, όποτε γίνει, 
είναι μια ενέργεια στη σωστή κατεύθυνση, αλλά δεν είναι αρκετή.  Από μόνη της δεν είναι αρκετή.  Θα έπρεπε 
εδώ και χρόνια να υπάρχει ένας σχεδιασμός ο οποίος θα ήταν κατάλληλος να αντιμετωπίσει το πρόβλημα, ικανός 
να υπηρετήσει τη συμμόρφωση της Κυπριακής Δημοκρατίας με τις ευρωπαϊκές απαιτήσεις και βέβαια θα ήταν 
τέτοιος που θα μπορούσε, αφενός μεν να βοηθήσει αυτούς τους πολίτες-μετανάστες να μη γίνονται οι ίδιοι 
αντικείμενο εκμετάλλευσης και βέβαια να βοηθήσει και τους Κύπριους πολίτες να μην είναι ή να μη νιώθουν 
αδικία απέναντι σε αυτούς τους ανθρώπους.   

 Επίσης, θα υπερψηφίσουμε την αλλαγή του συντάγματος και, όποτε και όταν θα έρθει η ώρα, θα 
ψηφίσουμε και τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, είμαστε έτοιμοι για την ψηφοφορία.  Αντιλαμβάνομαι, όχι επίσημα, αλλά ανεπίσημα, 
εγείρεται το θέμα τι είναι τα δύο τρία των πενήντα έξι.  Είναι τριάντα οκτώ, δεν είναι τριάντα επτά.  Δεν είναι με 
αυτά που πάμε, 37,3 και άρα πάει το τριάντα επτά.  Αυτό το έχουμε επεξεργαστεί πολλές φορές.  Αν  υπάρχει 
αντίθετη άποψη, να κάνουμε ένα διάλειμμα να συνεννοηθείτε, αλλά…  Εντάξει, τριάντα οκτώ είναι.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 
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 Ναι, αν πρέπει να γίνει οποιαδήποτε… να γίνει. 

 Λοιπόν, κύριοι, δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 146 του Συντάγματος. Άρθρο 2.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Δέκατης Πέμπτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η τροποποίηση του 
συντάγματος εγκρίνεται. 
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 Στην πρώτη συνάντηση που είχα με την Επίτροπο Νομοθεσίας τής ζήτησα επιτέλους να γίνει εκτύπωση 
του συντάγματος με τις πολλές αλλαγές οι οποίες έχουν επέλθει.  Έγινε η εκτύπωση του συντάγματος, αλλά, 
όταν το μελέτησε το Νομικό Τμήμα της Βουλής, βρήκε κάποια μικροπροβλήματα και υπάρχει και δεύτερη καλή 
θέληση από το Κυβερνητικό Τυπογραφείο -θα το είχατε σήμερα στα έδρανά σας- να το ξανατυπώσουν με τις 
διορθώσεις.  Και θα ήθελα να παρακαλέσω τις υπηρεσίες της Βουλής να δοθεί και αυτή η αλλαγή, ίσως και 
προλάβουμε να περάσει και αυτή στο σύνταγμα.  Κύριε Σωκράτους, αν μπορεί να το βάλουμε και τούτο ή να 
καθυστερήσουν, αν δε δημοσιευτεί, την εκτύπωση του συντάγματος για δέκα μέρες, να το βάλουν και τούτο.   

 Τώρα προχωρούμε.  Τα άλλα θέματα θα τα δούμε στην επόμενη ολομέλεια, που θα είναι σε δεκαπέντε 
μέρες, νοουμένου ότι θα συνεχίσετε με τους ρυθμούς παραγωγής πριν το καλοκαίρι.   

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 
Καπνίσματος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018», αποσύρεται. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί της Συνεργασίας Μεταξύ των 
Αρμοδίων Αρχών για την Επιβολή της 
Νομοθεσίας για την Προστασία των 
Καταναλωτών Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.130-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

 

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

2.  Ο περί της Αρχικής Επιμόρφωσης και της 
Περιοδικής Κατάρτισης των Οδηγών 
Ορισμένων Οδικών Οχημάτων τα οποία 
Χρησιμοποιούνται για τη Μεταφορά 
Εμπορευμάτων ή Επιβατών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.131-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

 

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

3.  Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.132-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

4.  Ο περί Μέτρων και Σταθμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.133-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

 

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

5.  Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης 
(Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.134-2020). 

Υπουργό Υγείας  

 

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας  

6.  Ο περί της Εκλογής των Μελών του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.135-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών 

 

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

7.  Ο περί Απόσπασης Εργαζομένων στο 
Πλαίσιο Παροχής Υπηρεσιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.136-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

 

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
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8.  Ο περί των Οχημάτων στο Τέλος του 
Κύκλου Ζωής τους (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.137-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων 

9.  Ο περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ .Φακ. 23.01.061.138-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

10.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.139-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

11.  Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 3) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.140-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

12.  Ο περί της Υγείας των Ζώων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.141-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

13.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.057-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

14.  Οι περί Υπηρεσίας Ασύλου - Θέσεις 
Διευθυντή, Ανώτερου Λειτουργού Ασύλου, 
Λειτουργού Ασύλου Α΄ και Λειτουργού 
Ασύλου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.058-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών   

15.  Οι περί Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης -Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης και Λειτουργού Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης Α΄ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.059-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών   

16.  Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας του 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού Οπωροφόρων 
Φυτών και Οπωροφόρων Φυτών που 
Προορίζονται για την Παραγωγή Φρούτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.060-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

17.  Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.061-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

18.  Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.062-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

19.  Οι περί της Νομικής Υπηρεσίας - Θέση 
Ανακριτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.063-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  



27 

 
 

 

20.  Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - 
Θέση Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.064-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

21.  Οι περί Θαλάσσιου Χωροταξικού 
Σχεδιασμού (Δημόσια Διαβούλευση) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.065-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

22.  Οι περί Θαλάσσιου Χωροταξικού 
Σχεδιασμού (Γενικές Διατάξεις) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.066-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

23.  Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.067-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

24.  Οι περί Εργοδοτουμένων εις Ξενοδοχεία 
(Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.068-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

25.  Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις 
Ανώτερου Εργοθεραπευτή/τριας, 
Εργοθεραπευτή/τριας Α΄ και 
Εργοθεραπευτή/τριας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.069-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

26.  Οι περί Σπόρων (Λαχανικά)  
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.070-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

27.  Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυταρίων 
και Πολλαπλασιαστικού Υλικού Κηπευτικών 
εκτός των Σπόρων προς Σπορά 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.071-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

28.  Οι περί Τμήματος Περιβάλλοντος - Θέσεις 
Ανώτερου Τεχνικού και Τεχνικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.072-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

29.  Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης 
(Ορθή Κλινική Πρακτική) (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.073-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας  

30.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Εγκατάσταση, Λειτουργία, Συντήρηση και 
Έλεγχος Εγκαταστάσεων Υγραερίου) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.074-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

31.  Οι περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.075-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
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32.  Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Ηλεκτρομαγνητική Συμβατότητα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.078-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

33.  Οι περί Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού-Θέση Βοηθού Γραμματειακού 
Λειτουργού Ελεγκτικής Υπηρεσίας 
Συνεργατικών Εταιρειών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.079-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

34.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.080-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

35.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων 
Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.081-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

36.  Οι περί της Θέσπισης Ελάχιστων 
Απαιτήσεων Δημιουργίας Ειδικά 
Διαμορφωμένων Χώρων Μητρικού 
Θηλασμού ή/και Άντλησης Γάλακτος σε 
Χώρους όπου Εργάζονται Θηλάζουσες 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.082-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

37.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

38.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε 
Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο 
με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

39.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες 
και Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Υπουργό Εσωτερικών                                                                                                                                                      Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

40.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

41.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία 
της Μεσογείου Θάλασσας από τη Ρύπανση 
και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Τεχνητοί 
Ύφαλοι) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

42.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 
Γενικοί Κανονισμοί του 2020. 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

43.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

44.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Σχέδιο 
Πρόωρης Εθελοντικής Αφυπηρέτησης 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

45.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ακαδημαϊκό Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

46.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

47.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά 
Θέματα και Θέματα Σπουδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

48.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών 
Δρόμων και Εξαγωγή Δασικών Προϊόντων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

49.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων στους 
Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

Γενική Λογίστρια  

εκ μέρους του Υπουργού 
Οικονομικών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

50.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Γενικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

51.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

52.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Προαγωγές Μελών Πυροσβεστικής εκτός 
Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

53.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Εφεδρικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

54.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(Διαχείριση και Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και 
άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων που 
προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές 
Μονάδες) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  
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55.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση Βέλτιστων 
Διαθέσιμων Τεχνικών σε περιπτώσεις 
Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη τελμάτων και 
περί Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ 
Κυανίου) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

56.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

57.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρηματικές 
Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

58.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις 
και Χορηγήματα) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

59.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

60.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού 
Ταμείου Επενδύσεων και του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και 
για Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

61.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί)  
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

62.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

63.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου - Θέση Προϊστάμενου Τομέα 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

64.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του 
Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

65.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των 
Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και 
Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.114-2019). 

Υπουργό Οικονομικών 

 

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

 

66.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Έλεγχος 
Υποστατικών και Λήψη Δραστικών Μέτρων) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 
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67.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) - 
Θέσεις Ανώτερου Ακτινογράφου 
Ακτινοθεραπείας, Ακτινογράφου 
Ακτινοθεραπείας Α΄ και Ακτινογράφου 
Ακτινοθεραπείας Κανονισμοί του 2020. 
(Aρ. Φακ. 23.03.057.007-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

68.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) - 
Θέσεις Ανώτερου Ακτινογράφου 
Ακτινοδιαγνωστικής, Ακτινογράφου 
Ακτινοδιαγνωστικής Α΄ και Ακτινογράφου 
Ακτινοδιαγνωστικής Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.008-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

69.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) - 
Θέσεις Ανώτερου Φυσιοθεραπευτή, 
Φυσιοθεραπευτή Α΄ και Φυσιοθεραπευτή 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.009-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

70.  Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών - Θέσεις Λειτουργού 
Διαχείρισης Αποθεμάτων Α΄ και Βοηθού 
Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.011-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

71.  Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - Θέση 
Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Aρ. Φακ. 23.03.057.012-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

72.  Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - 
Θέση Επιθεωρητή Εργασίας 1ης Τάξης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.015-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

73.  Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων 
(Πρόληψη Πνευμοκονίασης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.017-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

74.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Προστασία των Ζώων κατά τη 
Σφαγή ή τη Θανάτωσή τους) (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.020-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

75.  Οι περί Διαχείρισης Θεμάτων Ασφάλειας και 
Υγείας στην Εργασία Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.026-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

76.  Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.027-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  
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77.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.028-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

78.  Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία 
Διορισμού και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.029-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

79.  Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση 
Ανώτερου Πολιτικού Μηχανικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.031-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

80.  Οι περί Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας 
των Δικαιωμάτων του Παιδιού - Θέσεις 
Ανώτερου Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου 
Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού, 
Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου 
Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού Α΄, 
Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου 
Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.032-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

81.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέσεις 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτή/τριας, 
Πρώτου/ης Νοσηλευτή/τριας, Ανώτερου 
Νοσηλευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.033-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

82.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση 
Νοσοκόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.034-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

83.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - 
Θέσεις Βοηθού Προϊστάμενου/ης 
Νοσηλευτή και Πρώτου/ης Νοσηλευτή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.035-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

84.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Κατοχή και Πώληση Ζώων 
Συντροφιάς) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.036-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

  

85.  Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
(Σχέδιο Συντάξεων και Άλλων Ωφελημάτων 
σε Υπαλλήλους του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου και Εξαρτωμένους 
Αυτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.037-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  
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86.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.038-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

87.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Μετακινήσεις Αγαθών για Απόθεμα στη 
Διάθεση Συγκεκριμένου Αποκτώντος) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.039-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

88.  Οι περί Υπουργείου Άμυνας - Θέσεις 
Διευθυντή Άμυνας, Ανώτερου Λειτουργού 
Άμυνας και Λειτουργού Άμυνας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.041-2020). 

Υπουργό Άμυνας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών   

89.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.046-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

90.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των 
Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και 
Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.048-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

91.  Οι περί Διαμεσολάβησης σε Οικογενειακές 
Διαφορές Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.049-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

92.  Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.050-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

93.  Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση 
Ανώτερου Λειτουργού Διαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.051-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

94.  Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.052-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

95.  Οι περί Δημοσιονομικού Συμβουλίου - 
Θέσεις Προϊστάμενου Δημοσιονομικού 
Συμβουλίου και Λειτουργού Δημοσιονομικού 
Συμβουλίου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.053-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

96.  Οι περί Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών - Θέση Πρώτου Τεχνικού 
Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.056-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  
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97.  Tριμηνιαία έκθεση προόδου, ημερομηνίας 
27 Αυγούστου 2020, από τον Έφορο 
Φορολογίας για την κατάσταση των 
οφειλόμενων φόρων μέχρι και το τρίτο 
τρίμηνο του 2019 σύμφωνα με την 
παράγραφο 15 του Δέκατου Παραρτήματος 
του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
Νόμου 
[Νόμος αρ. 95(Ι)/2000]. 
(Αρ. Φακ. 13.36.002). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από Παραπομπή σε  

1. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.099-2020). 

Ανδρέα Πασιουρτίδη,  

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

και Ευανθία Σάββα  

εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

2. Ο περί Κρατικής Φοιτητικής Μέριμνας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.100-2020). 

Ανδρέα Πασιουρτίδη,  
Αντρέα Κουκαλιά,  
Γιώργο Τ. Γεωργίου  
και Νίκο Κέττηρο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

3.  Ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 
Καπνίσματος) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.101-2020). 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

4. Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) 
(Αρ.6) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.102-2020). 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

5. Ο περί της Διασφάλισης και Πιστοποίησης 
της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης 
και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για 
Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.103-2020). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εδώ να σημειώσω ότι υπάρχει εισήγηση του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου Διοικήσεως για παραπομπή έξι σχεδίων νόμου, των οποίων η εξέταση εκκρεμεί ενώπιον της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
Διοικήσεως.  Τα θέματα αυτά σκοπό έχουν τη ρύθμιση ζητημάτων που αφορούν τη Δήλωση και τον Έλεγχο 
Περιουσίας του Προέδρου, των Υπουργών, των Βουλευτών της Κυπριακής Δημοκρατίας, καθώς και Ορισμένων 
Δημόσιων Εκτεθειμένων Προσώπων και Ορισμένων Αξιωματούχων της Κυπριακής Δημοκρατίας.   

 Υπάρχει ένσταση να παραπεμφθούν;  Υπάρχει ένσταση, αν η επιτροπή Νομικών συμφωνήσει, να 
παραπεμφθούν;  Διότι εκκρεμεί μια άποψη της επιτροπής Νομικών να μην καθυστερήσουμε για την επόμενη 
ολομέλεια, η έγκρισή σας να είναι έτσι λίγο προκαταρκτική.  Εντάξει, το είδαν και είπαν ότι θέλουν να το 
ξανασκεφτούν.  Μάλλον η εισήγησή τους θα είναι τέτοια, αλλά εν πάση περιπτώσει… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Εμείς δεν έχουμε πρόβλημα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …την Τετάρτη θα ξεκινήσει η επιτροπή Θεσμών -προς ενημέρωσή σας- τον νόμο για το πόθεν έσχες 
όπως τον έχω καταθέσει, όπως τον έχει καταθέσει ο Πρόεδρος της Βουλής, και φαίνεται ότι και τα άλλα έξι 
συνάδουν με αυτό το θέμα.   

 Υπάρχει επίσης μια εισήγηση του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών κ. Γεώργιου 
Γεωργίου για παραπομπή πέντε θεμάτων που εκκρεμούν ενώπιον της επιτροπής του και αφορούν δημόσιες 
συμβάσεις στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Ανάπτυξης και Ελέγχου Δημοσίων 
Δαπανών ως την πλέον αρμόδια επιτροπή για την εξέτασή τους.  Με αυτό τον τρόπο θα απαλλαγεί από δέκα- 
δώδεκα θέματα η επιτροπή Νομικών, η οποία έχει και πάρα πολλή δουλειά, και θα κάνουν και άλλες επιτροπές… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πού θα πάει τούτο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σε σας! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό, την άλλη φορά, όταν ηγέρθη το θέμα των δημοσίων συμβάσεων, 
λόγω των πολλών νομικών ζητημάτων που εγείρονταν, ηγέρθη ο πρόεδρος της επιτροπής και είπε ότι τούτο 
είναι θέμα της επιτροπής Νομικών.   Τωρά άλλαξε τίποτε;   Και λέω μετά λόγου γνώσεως ότι τούτο το κρίσιμο 
θέμα δεν μπορεί να πάει στην επιτροπή Ελέγχου.  Δεν είναι δουλειά της επιτροπής Ελέγχου ούτε έχουμε…  Η 
σύνθεση της επιτροπής μας είναι τέτοια, που δεν μπορεί να επιληφθεί αυτών των νομοθετημάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλά, κύριε Κουλία, η γνώμη η δική σας τότε ήταν αντίθετη; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Η γνώμη η δική μου ήταν να πάει στην επιτροπή Νομικών, όπως και πήγε.  Εκείνοι το ζήτησαν και είπα 
ευχαρίστως να πάει και ήταν σωστό.  Τώρα τι άλλαξε και θα επιστραφεί στην Ελέγχου;  Μα, Κύριε ελέησον 
δηλαδή!  Είναι κρίσιμο ζήτημα τούτο, α! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. Κουλίας.  Το επισημάναμε και στην επιτροπή Νομικών, ότι είναι 
καθαρά θέμα της επιτροπής Νομικών.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Άσε που εδώ και τρία χρόνια είναι εκεί… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, εγώ δε δέχομαι την προσέγγιση -προς τους έγκριτους νομικούς- ότι όποιος είναι νομικός δικαιούται 
να αποφασίζει διαφορετικά από τον μη νομικό ή ότι, άμα είναι νομικό θέμα, πρέπει να πηγαίνει στην επιτροπή 
Νομικών. Αν ήταν έτσι, θα είχαμε ειδικούς επιστήμονες εδώ.  Δεν είναι έτσι που λειτουργεί ένα κοινοβούλιο.  
Θέλετε να έχουμε μια επιτροπή που να έχει εκατόν εκκρεμούντα νομοσχέδια και η άλλη κανένα και να μην 
μπορούμε να κάνουμε αυτές τις διευθετήσεις;  Κανένα πρόβλημα!  

 Ο κ. Γεωργίου έχει τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Απλώς, θα ήθελα να υπενθυμίσω στους συναδέλφους ότι τα νομοσχέδια τα οποία αφορούσαν τον περί 
Συμβάσεων Νόμο, τόσο όσον αφορά πρωτογενή νομοθεσία, αλλά και όσον αφορά και τα εναρμονιστικά 
νομοσχέδια τα οποία είχαμε συζητήσει στην επιτροπή Ελέγχου, ήταν εξ υπαρχής καταχωρισμένα και 
συζητηθέντα στην επιτροπή Ελέγχου.  Και η πρωτογενής νομοθεσία και τα εναρμονιστικά νομοσχέδια.  Αυτό 
γιατί το λέω;  Γιατί προήδρευα της επιτροπής αυτής και ο συνάδελφος ο Ζαχαρίας ο Κουλίας ήταν μέλος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ανεξάρτητα όλων τούτων, κύριοι, πρέπει να καταλάβετε ότι πρέπει να διευκολύνουμε κάποιες επιτροπές 
που έχουν βεβαρημένη ατζέντα.  Δεν είναι θέμα…  Στο κάτω-κάτω είσαστε και εσείς νομικός, κύριε Κουλία.  Εάν 
κρίνετε… Μα, δεν είναι η επιτροπή Ελέγχου που θα αποφασίσει, είναι η ολομέλεια.   Αν κρίνετε ότι χρειάζεστε 
νομική άποψη, να την πάρετε.  Δηλαδή, στην επιτροπή Νομικών δε σημαίνει ότι είναι ή πρέπει να είναι μόνο 
δικηγόροι. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έτσι, με όλη την ταπεινότητα, δεν είναι θέμα να μοιράσουμε τη δουλειά εδώ.  Μιλούμε για 
ένα εξειδικευμένο θέμα, που τότε ηγέρθη το ζήτημα ότι η επιτροπή Νομικών είναι η αρμόδια, για να το εξετάσει, 
λόγω του ότι είναι η δουλειά της.  Η επιτροπή Ελέγχου με τη σημερινή σύνθεσή της δεν έχει αυτή τη δυνατότητα, 
να διεξέλθει τούτα τα σημαντικά νομοθετήματα.  Και λέω για το σωστό, το πρέπον και το δέον, για την καλή 
συζήτηση του νόμου, πρέπει να είναι στην αρμόδια επιτροπή.  Γι’ αυτό έχουμε επιτροπή Νομικών.  Αν θέλουμε 
να κάνουμε τη Νομικών και Ελέγχου και ανάποδα και να μοιράζουμε τη δουλειά, είναι άλλο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω ότι το παρατραβάτε, κύριε Κουλία, αν είναι έτσι που το καταλάβατε. 

 Η κ. Χαραλαμπίδου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ως ΑΚΕΛ θα συμφωνήσουμε μαζί σας.  Έχουμε συνεννοηθεί και με τους 
συνάδελφους της επιτροπής Νομικών και θεωρούμε ότι η επιτροπή Ελέγχου και με βάση την ατζέντα την οποία 
διαχειρίζεται μπορεί κάλλιστα να δει και να διαχειριστεί τα συγκεκριμένα νομοσχέδια. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά κατά κανόνα τα νομοσχέδια πάνε στις επιτροπές που έχουν αναφερθεί, εκτός 
αν γίνει μια άλλη συνεννόηση.  Ενδεχομένως να πρέπει οι δύο πρόεδροι των επιτροπών να συζητήσουν και να 
δούμε κατά πόσο υπάρχει μια εναλλακτική διευθέτηση.  Αν δεν μπορεί να υπάρξει ή αν η επιτροπή Νομικών 
θεωρεί ότι πρέπει να παραμείνουν στην Ελέγχου, ωραία, να παραμείνουν στην Ελέγχου.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι κανονισμοί μας, κύριε Παπαδόπουλε, λένε ότι οποιαδήποτε διευθέτηση γίνει μεταξύ των προέδρων 
πρέπει να περάσει από την ολομέλεια.  Άρα, να το περάσουμε από την ολομέλεια, ότι θα πάνε στην Ελέγχου, 
και, αν δούμε ότι έχει δυσκολία, τότε να γίνει άλλη διευθέτηση, για να ξαναπεράσει από την ολομέλεια.   

 Αν μου επιτρέπετε, κύριε Κουλία, με τη βοήθεια και του προέδρου του κόμματός σας, να το δεχθούμε έτσι.  
Μπορεί να πάει και στην επιτροπή Παιδείας, φυσικά. 

 Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει;   

 Η κ. Κουκουμά. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Εγώ χαίρομαι για τη συζήτηση, γιατί σε προηγούμενες συνεδρίες η επιτροπή Νομικών μάζεψε όλα τα  
θέματα, όλα τα νομοσχέδια ή προτάσεις νόμου  που βρίσκονταν στην επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.  Και 
αν θέλει να τη διευκολύνουμε, είμαστε στη διάθεσή σας να βοηθήσουμε, κύριε Γεωργίου, να κάνουμε μια 
συνεννόηση όπου είναι δυνατόν και αποφορτίζει την επιτροπή Νομικών.  Νομίζω είναι θέματα που συζητούμε 
επί της ουσίας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μια πρόθεση εξέφρασε… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Επειδή η αναφορά της συναδέλφου ενδεχομένως να εκληφθεί ότι μπορεί να ζητήσαμε, διότι τα νομοσχέδια 
και οι προτάσεις νόμου της κ. Κουκουμά… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι της κ. Κουκουμά, της επιτροπής της κ. Κουκουμά! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …της επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, ήταν όντως καθ’ ύλην αρμοδιότητα της επιτροπής Νομικών 
και, ακριβώς επειδή αναγνωρίζουμε και τη σπουδαιότητα των προτάσεων, την ερχόμενη Τετάρτη είναι για 
συζήτηση στην επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Προχωρούμε παρακάτω. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.001, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2020, των βουλευτών κ. Χρίστου και 
Λίνου Παπαγιάννη εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Αμμοχώστου, αντίστοιχα  

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει αναλυτικά για τα ακόλουθα:  

1. Tον αριθμό και τα ονόματα όλων των φυσικών και νομικών προσώπων των οποίων τα οφειλόμενα 
φορολογικά χρέη διεγράφησαν μέχρι σήμερα. 

2. Το συνολικό ποσό που έχει διαγραφεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.002, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων  για τα ακόλουθα: 

1. Ο Υπουργός Άμυνας έχει δηλώσει ότι η φυγοστρατία φέτος κατά την κατάταξη της 2020 ΕΣΣΟ ανέρχεται 
στο 3,5%. Είναι τελειωτικό το νούμερο ή εκκρεμούν αιτήσεις για απαλλαγές; 

2. Πώς ακριβώς ορίζει τη φυγοστρατία; Στο ποσοστό που έχει δώσει περιλαμβάνονται οι περιπτώσεις για τις 
οποίες υπήρχε απόφαση ιατροσυμβουλίου ή υπάρχουν και άλλες; Παρακαλώ όπως μας δοθεί λεπτομερής 
ενημέρωση. 

3. Υπάρχει μεγάλη αναστάτωση λόγω της αύξησης των διδάκτρων στο Ηνωμένο Βασίλειο λόγω Brexit από 
το 2021. Οι άρρενες στρατεύσιμοι χάνουν την ευκαιρία να φοιτήσουν με τα χαμηλά δίδακτρα, όπως οι 
συμμαθήτριες τους, λόγω της θητείας τους. Σύμφωνα με τα δεδομένα που ανακοινώθηκαν από το 
Υπουργείο Παιδείας και τις δηλώσεις που έγιναν στην πλατφόρμα του Υπουργείου ‘Άμυνας, ο αριθμός 
αυτός ανέρχεται στους 522.  

 Θα θέλαμε να γνωρίζουμε αν υπάρχουν αιτήσεις για αναστολή σε σχέση με αυτούς τους 522 και, εάν ναι, 
σε ποιο αριθμό ανέρχονται; Επιχειρήθηκε έγκριση ιατροσυμβουλίου για κάποιους από αυτούς τους 522;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.003, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Υπάρχει δημόσια παραδοχή ότι είναι άκρως ανησυχητική η εξέλιξη σε σχέση με τον ιό COVID-19. 
Αντιλαμβάνεστε ότι στον στρατό ο κίνδυνος είναι αυξημένος, λόγω και της διακίνησης στρατιωτών και σε άλλες 
πόλεις. Ως εκ τούτου, παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει αναλυτικά για τα ακόλουθα: 

1.  Ποια μέτρα λαμβάνονται στα στρατόπεδα, για να τηρούνται τα μέτρα προστασίας, όπως αποφασίζονται 
από τον Υπουργό Υγείας (αποστάσεις σε θαλάμους, σίτιση, χώρους υγιεινής κ.λπ.);  

2.  Η μάσκα είναι πλέον υποχρεωτική σε πολυσύχναστους χώρους. Τι γίνεται στα στρατόπεδα;  

3.  Κατά την κατάταξη της 2020 ΕΣΣΟ έγιναν μόνο δειγματοληπτικοί έλεγχοι από το Υπουργείο Υγείας  στους 
στρατιώτες. Τώρα, που υπάρχει ουσιαστικό πρόβλημα, τι προτίθεται να πράξει σε σχέση με τα τεστ SARS-
COV-2, ούτως ώστε να διασφαλίσει ότι δε θα υπάρξει κίνδυνος διασποράς;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.004, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Παρακαλώ όπως ενημερώσετε τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 
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1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η υλοποίηση των υφιστάμενων σχεδίων νεανικής και γυναικείας 
επιχειρηματικότητας; 

2. Πόσα άτομα έχουν εγκριθεί για το κάθε σχέδιο; 

3. Πότε αναμένεται η επαναπροκήρυξη νέου Σχεδίου Ενίσχυσης της Νεανικής Επιχειρηματικότητας και του 
νέου Σχεδίου Ενίσχυσης της Γυναικείας Επιχειρηματικότητας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.005, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει γιατί στο πλαίσιο των διαπραγματεύσεων με τη 
βρετανική κυβέρνηση για τα ζητήματα των βάσεων λόγω Brexit δεν τέθηκε το θέμα των Κυπρίων φοιτητών που 
θέλουν να σπουδάσουν στο Ηνωμένο Βασίλειο. Θα ήταν πολύ λογικό αίτημα στο πλαίσιο της διαπραγμάτευσης!» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.006, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μεγάλος μέρος του δικτύου ύδρευσης σε χωριά και πόλεις είναι κατασκευασμένο 
από σωλήνες αμιάντου.  Το δίκτυο αυτό παρουσιάζει ιδιαίτερα προβλήματα, με συνεχείς βλάβες και διαρροές, 
διότι τις περισσότερες φορές είναι και πεπαλαιωμένο.  Εξ όσων γνωρίζω, παλαιότερα υπήρχε σχέδιο για 
αντικατάσταση του δικτύου ύδρευσης το οποίο ήταν κατασκευασμένο από αμιαντοσωλήνες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Yπάρχει ακόμα σχέδιο για πλήρη αντικατάσταση του δικτύου ύδρευσης από αμιαντοσωλήνες; 

2. Ποιο είναι το ποσοστό, ανά επαρχία, της χρήσης αμιαντοσωλήνων στο δίκτυο ύδρευσης; 

3. Πώς αντιμετωπίζεται η ανάγκη σε εξαρτήματα και σωλήνες στο υφιστάμενο δίκτυο; 

4. Χρησιμοποιούνται ακόμα εξαρτήματα και σωλήνες από αμίαντο στο δίκτυο ύδρευσης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.007, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Εθνική Φρουρά (ΕΦ) εξέδωσε το βιβλίο με τίτλο “Στρατιωτικά Διδάγματα των 
Επιχειρήσεων στην Κύπρο 20 Ιουλίου-17 Αυγούστου 1974” πριν από περίπου έξι μήνες.  Όμως σύμφωνα με τις 
πληροφορίες μου, παρά τη σημαντικότητα και  την εγκυρότητα της έκδοσης, το Υπουργείο Άμυνας όχι μόνο δεν 
έχει προβάλει και παρουσιάσει την έκδοση, αλλά φαίνεται ότι ουσιαστικά έχει αποσύρει το έργο από την 
κυκλοφορία.  Σε αυτή την έκδοση προλογίζει ο τέως Αρχηγός της ΕΦ, o αντιστράτηγος Ηλίας Λεοντάρης, και το 
βιβλίο αποτελεί καρπό της Επιτροπής Σύνταξης Μελέτης, η οποία απαρτιζόταν τότε από τους υποστράτηγο 
Μάριο Μακρυγιάννη, συνταγματάρχη Σοφοκλή Παναγιώτου, αντισυνταγματάρχη Ανδρέα Χαραλάμπους και τον 
αντισυνταγματάρχη Άλκη Αλκιβιάδη.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν έχει 
παρουσιάσει και προβάλει επισήμως την έκδοση του ΓΕΕΦ με τίτλο “Στρατιωτικά  Διδάγματα των Επιχειρήσεων 
στην Κύπρο 20 Ιουλίου-17 Αυγούστου 1974”.  Αληθεύει ο ισχυρισμός ότι έχει αποσυρθεί από την κυκλοφορία το 
έργο αυτό και, εάν όχι, από πού μπορεί το κοινό να αποκτήσει αυτό το πολύ σημαντικό έργο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.008, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Σε σχέση με τα αυξημένα κρούσματα ατυχημάτων σε λεωφορεία που έχουν παρατηρηθεί στις επαρχίες 
Λευκωσίας και Λάρνακας παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σχετικά με τα μέτρα που προτίθεται να πάρει το υπουργείο στην κατεύθυνση της επιμόρφωσης των οδηγών 
σχετικά με τις νέες τεχνολογίες των λεωφορείων προς αποφυγή άλλων ατυχημάτων.  Περαιτέρω, παρακαλώ 
όπως ενημερώσετε τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους ελέγχους που προβαίνει το υπουργείο για τη σωστή 
εφαρμογή της τηλεματικής στις λεωφορειακές συγκοινωνίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.009, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου 

 «Σας παρακαλώ όπως με ενημερώσετε για τον αριθμό των μόνιμων δημοσίων υπαλλήλων που έχουν 
εργαστεί ως έκτακτοι ή ως εργοδοτούμενοι ορισμένου χρόνου ή αορίστου χρόνου πέραν των έξι μηνών στη 
δημόσια υπηρεσία πριν τον διορισμό τους ως μόνιμων δημοσίων υπαλλήλων.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.010, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Παναγιάς της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα 
του κοινοτικού συμβουλίου Παναγιάς και των κατοίκων της περιοχής για τροποποίηση των κριτηρίων πρόσληψης 
εργοδοτουμένων τόσο στο Τμήμα Δασών όσο και σε άλλα τμήματα και υπηρεσίες του κράτους που λειτουργούν 
σε απομακρυσμένες περιοχές και έχουν να κάνουν με την προστασία των δασών μας.  

 Συγκεκριμένα, γίνεται εισήγηση όπως τα κριτήρια τροποποιηθούν, κατά τρόπο που να αποτελεί 
ουσιαστικό πλεονέκτημα ο αιτητής να είναι μόνιμος κάτοικος των κοινοτήτων οι οποίες γειτνιάζουν με τα δάση 
μας, νοουμένου ότι αυτός πληρεί τα απαραίτητα προσόντα που καθορίζονται από τα σχέδια υπηρεσίας 
αναλόγως της θέσης εργασίας. 

 Η προστασία των δασών μας, της χλωρίδας και της πανίδας του τόπου μας είναι εξαιρετικής σημασίας. Η 
εργοδότηση σε συναφή τμήματα και υπηρεσίες του κράτους των ατόμων που διαμένουν στην περιοχή θα 
συμβάλει περαιτέρω τόσο στην αντιμετώπιση του φαινομένου της αστυφιλίας αλλά κυρίως στην προστασία των 
δασών μας. 

 Παρακαλώ όπως ενημερώσετε τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο 
τροποποίησης των κριτηρίων πρόσληψης ατόμων σε τμήματα και υπηρεσίες του κράτους που βρίσκονται σε 
απομακρυσμένες περιοχές, ώστε να δίνεται προτεραιότητα στους μόνιμους κατοίκους των απομακρυσμένων 
αυτών περιοχών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.011, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Παναγιάς της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα 
των κατοίκων της περιοχής για επέκταση του ωραρίου λειτουργίας του Αγροτικού Υγειονομικού Κέντρου 
Παναγιάς.  

 Στο Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο Παναγιάς, το οποίο εξυπηρετεί δώδεκα κοινότητες της περιοχής, 
απασχολούνται ένας ιατρός και ένας νοσηλευτής μέχρι τις 3:00 το απόγευμα.  Λόγω της μεγάλης απόστασης της 
κοινότητας Παναγιάς από το Γενικό Νοσοκομείο Πάφου, καθώς και του αυξημένου αριθμού κοινοτήτων που 
εξυπηρετεί το κέντρο, κρίνεται αναγκαίο όπως το Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο Παναγιάς στελεχωθεί με μόνιμο 
ιατρό και το ανάλογο νοσηλευτικό προσωπικό.  

 Επίσης, κρίνεται αναγκαία η δημιουργία σταθμού ασθενοφόρου, ως υπήρχε και στο παρελθόν, το οποίο 
θα εξυπηρετεί την ευρύτερη περιοχή. Ο κίνδυνος απώλειας ανθρώπινων ζωών είναι μεγάλος, λόγω της μεγάλης 
απόστασης μέχρι το νοσοκομείο Πάφου, καθώς και της σοβαρής καθυστέρησης (ένεκα της αυξημένης κίνησης 
και των πολλών στροφών) που μπορεί να παρουσιαστεί στο δρόμο που συνδέει την εν λόγω περιοχή με την 
πόλη της Πάφου. 

 Παρακαλώ όπως ενημερώσετε τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο περαιτέρω στελέχωσης του Αγροτικού Υγειονομικού Κέντρου 
Παναγιάς με μόνιμο προσωπικό, ώστε να ανταποκρίνεται επαρκώς στις ανάγκες των κατοίκων/ασθενών 
της περιοχής. 

2.  Κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο ενίσχυσης των παρεχόμενων ιατρικών υπηρεσιών με τη συνεχή 
παρουσία ασθενοφόρου στην περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.012, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Τα αστικά λεωφορεία οφείλουν να απολυμαίνονται, για να προστατεύσουν το κοινό από την πανδημία 
του κορωνοϊού. 

 Παρακαλώ όπως ενημερώσετε τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

 1. Πώς γίνεται ο έλεγχος; 

 2. Γίνεται σε σωστά χρονικά διαστήματα; 

 3. Πώς ελέγχετε ότι τα χημικά που χρησιμοποιούνται στις απολυμάνσεις είναι διάρκειας 2 εβδομάδων 
όπως προβλέπεται; 

 4. Τα καινούργια αστικά λεωφορεία λέγεται ότι έχουν σύστημα αυτοαπολύμανσης.  Εάν αυτό είναι 
ορθό, πώς διασφαλίζεται ότι χρησιμοποιούν τα σωστά χημικά;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.013, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Με το άνοιγμα των αεροδρομίων αρκετές αεροπορικές εταιρείες επανάρχισαν τις πτήσεις τους προς τα 
αεροδρόμια της Λάρνακας και της Πάφου. 

 Έχει περιέλθει εις γνώσιν μου ότι κάποιες εταιρείες τηρούν τη διαδικασία των απολυμάνσεων σε κάθε 
πτήση λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού είτε στις αναχωρήσεις από το εξωτερικό προς την Κύπρο είτε στις 
αναχωρήσεις από τα αεροδρόμιά μας προς το εξωτερικό.  Κάποιες δε εταιρείες δεν τηρούν την εν λόγω 
διαδικασία.   

 Παρακαλώ όπως ενημερώσετε τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι μέτρα λαμβάνετε, ώστε να είναι απόλυτα 
ασφαλείς οι πτήσεις και, εάν κάποιες εταιρείες δεν τηρούν τα μέτρα, τι προτίθεστε να πράξετε.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.014, ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

«Στην απάντηση που δόθηκε στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.401, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2020, ο 
αρμόδιος υπουργός ενημέρωσε τη Βουλή των Αντιπροσώπων ότι στο παρόν στάδιο δεν καθίσταται εφικτός ο 
υπολογισμός του τελικού κόστους υλοποίησης του περί Ηλεκτρονικής Υγείας Νόμου του 2019, ο οποίος  
ψηφίστηκε από τη Βουλή τον Μάρτιο του 2019, και ότι ακόμη δεν έχουν εξασφαλιστεί ευρωπαϊκά κονδύλια από 
την Αρχή για τον εν λόγω σκοπό. 

Στη διάρκεια της συζήτησης επί του συγκεκριμένου ζητήματος στην επιτροπή Υγείας της Βουλής ο 
πρόεδρος της Ad Hoc Επιτροπής Ηλεκτρονικής Υγείας κ. Σχίζας είχε δηλώσει ότι το Πανεπιστήμιο Κύπρου σε 
συνεργασία με το Υπουργείο Υγείας και άλλους Ευρωπαίους συνεργάτες είχαν εξασφαλίσει με ανταγωνιστικές 
προτάσεις εξωτερική χρηματοδότηση έργων για την ηλεκτρονική υγεία. 

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων, με την παρέλευση 
ενάμιση χρόνου από την ψήφιση της νομοθεσίας, για τα ακόλουθα: 

1. Ποιες εξωτερικές χρηματοδοτήσεις είχαν εξασφαλιστεί, με ποια ποσά και πώς αυτά έχουν διατεθεί; 

2. Ποιες ενέργειες γίνονται από την Αρχή για την εξασφάλιση ευρωπαϊκών κονδυλίων και σε ποιο στάδιο 
βρίσκονται οι σχετικές διαδικασίες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.015, ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

«Πάγιο αίτημα του συνδέσμου “Ασπίδα Ζωής” είναι η σύναψη συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου Υγείας 
της Κύπρου με εξειδικευμένο κέντρο του εξωτερικού στα κληρονομικά μεταβολικά νοσήματα (ΚΜΝ) για κάθοδο 
παιδιάτρου και διαιτολόγου με εξειδίκευση στα ΚΜΝ κάθε έξι μήνες, για να παρακολουθεί τους ασθενείς.  
Πρόκειται για ειδικότητες που δεν υπάρχουν στην Κύπρο, με αποτέλεσμα οι ασθενείς να αναγκάζονται να 
μεταβαίνουν στο εξωτερικό.  Ο στόχος είναι να εκπαιδευτεί παιδίατρος και διαιτολόγος από την Κύπρο για 
απόκτηση της ειδικότητας. 

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες 
στις οποίες προτίθεται να προβεί το υπουργείο για το εν λόγω ζήτημα, όπως και για την πλήρωση της θέσης 
Μεταβολιστή Παιδιάτρου, η οποία έχει προκηρυχθεί στις 24 Ιανουαρίου 2020.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.016, ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

«Σύμφωνα με όσα καταγράφονται στην έκθεση της Επιτρόπου Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων σχετικά με την επιδοτούμενη θεραπεία για παιδιά με αναπηρίες, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2020, η 
επίτροπος καταλήγει στα εξής συμπεράσματα:  

Ενώ υπάρχει έγκριση για επιδοτήσεις θεραπειών παιδιών με αναπηρία σε υπηρεσίες εκτός των κρατικών 
νοσηλευτηρίων και εκτός του διδακτικού χρόνου (τα απογεύματα), παρατηρείται μεγάλη καθυστέρηση στην 
εξέταση των αιτήσεων που υποβάλλονται για τη λήψη των επιδοτήσεων, με επακόλουθο οι γονείς να 
εξακολουθούν να επωμίζονται οι ίδιοι εξ ολοκλήρου το κόστος των θεραπειών. 

Παράλληλα, σύμφωνα με την έκθεση, επισημαίνεται πως το σχέδιο επιδότησης θεραπειών που εξήγγειλε 
το υπουργείο αφορούσε μόνο στην περίοδο μέχρι και τον Ιούνιο του 2020, προφανώς αφού αναμενόταν ότι μέχρι 
και την έναρξη της νέας σχολικής χρονιάς τον Σεπτέμβριο του 2020 θα ετίθετο σε εφαρμογή η δεύτερη φάση του 
ΓΕΣΥ και θα εντάσσονταν σ’ αυτό και οι αναγκαίες θεραπείες. 
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Ο χρονικός ορίζοντας ένταξης των συγκεκριμένων θεραπειών στο ΓΕΣΥ φαίνεται ότι παραμένει αβέβαιος, 
αφού, βάσει της ενημέρωσης από το Υπουργείο Υγείας, ακόμη δεν έχει οριστικοποιηθεί πως μέχρι και την 1η 
Σεπτεμβρίου 2020, δηλαδή με την έναρξη της επικείμενης σχολικής χρονιάς, τα παιδιά με αναπηρίες θα μπορούν 
να λαμβάνουν τις θεραπείες αυτές εκτός των κρατικών νοσηλευτηρίων και, το κυριότερο, σε ώρες που δε θα 
συμπίπτουν με το σχολικό τους πρόγραμμα. 

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. για τις ενέργειες του υπουργείου σε σχέση με την επίσπευση της ολοκλήρωσης της εξέτασης των αιτήσεων 
που εκκρεμούν,  

2. πότε αναμένεται να ενταχθούν οι υπό αναφορά θεραπείες υγείας στο ΓΕΣΥ και  

3. στην περίπτωση που αυτό δεν καταστεί δυνατό μέχρι την έναρξη της νέας σχολικής χρονιάς, αν θα 
συνεχιστεί η επιδότηση των θεραπειών, όπως ίσχυε μέχρι και τον Ιούνιο του 2020.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.017, ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Στις 15 Φεβρουαρίου 2019 η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε τους περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 
Ψυχοτρόπων Ουσιών (Φαρμακευτική Κάνναβη) (Τροποποιητικούς) Κανονισμούς του 2019.  Οι εν λόγω 
κανονισμοί μεταξύ άλλων ρυθμίζουν την αδειοδότηση, τα μέτρα ασφάλειας, την παραγωγή, την εισαγωγή και 
εξαγωγή, τη συνταγογράφηση, τη διανομή και τη χρήση της φαρμακευτικής κάνναβης. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πόσες αιτήσεις έχουν υποβληθεί για αδειοδότηση καλλιέργειας και παραγωγής φαρμακευτικής κάνναβης, 
από ποιες εταιρείες και σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εν λόγω διαδικασία;  

2. Σε πόσους ασθενείς έχει χορηγηθεί μέχρι τώρα; 

3. Ποιος ο αριθμός των γιατρών και των φαρμακοποιών που έχουν ολοκληρώσει την εκπαίδευση για την 
ορθή χρήση της; 

4. Ποιες ενέργειες έχουν προωθηθεί από το υπουργείο για την ενημέρωση του κοινού σε σχέση με την ορθή 
χρήση της;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.018, ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Στην κοινότητα Ποταμιάς η αντιαρματική τάφρος, η οποία βρίσκεται δίπλα από σπίτια της κοινότητας 
κοντά στη νέα οικιστική περιοχή, έχει μετατραπεί σε εστία μόλυνσης, όπου βρίσκουν καταφύγιο χιλιάδες 
κουνούπια, με αποτέλεσμα να ελλοχεύουν κίνδυνοι για τη δημόσια υγεία και να εμποδίζεται η ανάπτυξη της 
περιοχής.  

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες 
που προτίθεται να λάβει για αντιμετώπιση του ζητήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.019, ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Στο πλαίσιο της προστασίας των ανήλικων θυμάτων σεξουαλικής κακοποίησης,  παρακαλούμε τον 
αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια διαδικασία ακολουθείται στις περιπτώσεις εξέτασης/κατάθεσης ανήλικων θυμάτων σεξουαλικής 
κακοποίησης;  

2. Ποιοι επαγγελματίες είναι παρόντες στη διαδικασία, έτσι ώστε να προσφερθεί η απαραίτητη ψυχολογική 
στήριξη στο παιδί, στην περίπτωση που χρειαστεί; 

3. Σε πόσες περιπτώσεις έχει εφαρμοστεί η πρακτική της απευθείας σύνδεσης του χώρου όπου 
πραγματοποιείται η εξέταση/κατάθεση του ανήλικου με τη δικαστική αίθουσα και πώς έχει αξιολογηθεί η 
διαδικασία; 

4. Γνωρίζουμε ότι η συγκεκριμένη πρακτική έχει εφαρμοστεί σε υποθέσεις που εξετάστηκαν από το 
κακουργιοδικείο Λευκωσίας. Πότε αναμένεται να τεθεί σε εφαρμογή και στα κακουργιοδικεία των άλλων 
επαρχιών;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.020, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 

 «Αναγκαζόμαστε να έρθουμε σε επικοινωνία με τον αρμόδιο υπουργό για το σημαντικό πρόβλημα που 
παρατηρείται με την επικινδυνότητα και την ακαταλληλότητα ορεινών δρόμων της επαρχίας Λευκωσίας, πριν 
θρηνήσουμε θύματα.  Ένα έργο που ταυτόχρονα θα διευκολύνει τους κατοίκους της περιοχής. 

 Ευελπιστούμε στην καίρια παρέμβαση του για επίλυση του συγκεκριμένου προβλήματος που ταλαιπωρεί 
τους κατοίκους της ορεινής Πιτσιλιάς και οδηγεί τις κοινότητες στον μαρασμό, αφού αρκετοί κάτοικοι 
αναγκάζονται να τις εγκαταλείψουν λόγω των δρόμων. 

 Παρά τις δεσμεύσεις του υπουργείου, η κατασκευή του δρόμου που θα ενώνει τη Λευκωσία με τις 
κοινότητες της ορεινής Πιτσιλιάς δεν έχει ξεκινήσει. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει σχετικά με το συγκεκριμένο έργο και 
ταυτόχρονα γιατί συνεχίζει να υπάρχει κωλυσιεργία για τον συγκεκριμένο δρόμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.021, ημερομηνίας 19 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου  

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω 
σχετικά με τη φορολόγηση του καπνού που χρησιμοποιείται στον ναργιλέ: 

1. Η φορολογία εφαρμόζεται με βάση το βάρος ή το καθαρό βάρος του καπνού, εφόσον σε αυτό συχνά 
υπάρχουν βαριά πρόσθετα; 

2. Εξετάζει το υπουργείο οποιεσδήποτε αλλαγές στον υπολογισμό της φορολογίας; 

3. Υπάρχουν επιτρεπόμενα πρόσθετα ή συστάσεις προς τους καπνιστές, όσον αφορά τα διάφορα 
πρόσθετα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.022, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Από το 2018 παραχωρείται επίδομα ύψους €300 ως κίνητρο στα οροθετικά άτομα, για να είναι συνεπή 
στη θεραπευτική τους αγωγή.  Παράλληλα, αναμενόταν μελέτη για περαιτέρω στήριξη των οροθετικών ατόμων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ληφθεί 
οποιεσδήποτε αποφάσεις που σχετίζονται με την περαιτέρω στήριξη των οροθετικών ατόμων. 

 Συγκεκριμένα, παρακαλείται όπως μας πληροφορήσει για τα ακόλουθα: 

1. Έχει αξιολογηθεί η αποτελεσματικότητα του κινήτρου σε σχέση με τη συνέπεια στη φαρμακευτική αγωγή 
που λαμβάνουν; 

2. Ποιος είναι ο αριθμός όσων λαμβάνουν το επίδομα και ποιο το ποσοστό σε σχέση με τους δυνητικούς 
δικαιούχους; 

3. Υπάρχει πρόθεση για αύξηση του ύψους του ποσού του κινήτρου; 

4. Με ποιους άλλους τρόπους στηρίζονται τα οροθετικά άτομα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.023, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Σύμφωνα με την απόφαση της κυβέρνησης, οι δικαιούχοι που εγκρίνονται για την παραχώρηση 
προσφυγικής χορηγίας ενημερώνονται για την έγκριση της αίτησής τους και ταυτόχρονα ότι ο χρόνος καταβολής 
της ενίσχυσης δεν μπορεί να προσδιοριστεί στην παρούσα φάση.  Επίσης, ότι θα ενημερωθούν για την 
ημερομηνία καταβολής της, όταν η δημοσιονομική κατάσταση του κράτους το επιτρέψει. 

 Έχοντας υπόψη ότι αποτελούσε προϋπόθεση η αγορά/ανέγερση κατοικίας για την υποβολή αίτησης προς 
την ΥΜΑΠΕ, έχουν δημιουργηθεί υποχρεώσεις και δεσμεύσεις των αιτητών προς τράπεζες και άλλους 
επαγγελματίες της οικοδομικής βιομηχανίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
προκαταρκτικά χρονοδιαγράμματα καταβολής της οικονομικής ενίσχυσης των δικαιούχων προσφύγων και τα 
κονδύλια που υπολογίζεται να απαιτηθούν.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.024, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Όπως αναφέρθηκε κατ’ επανάληψη σε συνεδρίες της επιτροπής Προσφύγων, ποσοστό 1,83% από την 
κατεχόμενη γη είναι διαφιλονικούμενες περιουσίες, δηλαδή είναι περιουσίες που έχουν δηλωθεί στα κατά τόπους 
κτηματολογικά γραφεία από πέραν του ενός ιδιοκτητών. Από αυτό το 1,15% αφορά περιουσίες στην Αμμόχωστο 
και το 0,68% περιουσίες στην Κερύνεια.  Παράλληλα, το 19,81% των κατεχόμενων περιουσιών δεν έχει δηλωθεί 
από οποιονδήποτε ενδιαφερόμενο. 

 Στα πλαίσια των συζητήσεων εκφράσθηκαν διάφορες απόψεις για τον τρόπο αντιμετώπισης της 
κατάστασης και της ανάγκης να διευκρινιστεί σε ποιους ανήκουν τα ιδιοκτησιακά δικαιώματα σε κάθε περίπτωση. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πορεία 
διερεύνησης του θέματος, τα μέτρα και τον τρόπο αντιμετώπισης των διαφιλονικούμενων περιουσιών, αλλά και 
των περιουσιών που δεν έχουν δηλωθεί από τους ιδιοκτήτες τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.025, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο που 
βρίσκεται η διαδικασία παραχώρησης τίτλων ιδιοκτησίας και πιστοποιητικών μίσθωσης σε δικαιούχους 
οικιστικών μονάδων σε κυβερνητικούς οικισμούς και συνοικισμούς αυτοστέγασης και τους λόγους για τη μεγάλη 
καθυστέρηση που έχει παρουσιαστεί στην έκδοσή τους. 

 Επίσης, ζητείται να δοθούν πληροφορίες για τα ακόλουθα: 

1. Αναλυτικός κατάλογος του αριθμού των οικιστικών μονάδων ανά κοινότητα/δήμο. 

2. Κατάλογος τίτλων ιδιοκτησίας και πιστοποιητικών μίσθωσης που εκδόθηκαν και όσων εκκρεμεί η 
έκδοσή τους. 

3. Το στάδιο που βρίσκεται η έγκριση από τις διάφορες υπηρεσίες (ΥΜΑΠΕ- Πολεοδομία-
Κτηματολόγιο). 

4. Ο προβλεπόμενος χρόνος παραχώρησης των τίτλων ιδιοκτησίας και πιστοποιητικών μίσθωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.026, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Η Οδηγία (EE) 2019/1158 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
ορίζει τις ελάχιστες απαιτήσεις, προκειμένου να επιτευχθεί ισότητα μεταξύ ανδρών και γυναικών όσον αφορά τις 
ευκαιρίες στην αγορά εργασίας και τη μεταχείριση στον χώρο εργασίας μέσα από τη διευκόλυνση του 
συνδυασμού επαγγελματικής και οικογενειακής ζωής για τους εργαζόμενους γονείς και φροντιστές. Στην Οδηγία 
αυτή περιλαμβάνεται και η παραχώρηση πληρωμένης γονικής άδειας. 

 Η Οδηγία τέθηκε σε ισχύ στην Κύπρο στις 12 Ιουλίου 2019 και τα κράτη μέλη οφείλουν να προβούν στις 
αναγκαίες νομοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις που προβλέπονται στην Οδηγία μέχρι τις 2 
Αυγούστου 2022.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκονται οι διαδικασίες και ενέργειες για την εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας, έτσι που να ολοκληρωθούν 
εντός των χρονοδιαγραμμάτων που καθορίζονται στην Οδηγία.  Επίσης, να μας ενημερώσει πότε θα προωθηθεί 
η παραχώρηση πληρωμένης γονικής άδειας ή αν θα αναμένεται η εφαρμογή της το 2024, όπως προβλέπεται 
στις πρόνοιες της πιο πάνω Οδηγίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.027, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Σε πολλά κυβερνητικά κτίρια οι αναρτημένες σημαίες της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης είναι φθαρμένες και λερωμένες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται, για να μην παρουσιάζεται αυτή η προσβλητική εικόνα στα δημόσια κτίρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.028, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πορεία 
εφαρμογής του περί Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας Νόμου. 

 Συγκεκριμένα, να ενημερώσει για τα στατιστικά στοιχεία που τηρούνται από την αστυνομία για το 2019 και 
2020 σε σχέση με καταγγελίες που αφορούν παραβίαση της πιο πάνω νομοθεσίας και την πορεία 
εξέτασης/εκδίκασης της κάθε υπόθεσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.029, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Όπως έχω ενημερωθεί από τον Υπουργό Εσωτερικών σε απάντηση ερώτησής μου, ημερομηνίας 29 
Ιανουαρίου 2020, το Σχέδιο Διάθεσης Οικοπέδων για Οικογένειες Χαμηλών Εισοδημάτων έχει ανασταλεί από το 
2013 και στο παρόν στάδιο παραχωρούνται αδιάθετα/κενά οικόπεδα σε δικαιούχες οικογένειες από 
υφιστάμενους διαχωρισμούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως περαιτέρω ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
ακόλουθα: 

 1. Ποιες είναι οι δικαιούχες οικογένειες; 

 2. Περιλαμβάνονται στις δικαιούχες οικογένειες και όσες οικογένειες είχαν εγκριθεί για παραχώρηση 
οικοπέδου πριν από το 2013;  

 3. Πόσα τέτοια οικόπεδα έχουν διατεθεί από το 2013 μέχρι σήμερα; 

 4. Πόσα οικόπεδα ακόμα είναι διαθέσιμα σε κάθε κοινότητα ξεχωριστά;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.030, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου τερματίστηκε η παραχώρηση της οικονομικής βοήθειας σε 
πρόσφυγες δικαιούχους οικοπέδων σε συνοικισμούς αυτοστέγασης.  Σε σχετική έκθεση της Επιτρόπου 
Διοικήσεως αναφέρεται ότι η απόφαση αυτή είναι παράνομη, αφού η παραχώρηση της οικονομικής βοήθειας 
προβλέπεται στη σχετική νομοθεσία και δεν αφορά τα διάφορα στεγαστικά σχέδια. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πρόθεση 
της κυβέρνησης να ανακαλέσει τη σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και να συνεχίσει την 
παραχώρηση της οικονομικής βοήθειας στους δικαιούχους που αναμένουν εδώ και οκτώ χρόνια την ολοκλήρωση 
των εργασιών διαχωρισμού των οικοπέδων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.031, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Σε απάντηση, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2020, της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου σε ερώτησή μου σε σχέση με την εφαρμογή της νομοθεσίας περί Ίσης Αμοιβής 
μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για την Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας αναφέρθηκε ότι ενώπιον του 
Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων εκκρεμεί μία καταγγελία για παραβίαση της νομοθεσίας αυτής, η οποία και 
εξετάζεται. 

 Παρακαλείται η αρμόδια υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πορεία 
διερεύνησης της υπόθεσης αυτής και αν εν τω μεταξύ έχουν προκύψει και άλλες καταγγελίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.032, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Οι εργασίες για βελτίωση και ευθυγράμμιση του δρόμου Αυγόρου-Ορμίδειας, που βρίσκεται στα όρια της 
Επαρχιακής Διοίκησης Αμμοχώστου, έχουν αρχίσει και συνεχίζονται κανονικά.  Δυστυχώς, το τμήμα του δρόμου 
που εμπίπτει στα όρια της Επαρχιακής Διοίκησης Λάρνακας είναι εκτός του πιο πάνω έργου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα σε 
σχέση με το τμήμα του δρόμου Ορμίδειας-Αυγόρου που βρίσκεται στα όρια της Επαρχιακής Διοίκησης 
Λάρνακας: 

1. Υπάρχει πρόθεση για προώθηση του έργου αυτού; 

2. Έχουν γίνει οποιεσδήποτε μελέτες και σχεδιασμοί; 

3. Έχουν προωθηθεί οι διαδικασίες απαλλοτρίωσης των τεμαχίων που απαιτούνται για την ευθυγράμμιση 
και διαπλάτυνση του δρόμου; 
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4. Έχει προβλεφθεί οποιοδήποτε κονδύλι για το έργο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.033, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι εργαζόμενοι στη δημόσια υπηρεσία δεν καλύπτονται από ασφάλεια εργοδότη. 
Δηλαδή, εάν κατά τη διάρκεια της υπηρεσίας τους προκαλέσουν ζημιά σε τρίτο πρόσωπο ή υποστούν βλάβη 
κ.λπ., αναλαμβάνουν οι ίδιοι να πληρώσουν αποζημίωση μετά από ad hoc απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου. Πληροφορήθηκα για παράδειγμα ότι η αποζημίωση των θυμάτων της πυρκαγιάς στη Σολέα (2016) 
δόθηκε μετά από ad hoc απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. Δεν υπάρχει, σύμφωνα με τις πληροφορίες 
μου, ένας δεσμευτικός πίνακας αποζημίωσης με κλίμακα αναγωγής της ζημιάς, όπως σύμφωνα με τις ιδιωτικές 
ασφαλίσεις.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως οι 
εργαζόμενοι στη δημόσια υπηρεσία δεν καλύπτονται από ασφάλεια και αν όντως καλύπτεται βλάβη ή ζημιά, 
στους ιδίους ή σε τρίτους, μόνο από ad hoc αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.034, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι από την πυρκαγιά που ξέσπασε το Σάββατο, 8 Αυγούστου 2020, στις κοινότητες 
Κούκλια, Μούσερε και Δορά στις επαρχίες Πάφου και Λεμεσού κάηκε έκταση περίπου πέντε τετραγωνικών 
χιλιομέτρων, εκ των οποίων τα τρία τετραγωνικά χιλιόμετρα εντός του Κρατικού Δάσους “Ορείτες”, το οποίο είναι 
καλυμμένο με πεύκα, ελιές, χαρουπιές και άλλη δασική βλάστηση.  

 Η καμένη έκταση εμπίπτει σχεδόν εξ ολοκλήρου σε δύο πολύ σημαντικές περιοχές του δικτύου “Natura 
2000” στην Κύπρο, την Ειδική Ζώνη Διατήρησης (ΕΖΔ CY4000002) και τη Ζώνη Ειδικής Προστασίας (ΖΕΠ 
CY5000010) Χα Ποτάμι. 

 Η Ειδική Ζώνη Διατήρησης (ΕΖΔ CY4000002) Χα Ποτάμι έχει έκταση 2 626 εκτάρια. Προτάθηκε ως Τόπος 
Κοινοτικής Σημασίας από την Κυπριακή Δημοκρατία τον Μάιο 2004, καθορίστηκε ως Τόπος Κοινοτικής Σημασίας 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή τον Μάρτιο 2008 και κηρύχθηκε ως Ειδική Ζώνη Διατήρησης από το Υπουργείο 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος τον Σεπτέμβριο 2015. 

 Η Ζώνη Ειδικής Προστασίας (ΖΕΠ CY5000010) Χα Ποτάμι έχει έκταση 8 032 εκτάρια και καθορίστηκε τον 
Οκτώβριο 2007 από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

 Ωστόσο, δώδεκα χρόνια μετά την κήρυξη της περιοχής Ειδική Ζώνη Διατήρησης (ΕΖΔ CY4000002) Χα 
Ποτάμι το Τμήμα Περιβάλλοντος-Department of Environment/Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος - Cyprus MOA δεν εξέδωσε το αναγκαίο Διάταγμα Διαχείρισης και Προστασίας της Φύσης, με 
βάση το άρθρο 15 του περί Προστασίας και Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμου του 2003. 

 Επιπλέον, δεκατρία χρόνια μετά την κήρυξη της περιοχής Ζώνη Ειδικής Προστασίας (ΖΕΠ CY5000010) 
Χα Ποτάμι η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας του Υπουργείου Εσωτερικών της Κυπριακής Δημοκρατίας δεν 
εξέδωσε το αναγκαίο Διάταγμα Διαχείρισης και Προστασίας Άγριων Πτηνών με βάση το άρθρο 7 του περί 
Προστασίας και Διαχείρισης Αγρίων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου του 2003. 

 Παρακαλώ τους αρμόδιους υπουργούς να ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί σημειώθηκε 
αυτή η μεγάλη καθυστέρηση στην εκπόνηση και εφαρμογή  των διαχειριστικών σχεδίων για την περιοχή 
προστασίας της φύσης και προστασίας των πουλιών στο Χα Ποτάμι, εάν θα επηρεαστεί η διαδικασία έκδοσης 
των διαταγμάτων λόγω της καταστροφής του βιοτόπου και εάν τα διαχειριστικά μέτρα θα μπορούσαν να είχαν 
προλάβει την καταστροφή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.035, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου  

 «Έχω πληροφορηθεί για την έκδοση άδειας ανέγερσης συμπλέγματος οικοδομών στην περιοχή του 
κόλπου του Πηλού στην κοινότητα Χλώρακας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο πριν από 
την έκδοση άδειας για ανέγερση συμπλέγματος οικοδομών έχει ετοιμαστεί περιβαλλοντική μελέτη, δεδομένης 
της φυσικής βλάστησης και πανίδας της περιοχής, και ποια ήταν η γνωμάτευση της περιβαλλοντικής αρχής, 
καθώς και εάν έχει διασφαλιστεί η ζώνη προστασίας της παραλίας. Παρακαλώ επίσης όπως ενημερωθούμε κατά 
πόσο θα συνεχιστεί  ο υφιστάμενος πεζόδρομος μπροστά από τον θαλάσσιο κόλπο του Πηλού, όπως προνοούν 
τα αρχικά σχέδια και, εάν ναι, πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.036, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου  

 «Σε σχέση με τα πιστοποιητικά ενεργειακής απόδοσης κτιρίων, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να διαφοροποιήσει τη διαδικασία έκδοσής τους, ώστε 
να εκδίδονται μόνο μετά από έλεγχο ότι εφαρμόστηκε στο κτίριο ό,τι είχε υποδειχθεί στα σχέδια και όχι πριν 
ακόμη κατασκευαστεί το κτίριο, όπως ισχύει σήμερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.037, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Χριστάκη Τζιοβάνη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως απαντήσει τα ακόλουθα ερωτήματα:  

1. Πόσες αιτήσεις για παραχώρηση διαβατηρίου έχουν καταχωρισθεί τα τελευταία επτά (7) χρόνια ανά 
επαρχία; 

2. Πόσες έχουν εγκριθεί; 

3. Ποιες εταιρείες αφορούν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.038, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη  

 «Παρακαλούμε όπως ερωτηθεί ο αρμόδιος υπουργός και ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αναφορικά με τον σταθμό επιβίβασης και αποβίβασης αστικών και υπεραστικών λεωφορείων στη Λάρνακα. 

 Ζητούμε όπως πληροφορηθούμε τα εξής: 

1. Υπάρχει μελέτη μετακίνησης του υφιστάμενου προσωρινού σταθμού; 

2. Έχει εξευρεθεί νέος κατάλληλος χώρος για δημιουργία σταθμού; 

3. Ποιο το χρονοδιάγραμμα έναρξης και υλοποίησης του έργου; 

4. Ποιο το κόστος υλοποίησης του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.039, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου  

 «Από παλαιότερη συνάντηση, ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2019, του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.011.02.241 αναφορικά με την 
ετοιμασία κανονισμών για τη λειτουργία των κατασκηνωτικών χώρων πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Δασών 
ετοίμασε σχετικό νομικό πλαίσιο στη βάση της υφιστάμενης δασικής νομοθεσίας με τίτλο “Κανόνες Λειτουργίας 
των Κατασκηνωτικών Χώρων”. Σύμφωνα με την απάντηση του υπουργού, το κείμενο θα στελνόταν στη Νομική 
Υπηρεσία εντός του 2019. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκονται οι εν λόγω κανονισμοί και αν αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν το τέλος 
του 2020.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.040, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου  

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Εθνική Αρχή 
Ασφάλειας προτίθεται να προχωρήσει σε έρευνα σχετικά με τη διαρροή εγγράφων σχετικά με τις 
πολιτογραφήσεις που είναι διαβαθμισμένα ως εμπιστευτικά σε ξένα ειδησεογραφικά πρακτορεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.041, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου  

 «Παρακαλείται ο Υπουργός Οικονομικών να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
συνολικά έσοδα που έχουν εισπραχθεί από τις ποινές βάσει του περί Λοιμοκάθαρσης Νόμου από τον Μάρτιο 
του 2020 μέχρι και σήμερα. 

Αναμένω την απάντησή σας σε σύντομο χρονικό διάστημα.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων) 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.702, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 

2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα ακόλουθα:   

α)  Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ), επιδεικνύει ιδιαίτερη έγνοια και 
ενδιαφέρον σε σχέση με την ύπαρξη επαρκών και κατάλληλων χώρων φοίτησης των μαθητών στα σχολεία 
μας.  Για τον λόγο αυτό, αντιλαμβανόμαστε τις ανησυχίες σας, όσον αφορά στην ανάγκη ανέγερσης 
δεύτερου δημοτικού σχολείου και δεύτερου νηπιαγωγείου στην κοινότητα Βορόκληνης. 

β)   Όπως φαίνεται και από τα αριθμητικά δεδομένα του πιο κάτω πίνακα, γεγονός που σημειώνεται και στην 
ερώτηση της βουλευτού, η κοινότητα Βορόκληνης είναι όντως μία αναπτυσσόμενη περιοχή: 

Πίνακας: Μαθητικός Πληθυσμός Δημοτικού Σχολείου Βορόκληνης 

Σχολική χρονιά Α' Β' Γ' Δ' Ε' Στ Σύνολο Αριθμός Τμημάτων 

2014-2015 63 50 58 55 47 52 325 16 

2015-2016 61 67 48 50 58 48 340 16 

2016-2017 77 64 61 49 56 58 365 18 

2017-2018 70 80 60 62 50 61 383 18 

2018-2019 86 68 83 66 67 55 425 20 

2019-2020 76 85 67 84 65 67 444 21 

2020-2021 54 82 83 71 84 67 440 21 

 

2. Με βάση τα πιο πάνω, το ΥΠΠΑΝ προχώρησε στις πιο κάτω ενέργειες: 

 α.  Στις 10 Ιουλίου 2018, πραγματοποιήθηκε σύσκεψη, στο ΥΠΠΑΝ, σχετική με το συγκεκριμένο θέμα, 
στην οποία σύσκεψη προήδρευε ο τότε Υπουργός Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, 
όπου και παρευρέθηκαν μέλη του Κοινοτικού Συμβουλίου Βορόκληνης.  Ο τότε αρμόδιος Υπουργός 
ενημέρωσε ότι το ΥΠΠΑΝ αντιμετωπίζει πολύ θετικά την ανάγκη ανέγερσης δεύτερου δημοτικού 
σχολείου και δεύτερου νηπιαγωγείου στην κοινότητα Βορόκληνης και θα προχωρήσει στις 
ενδεδειγμένες διαδικασίες. 

 β.  Ενόψει του γεγονότος ότι παρόμοιο αίτημα, για ανέγερση δεύτερου δημοτικού σχολείου και τρίτου 
νηπιαγωγείου, το ΥΠΠΑΝ έλαβε και από τον Δήμο Λιβαδιών, σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε 
στις 30 Μαΐου 2019 στο Κοινοτικό Συμβούλιο Βορόκληνης, το ΥΠΠΑΝ αποφάσισε την ανέγερση 
περιφερειακού δημοτικού σχολείου που να καλύπτει τις ανάγκες και των δύο εμπλεκόμενων αρχών 
αυτοδιοίκησης, σε χώρο που θα υποδειχθεί προς το ΥΠΠΑΝ, οπότε και αυτό ανακοινώθηκε 
επισήμως, στην τελετή εγκαινίων της Αίθουσας Πολλαπλής Χρήσης του Δημοτικού Σχολείου 
Βορόκληνης (3 Ιουνίου 2019). 

3. Επίσης, ο Προϊστάμενος Τεχνικών Υπηρεσιών του ΥΠΠΑΝ έχει αποστείλει επιστολή, ημερ. 26 Μαρτίου 
2020, στον Πρόεδρο του Κοινοτικού Συμβουλίου Βορόκληνης, με την οποία ενημερώνει ότι το συντομότερο 
δυνατόν θα πραγματοποιηθεί συνάντηση που αφορά στο σχετικό θέμα, και, ταυτόχρονα, ζητά όπως του 
αποσταλούν πληροφορίες που αφορούν στον προτεινόμενο χώρο απαλλοτρίωσης. 

4.  Παρά τις δύσκολες οικονομικές συνθήκες υπό τις οποίες, στην παρούσα χρονική φάση, τελεί ο τόπος μας, 
η ανέγερση νέου Περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου Βορόκληνης-Λιβαδιών, για το ΥΠΠΑΝ παραμένει 
προτεραιότητα.  Το θέμα θα επανεξεταστεί στα πλαίσια του προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη τα νέα 
οικονομικά δεδομένα, όπως αυτά έχουν διαφοροποιηθεί. 

5.   Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2020 του Υπουργού Άμυνας κ. Χαράλαμπου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.119, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη  
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Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.740, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Το Αρχαιολογικό Μουσείο Επαρχίας Πάφου έκλεισε για το κοινό στις 24 Οκτωβρίου 2016, μετά την 
προκήρυξη διαγωνισμού στο ηλεκτρονικό σύστημα υποβολής προσφορών, e-procurement, στις 10 
Οκτωβρίου 2016, για αφαίρεση των αρχαιοτήτων από τους εκθεσιακούς χώρους, με σκοπό την έναρξη 
των εργασιών ανακαίνισης του μουσείου.  Με την υπογραφή της σχετικής σύμβασης μεταξύ Εργολάβου 
και Τμήματος Δημοσίων Έργων (το αρμόδιο Τμήμα που είχε το συντονισμό του έργου), η έναρξη των 
εργασιών ανακαίνισης σηματοδοτήθηκε με την παράδοση εργοταξίου στον Εργολάβο, στις 22 Δεκεμβρίου 
2016.  Το συμβόλαιο προνοούσε εργασίες διάρκειας 35 εβδομάδων. 

(β)  Μετά τη λήψη έγκρισης από την Τμηματική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων του Τμήματος Δημοσίων 
Έργων, δόθηκε παράταση εργασιών μέχρι τις 4 Οκτωβρίου 2017, για επιπρόσθετη εργασία που 
αφορούσε την αντικατάσταση των στεγών του μουσείου.  Έγινε παραλαβή του έργου, με ημερομηνία 7 
Μαρτίου 2018, σύμφωνα με τις διαδικασίες των δημοσίων συμβάσεων, αλλά χωρίς να συμπληρωθούν 
σημαντικές εργασίες, όπως η διαμόρφωση χώρων στάθμευσης και η τοπιοτέχνηση του μουσείου, που 
είχαν προβλεφθεί ως μελέτες στο συμβόλαιο.  Οι εργασίες αυτές υλοποιούνται στο παρόν στάδιο, με τη 
συνεργασία όλων των αρμόδιων κυβερνητικών τμημάτων. 

(γ)  Έχουν, επίσης, ολοκληρωθεί οι διαδικασίες προσφοράς, επικύρωσης και τοποθέτησης προθηκών 
μουσειακής χρήσης.  Σημειώνεται ότι, η διαδικασία αυτή ήταν επίπονη και χρονοβόρα και προσέκρουσε 
σε προσφυγή στην Αναθεωρητική Αρχή, η οποία τελικά επικύρωσε την απόφαση του αρμόδιου οργάνου.  
Παράλληλα, προχωρεί και έχει σχεδόν ολοκληρωθεί η τοποθέτηση των αρχαιοτήτων εντός των 
εκθεσιακών χώρων, ενώ σε εξέλιξη είναι και η διαδικασία για την εκτύπωση και τοποθέτηση των 
γραφιστικών.  Με βάση τα πιο πάνω, αναμένεται ότι μέχρι τέλος Σεπτεμβρίου 2020, το εν λόγω έργο θα 
έχει ολοκληρωθεί. 

2. Όσον αφορά το ερώτημα σχετικά με το προσωπικό που απασχολείται στο Μουσείο, κατά τη διάρκεια των 
εργασιών ανακαίνισης του Μουσείου από τον Εργολάβο, είχαν ληφθεί όλα τα κατάλληλα μέτρα ώστε να 
συνεχιστούν οι εργασίες τους, καθώς αυτές δεν αφορούν μόνο το Μουσείο, αλλά και τη διαχείριση αρχαιοτήτων 
της Επαρχίας Πάφου (έκτακτες ανασκαφές, επιβλέψεις κλπ), όπως και τη συντήρηση ευρημάτων από 
ανασκαφές, των αντικειμένων της έκθεσης του Μουσείου και την εξυπηρέτηση μελετητών.  Σημειώνεται ότι, στα 
έγγραφα διαγωνισμού, είχε περιληφθεί υποχρέωση του Εργολάβου να παρέχει γραφείο, στο οποίο μετακινήθηκε 
το προσωπικό του Μουσείου, μέχρι την παραλαβή του έργου. 

3. Αναφορικά με το κόστος των δημόσιων ταμείων από τη μη λειτουργία του Μουσείου, παρατίθεται, ως 
Παράρτημα 1, πίνακας με τα έσοδα από τα εισιτήρια, σύμφωνα με τα στοιχεία που τηρούνται από το Λογιστήριο 
του Τμήματος Αρχαιοτήτων. 

4. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε περαιτέρω διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.122, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Μουσείο Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

(α)  Το Αρχαιολογικό Μουσείο Επαρχίας Λάρνακας προχωρά με κτηριολογική και μουσειολογική αναβάθμιση, 
με τη συμβολή του Τμήματος Δημοσίων Έργων, του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, όπως 
επίσης και της Πυροσβεστικής και της Αστυνομίας, σε σχέση με την αναβάθμιση των συστημάτων 
ασφαλείας και πυρόσβεσης.  Η εκπόνηση και υλοποίηση των μουσειολογικών μελετών με 
αντικατάσταση/αναβάθμιση των προθηκών, φωτισμού κ.λπ. των εκθεσιακών χώρων, όπως και οι 
εργασίες για διασφάλιση της προσβασιμότητας του μουσείου από όλες τις κοινωνικές ομάδες και για 
αναβάθμιση της εμπειρίας του επισκέπτη με επιπρόσθετο νέο υλικό, είναι σε εξέλιξη. 
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(β)  Το Τμήμα Αρχαιοτήτων, σε συνεργασία με το Τμήμα Δημοσίων Έργων και το Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, καταβάλλουν κάθε δυνατή προσπάθεια για να επαναλειτουργήσει το 
Μουσείο, μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους. 

2.  Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε περαιτέρω διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2020 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Έμιλυς Γιολίτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.171, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Έχω οδηγίες από την Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως να αναφερθώ στην επιστολή σας με 
αρ. 23.06.011.04.171 και σε συνέχεια της ταυτ. επιστολής μας με ημερ. 11 Οκτωβρίου 2019, να διευκρινίσω ότι 
στο Μητρώο Δημοσίων Κτιρίων που τηρείται στο Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, 
βάσει των προνοιών του περί Ελάχιστου Υποχρεωτικού Ποσοστού Εμπλουτισμού των Δημοσίων Κτιρίων με 
Έργα Τέχνης Νόμου του 2009, περιλαμβάνεται το Νέο Αρχηγείο Πυροσβεστικής Υπηρεσίας και ο Κεντρικός 
Περιφερειακός Αστυνομικός Σταθμός Λακατάμειας-Ορεινής. 

2. Τα κτίρια αυτά, αν και ανεγέρθηκαν προ του 2004, περιλαμβάνονται στο σχετικό Μητρώο καθώς 
εμπλουτίστηκαν με έργα τέχνης δυνάμει των καταργηθέντων περί του Ελάχιστου Ποσοστού Εμπλουτισμού με 
Έργα Τέχνης των Δημόσιων Κτιρίων Νόμων του 1992-1999, οι οποίοι αντικαταστάθηκαν από το νεότερο Νόμο 
του 2009. 

3. Το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως έχει δώσει οδηγίες στα Τμήματα/Υπηρεσίες του για 
συμμόρφωση με τις πρόνοιες του πιο πάνω Νόμου.  Ήδη είναι σε εξέλιξη η διαδικασία για εμπλουτισμό με έργα 
τέχνης της νέας Αστυνομικής Διεύθυνσης Μόρφου στην Ευρύχου, η οποία ολοκληρώθηκε πρόσφατα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.187, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

«Μουσείο Πάφου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

(α)  Το Αρχαιολογικό Μουσείο Επαρχίας Πάφου έκλεισε για το κοινό στις 24 Οκτωβρίου 2016, μετά την 
προκήρυξη διαγωνισμού στο ηλεκτρονικό σύστημα υποβολής προσφορών, e-procurement, στις 10 
Οκτωβρίου 2016, για αφαίρεση των αρχαιοτήτων από τους εκθεσιακούς χώρους, με σκοπό την έναρξη 
των εργασιών ανακαίνισης του μουσείου.  Με την υπογραφή της σχετικής σύμβασης μεταξύ Εργολάβου 
και Τμήματος Δημοσίων Έργων (το αρμόδιο Τμήμα που είχε το συντονισμό του έργου), η έναρξη των 
εργασιών ανακαίνισης σηματοδοτήθηκε με την παράδοση εργοταξίου στον Εργολάβο, στις 22 Δεκεμβρίου 
2016.  Το συμβόλαιο προνοούσε εργασία διάρκειας 35 εβδομάδων. 

(β) Μετά τη λήψη έγκρισης από την Τμηματική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων του Τμήματος Δημοσίων 
Έργων, δόθηκε παράταση εργασιών μέχρι τις 4 Οκτωβρίου 2017, για επιπρόσθετη εργασία που 
αφορούσε την αντικατάσταση των στεγών του μουσείου.  Έγινε παραλαβή του έργου, με ημερομηνία 7 
Μαρτίου 2018, σύμφωνα με τις διαδικασίες των δημοσίων συμβάσεων, αλλά χωρίς να συμπληρωθούν 
σημαντικές εργασίες, όπως η διαμόρφωση χώρων στάθμευσης και η τοπιοτέχνηση του μουσείου, που 
είχαν προβλεφθεί ως μελέτες στο συμβόλαιο.  Οι εργασίες αυτές υλοποιούνται στο παρόν στάδιο, με τη 
συνεργασία όλων των αρμόδιων κυβερνητικών τμημάτων. 

(γ) Έχουν, επίσης, ολοκληρωθεί οι διαδικασίες προσφοράς, επικύρωσης και τοποθέτησης προθηκών 
μουσειακής χρήσης.  Σημειώνεται ότι, η διαδικασία αυτή ήταν επίπονη και χρονοβόρα και προσέκρουσε 
σε προσφυγή στην Αναθεωρητική Αρχή, η οποία τελικά επικύρωσε την απόφαση του αρμόδιου οργάνου.  
Παράλληλα, προχωρεί και έχει σχεδόν ολοκληρωθεί η τοποθέτηση των αρχαιοτήτων εντός των 
εκθεσιακών χώρων, ενώ σε εξέλιξη είναι και η διαδικασία για την εκτύπωση και τοποθέτηση των 
γραφιστικών.  Με βάση τα πιο πάνω, αναμένεται ότι μέχρι τέλος Σεπτεμβρίου 2020, το εν λόγω έργο θα 
έχει ολοκληρωθεί. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε περαιτέρω διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.200, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 



50 

 
 

 

2. Η Α΄ Φάση της διαμόρφωσης του παραλιακού μετώπου στην Κοινότητα Περβολιών προωθήθηκε και 
υλοποιήθηκε ως Πολεοδομικό Έργο από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

3. Ακολούθως, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προώθησε τη διαδικασία για υλοποίηση της Β΄ Φάσης 
της διαμόρφωσης του παραλιακού μετώπου στην κοινότητα Περβολιών, η οποία, στις αρχές του 2019, 
βρισκόταν στο τελικό στάδιο ετοιμασίας των αναγκαίων σχεδίων, ούτως ώστε να καταστεί δυνατή η 
προκήρυξη προσφορών, για έναρξη των κατασκευαστικών εργασιών της υλοποίησης του έργου. 

4. Στη συνέχεια το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, με επιστολή του ενημέρωσε το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Περβολιών ότι λόγω αριθμού ώριμων Πολεοδομικών Έργων που έχουν ενταχθεί στον Προϋπολογισμό 
του, ο οποίος είναι δυσανάλογα μεγάλος σε σχέση με το υφιστάμενο προσωπικό του Τμήματος, δεν έχει 
τη δυνατότητα να αναλάβει ως Αναθέτουσα Αρχή και να υλοποιήσει το έργο εντός εύλογου χρονικού 
διαστήματος.  Ως εκ τούτου, κλήθηκε το Κοινοτικό Συμβούλιο Περβολιών να διαβουλευτεί με την 
Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας, για το ενδεχόμενο προώθησης της διαδικασίας προκήρυξης προσφορών, 
καθώς και κατασκευής του Έργου, είτε από το Κοινοτικό Συμβούλιο, είτε από την Επαρχιακή Διοίκηση 
Λάρνακας, με χρηματοδότησή του ως πολεοδομικού. 

5. Το θέμα εξετάστηκε σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στα γραφεία του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Περβολιών, υπό την προεδρία του Επαρχου Λάρνακας, στην οποία παρευρέθηκαν και εκπρόσωποι του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Στη βάση των όσων συζητήθηκαν, η Επαρχιακή Διοίκηση 
Λάρνακας έχει αποταθεί στο Διευθυντή του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως με σχετικές εισηγήσεις 
ως προς τον τρόπο προώθησης της διαδικασίας υλοποίησης του Έργου και αναμένει ενημέρωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.210, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.210 και σας πληροφορώ ότι το όλο θέμα είναι 
αρμοδιότητα του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας. 

2. Εντούτοις το Υπουργείο Εσωτερικών ζήτησε ενημέρωση από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας και το 
Δήμο Γερίου αναφορικά με το πρόβλημα δυσοσμίας που παρουσιάζει το αποχετευτικό σύστημα, ιδιαίτερα στη 
βόρεια πλευρά του Δήμου. Σύμφωνα με τη γραπτή ενημέρωση που έτυχε, το πρόβλημα υφίσταται από την αρχή 
της λειτουργίας του αποχετευτικού συστήματος.  Το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας σε συνεργασία με το 
Δήμο Γερίου καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για αντιμετώπιση του προβλήματος. 

3. Πιο συγκεκριμένα, το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας το Μάρτιο του 2018 ανέθεσε στο ΕΤΕΚ την 
εκπόνηση σχετικής έκθεσης πραγματογνωμοσύνης με στόχο την αναγνώριση και αξιολόγηση των λόγων 
δημιουργίας του εν λόγω προβλήματος καθώς και την υποβολή προτάσεων για την αντιμετώπισή του. 

4. Ακολούθως, το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας πραγματοποίησε σειρά συναντήσεων και συσκέψεων 
με εκπροσώπους του Δήμου Γερίου καθώς και με ομάδα δημοτών του Δήμου Γερίου στις οποίες συζητήθηκε 
εκτενώς το εν λόγω πρόβλημα καθώς και οι διαθέσιμοι και εφικτοί τρόποι αντιμετώπισής του.  Στα πλαίσια των 
υπό αναφορά συναντήσεων, έγιναν μεταξύ άλλων οι ακόλουθες διερευνήσεις από την Τεχνική Υπηρεσία του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας: 

 (α)  Διερεύνηση ως προς τη δυνατότητα εγκατάστασης νέου κεντρικού αγωγού εντός της Λεωφόρου 
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ για αντικατάσταση του υφιστάμενου. Η διερεύνηση κατέδειξε ότι η 
τοποθέτηση νέου παράλληλου αγωγού είναι αδύνατη λόγω της ύπαρξης άλλων υπηρεσιών σε μη 
συγκροτημένη διάταξη, συνεπεία της σταδιακής και περιστασιακής ανάπτυξης της λεωφόρου. 

 (β)  Διερεύνηση άλλων εναλλακτικών διαδρομών για την εγκατάσταση νέου κεντρικού αγωγού μετά 
από συνεννόηση με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως δεν είχε επίσης θετική κατάληξη, τουλάχιστον 
στην παρούσα φάση, κυρίως λόγω της εκκρεμότητας που υπάρχει με τη χάραξη του νέου οδικού δικτύου 
και την τοπογραφία της περιοχής. 

5. Μετά από συνεννόηση του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας και του Δήμου Γερίου αποφασίστηκε 
τον Νοέμβριο του 2019 ως ύστατη επιλογή η χρήση χημικών (Διαλύματος Χλωριούχου Σιδήρου) στα 
αντλιοστάσια από τα οποία προέρχονται τα λύματα του αγωγού της Λεωφόρου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄.  
Σύμφωνα με το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας, η χρήση διαλύματος χλωριούχου σιδήρου, ως άμεσο 
μέτρο αντιμετώπισης των προβλημάτων δυσοσμίας, εφαρμόστηκε και εφαρμόζεται εδώ και χρόνια από το 
Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας στον παραλιακό δρόμο Λεμεσού.  Ως εκ τούτου, το Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας έχει προχωρήσει με την τροχοδρόμηση των σχετικών διαγωνιστικών διαδικασιών που 
ορίζει η ισχύουσα νομοθεσία για την προμήθεια χλωριούχου δισθενούς σιδήρου, αγορά δεξαμενών, 
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δοσομετρικών αντλιών κ.ά.  Εντούτοις, η πανδημία κορωνοϊού που ακολούθησε επέφερε σημαντικές 
καθυστερήσεις τόσον όσον αφορά στις διαγωνιστικές διαδικασίες όσο και στην προμήθεια του αναγκαίου 
εξοπλισμού. Το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας εκτιμά ότι, η παραλαβή και εγκατάσταση του αναγκαίου 
εξοπλισμού και η έναρξη υλοποίησης των δράσεων και των ενεργειών για την εισαγωγή χλωριούχου σιδήρου 
στο αποχετευτικό σύστημα της Λεωφόρου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ θα καταστεί δυνατή εντός Σεπτεμβρίου 
2020.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.011.04.237 και 23.06.011.04.246, ημερομηνίας 28 

Νοεμβρίου 2019 και 10 Δεκεμβρίου 2019, των βουλευτών κ. Γιώργου Περδίκη και Χριστάκη Τζιοβάνη 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Αμμοχώστου, αντίστοιχα 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, έπειτα από σχετική ενημέρωση από το Υπουργείο Οικονομικών, ότι δεν 
προβλέπεται εντός του έτους 2020 η αποδέσμευση του κονδυλίου που αφορά στο Σχέδιο απόσυρσης και 
αντικατάστασης παλαιών οχημάτων και προώθησης ηλεκτρικού οχήματος, έχει ακυρώσει τη διαδικασία 
υλοποίησης του σχεδίου απόσυρσης και αντικατάστασης παλαιών οχημάτων και προώθησης ηλεκτρικού 
οχήματος. 

2. Το Υπουργείο θα μελετήσει την υιοθέτηση και εφαρμογή νέου Σχεδίου Απόσυρσης για το έτος 2021, το 
οποίο θα καταρτιστεί μετά από διαβούλευση. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.»  

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.244, ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:   

2. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Πύλας προέβη το 2018 στην αγορά τεμαχίου 264, που βρίσκεται στον πυρήνα 
της Κοινότητας με σκοπό την ανάπλαση της Πλατείας.  Στη συνέχεια, εφόσον ο Διευθυντής του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως ενημέρωσε την Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας ότι το υπό αναφορά έργο δεν 
μπορεί να μελετηθεί από το Τμήμα του, το Κοινοτικό Συμβούλιο Πύλας αποφάσισε να προχωρήσει μόνο 
του, αναθέτοντας την ετοιμασία των σχεδίων ανάπλασης της Πλατείας σε ιδιώτη Μελετητή.   Έχει ήδη 
προχωρήσει η προκήρυξη και κατακύρωση της Προσφοράς για την ετοιμασία των σχεδίων ανάπλασης 
και βρίσκεται στη διαδικασία υπογραφής των σχετικών συμβολαίων, από την Επαρχιακή Διοίκηση, εκ 
μέρους του Κοινοτικού Συμβουλίου. 

3. Το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει εντάξει το έργο Ανάπλασης της Πλατείας στον Προϋπολογισμό της 
Κοινότητας, για το 2020.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.275, ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση αναφορικά με τις νέες εγκαταστάσεις του Ομίλου Αντισφαίρισης 
Λάρνακας και σας ενημερώνω τα ακόλουθα, βάσει και της συνεισφοράς του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(ΚΟΑ): 

α.  Το Υπουργικό Συμβούλιο με Αρ. Απόφασης 83.513 και ημερ. 25/10/2017 αποφάσισε όπως για σκοπούς 
ανέγερσης του πιο πάνω γηπέδου εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Οικονομικών: 

 i. να εξουσιοδοτήσει τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού (ΚΟΑ) να καταβάλει ως επιπλέον χορηγία 
στο Δήμο Λάρνακας χρηματικό ποσό ύψους €500.000 πλέον ΦΠΑ, από εξοικονομήσεις του 
Προϋπολογισμού του για το 2017, 

 ii. να εξεύρει και να διαθέσει, στο Δήμο Λάρνακας, ως χορηγία χρηματικό ποσό ύψους €600.000 
πλέον ΦΠΑ, είτε από εξοικονομήσεις του Προϋπολογισμού του Υπουργείου Οικονομικών για το 
2017, είτε από εξοικονομήσεις του Προϋπολογισμού του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για 
το 2017 ή με την υποβολή Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού. 

β.  Σε συνέχεια των πιο πάνω, ο Δήμος Λάρνακας ορίστηκε ως Αναθέτουσα Αρχή και ανέλαβε την υλοποίηση 
του Έργου. 
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γ.  Τα έγγραφα προσφορών και συμβολαίων για το Έργο, συμπεριλαμβανομένων και των σχεδίων, δεν 
υποβλήθηκαν πριν από την προκήρυξη του σχετικού δημόσιου διαγωνισμού στον ΚΟΑ, για σκοπούς 
ενημέρωσης και ελέγχου. 

δ.  Όταν ο ΚΟΑ έλαβε αντίγραφο του Συμβολαίου και διαπίστωσε ότι από την κατασκευή εξαιρέθηκαν βασικοί 
υποστηρικτικοί χώροι, κυρίως αποδυτήρια. 

ε. Κατόπιν επικοινωνίας με το Δήμο Λάρνακας και τον Όμιλο Αντισφαίρισης Λάρνακας, γίνεται στο παρόν 
στάδιο διαβούλευση μεταξύ του ΚΟΑ και του Δήμου Λάρνακας για διευθέτηση του θέματος.  Συγκεκριμένα, 
έχει υποβληθεί αναλυτική προεκτίμηση της δαπάνης για όλες τις εργασίες που απαιτούνται για την 
ολοκλήρωση της ανάπτυξης, η οποία ανέρχεται στις €230.000 πλέον Φ.Π.Α. 

στ. Εκκρεμεί η απόφαση του Δήμου Λάρνακας, κατά πόσο, σύμφωνα με τους κείμενους κανονισμούς, οι νέες 
εργασίες θα ενταχθούν στο υφιστάμενο εργολαβικό συμβόλαιο ή θα προκηρυχθεί νέος διαγωνισμός.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.290, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Η απάντηση στο ερώτημα που εγείρεται στην πιο πάνω ερώτηση, από την αρμόδια Διεύθυνση, δηλαδή 
την Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, είναι η ακόλουθη: 

2. Σύμφωνα με το άρθρο 4 του περί Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Νόμου του 1988, το επάγγελμα του/της 
νοσηλευτή/τριας και της μαίας/μαιευτή κατοχυρώνεται με την εγγραφή σε τουλάχιστον ένα από τα δυο 
Μητρώα, 1) της ΝΟΣΗΛΕΥΤΙΚΗΣ (αποτελείται από δύο μέρη - Γενικής και Ψυχιατρικής) και 2) το μητρώο 
ΜΑΙΩΝ. Δεν υπάρχει ξεχωριστό μητρώο Επισκεπτριών Υγείας, όλες οι Επισκέπτριες είναι εγγεγραμμένες 
στο Μητρώο Νοσηλευτών - Γενικής Νοσηλευτικής. Συνεπώς δεν υπάρχει ξεχωριστό Μητρώο για τις 
Επισκέπτριες Υγείας. 

3. Στον τελευταίο Κατάλογο για την πρόσληψη Εργοδοτουμένων Ορισμένου Χρόνου για τις Ανάγκες του 
Υπουργείου Υγείας το οποίο δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Κυπριακής Δημοκρατίας το 
2017, τα κριτήρια προς μοριοδότηση για τους Νοσηλευτές που επιθυμούσαν να δηλώσουν το ενδιαφέρον 
τους για εργοδότηση στον Κλάδο Επισκεπτών/τριων Υγείας ήταν: 

1. Γενική Βαθμολογία στο σχετικό Προσόν (Πιστοποιητικό/Δίπλωμα/Πτυχίο/ Μεταπτυχιακό ) σε θέμα 
Δημόσιας Υγείας ή Κοινοτικής Νοσηλευτικής. 

2. Συνολική πείρα στο Δημόσιο ή στον Ιδιωτικό τομέα ως Επισκέπτης/τρια Υγείας (0,5 μόρια για κάθε 3 
μήνες). 

3. Κατοχή μεταπτυχιακού ή διδακτορικού τίτλου πέρα από τη βασική εκπαίδευση σε θέμα Δημόσιας 
Υγείας ή Κοινοτικής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.310, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και αφού απολογηθώ για την καθυστέρηση στην απάντησή μας, 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Το Σχέδιο Δράσης για τις Πράσινες Δημόσιες Συμβάσεις (ΠΔΣ), που είναι αναρτημένο στην ιστοσελίδα 
του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, 
ετοιμάστηκε το 2012 και εφαρμόζεται από τις αναθέτουσες αρχές, παράλληλα με τις αναθεωρήσεις και τις 
κατευθυντήριες Οδηγίες που δημοσιεύονται στην ιστοσελίδα της EE για τις Πράσινες Δημόσιες Συμβάσεις.  
Το Σχέδιο Δράσης θεσπίστηκε βάσει της σχετικής Ανακοίνωσης που εξέδωσε η EE το 2003 [COM(2003) 
302].  Το 2004 εκδόθηκε και το πρώτο εγχειρίδιο με τίτλο “Buying Green”.  To 2006, μέσω της Στρατηγικής 
για την Αειφόρο Ανάπτυξη, τέθηκαν οι στόχοι πολιτικής των ΠΔΣ, ενώ το 2008, με την Ανακοίνωση της 
EE 2008[COM(2008)400], αποφασίστηκε η θέσπιση κοινών κριτηρίων για τις ΠΔΣ σε ευρωπαϊκό επίπεδο.  
Το 2011 δημοσιεύθηκε η δεύτερη έκδοση του εγχειριδίου των ΠΔΣ.  Το 2014 δημοσιεύτηκαν οι νέες 
Ευρωπαϊκές Οδηγίες για τις Δημόσιες Συμβάσεις, στις οποίες περιλαμβάνονται και αρχές των ΠΔΣ.  Τότε 
ξεκίνησε η διαδικασία αναθεώρησης και του Σχεδίου Δράσης των ΠΔΣ.  Λόγω όμως των επικείμενων 
αλλαγών στη νομοθεσία για τις Δημόσιες Συμβάσεις και την εναρμόνιση με τις νέες Οδηγίες, 
αποφασίστηκε η αναμονή ολοκλήρωσης της διαδικασίας εναρμόνισης.  Οι Οδηγίες αυτές υιοθετήθηκαν 
και εναρμονίστηκαν στην εθνική νομοθεσία το 2016.  Παράλληλα, το 2016 εκδόθηκε το τρίτο εγχειρίδιο για 
τις ΠΔΣ από την EE, ενώ το 2018 το εγχειρίδιο αυτό εκδόθηκε και στην ελληνική γλώσσα, τόσο σε έντυπη, 
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όσο και σε ηλεκτρονική μορφή, με πρωτοβουλία του Τμήματος Περιβάλλοντος και του Ενεργειακού 
Γραφείου Κύπρου.  Η αναθεώρηση του Σχεδίου Δράσης αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το 2021. 

β)  Από το 2012 και εντεύθεν έχουν ληφθεί Σχέδια Δράσης από μερικούς μόνο οργανισμούς δημοσίου 
δικαίου.  Συγκεκριμένα, έχουν ληφθεί Σχέδια Δράσης από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας, το 
Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας, τον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών, την 
Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

γ) Η αναθεώρηση του Σχεδίου Δράσης αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το 2021, λαμβάνοντας υπόψη και 
τα τυχόν μέτρα που προωθούνται στο πακέτο κυκλικής οικονομίας της EE και συνάδουν με τα θέματα των 
ΠΔΣ.  Το Σχέδιο θα καλύπτει την περίοδο έως το 2027 και θα τεθεί σε διαδικασία δημόσιας διαβούλευσης 
με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς πριν την κατάθεση του στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση. 

δ) Οι Αρχές και Οργανισμοί Δημοσίου Δικαίου έρχονται αντιμέτωπες με διάφορες προκλήσεις και δυσκολίες, 
ως προς την εφαρμογή των ΠΔΣ, όπως: 

• περιορισμένη γνώση των πράσινων και οικολογικών προϊόντων που κυκλοφορούν στην κυπριακή 
αγορά, 

• περιορισμένος αριθμός οικολογικών προϊόντων στην κυπριακή αγορά, 

• έλλειψη ενδιαφέροντος από κυπριακές βιομηχανίες για παραγωγή οικολογικών προϊόντων, 

• δυσκολία στην κοστολόγηση του κύκλου ζωής, 

• αυξημένες τιμές αγοράς των πράσινων και οικολογικών προϊόντων/υπηρεσιών, 

• ελλιπή αποδεικτικά στοιχεία από τους προσφοροδότες, 

• έλλειψη ενδιαφέροντος για υποβολή προσφορών από τους ίδιους τους προμηθευτές/παραγωγούς 
κ.ά. 

2. Σημειώνεται ότι, από το 2014 τέθηκε σε εφαρμογή από το Τμήμα Περιβάλλοντος ο θεσμός των “CY GPP 
AWARDS”, τα οποία λειτουργούν ως κίνητρο για την εφαρμογή των ΠΔΣ. Ο θεσμός αυτός έχει ενταχθεί στο 
πρόγραμμα του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος.  Στόχος των “CY GPP 
AWARDS” είναι η αναγνώριση και βράβευση των Αναθέτουσων Αρχών και Οργανισμών που εφαρμόζουν 
πράσινες αγορές.  Ο θεσμός των “CY GPP AWARDS” επεκτάθηκε από το 2017 σε περισσότερες κατηγορίες 
αγορών, αλλά κυρίως στον ιδιωτικό τομέα.  Η επέκταση αυτή αποσκοπεί στην αναγνώριση και βράβευση των 
οργανισμών και επιχειρήσεων ιδιωτικού δικαίου για τις πράσινες αγορές και επιλογές τους, στη διάδοση του 
μηνύματος για την ύπαρξη ανάγκης για αύξηση και ανάπτυξη πράσινων προϊόντων και υπηρεσιών στην 
κυπριακή αγορά και στην προώθηση της επιλογής τους σε σχέση με τις συμβατικές λύσεις. 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.318, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

«Θέμα: Συζήτηση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών του θέματος των σεξουαλικών και αναπαραγωγικών δικαιωμάτων της γυναίκας 

 Η απάντηση στο ερώτημα που αφορά στο ζήτημα της αντιμετώπισης περιστατικών βιασμού και την 
εφαρμογή πιλοτικού πρωτοκόλλου μόνο στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου είναι η ακόλουθη: 

2. Για το ερώτημα 1: Το εν λόγω πιλοτικό πρωτόκολλο έχει αρχίσει να εφαρμόζεται από το 2011. 

3. Για το ερώτημα 2: Το 2018 πραγματοποιήθηκε επαναξιολόγηση του πρωτοκόλλου από ομάδα Ιατρικών 
και Νοσηλευτικών Λειτουργών που εργάζονταν σε Τμήμα Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών 
(ΤΑΕΠ) και εισηγήθηκαν μόνο κάποιες μικρές αλλαγές, οι οποίες στη συνέχεια δόθηκαν στην Επιτροπή 
ποιότητας του ΓΝ Λευκωσίας για να προχωρήσει σε επικαιροποίηση του εν λόγω πρωτοκόλλου και σε 
τυποποιημένη διαδικασία για χρήση από όλα τα ΤΑΕΠ του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας 
(ΟΚΥπΥ). 

4. Για το ερώτημα 3: Για την εφαρμογή του πρωτοκόλλου αλλά και για θέματα βιασμού και βίας ή και θυμάτων 
εμπορίας προσώπων, πραγματοποιήθηκαν σε συνεργασία με άλλους οργανισμούς, εκπαιδεύσεις και 
εργαστήρια για ενδυνάμωση και ενίσχυση των γνώσεων του προσωπικού όλων των ΤΑΕΠ των δημόσιων 
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νοσηλευτηρίων, ενώ αποστάλθηκαν και ενημερωτικά φυλλάδια για να μπορεί το προσωπικό να 
αναγνωρίζει και να χειρίζεται σωστά τέτοια περιστατικά. 

5. Για το ερώτημα 4: Γίνεται πάντοτε προσπάθεια για στελέχωση των ΤΑΕΠ ή άλλων τμημάτων που 
υποδέχονται τυχόν θύματα (ανάλογα με το φύλο σε περίπτωση σεξουαλικής κακοποίησης), τόσο σε 
ιατρικούς όσο και νοσηλευτικούς λειτουργούς και των δύο φύλων σε όλες τις βάρδιες, ενώ το 
κακοποιημένο άτομο συνοδεύεται σε κατάλληλα διαμορφωμένο χώρο.  Σε περίπτωση που δεν υπάρχει 
Ιατρικός Λειτουργός του ιδίου φύλου, τότε συνοδεύεται και από Νοσηλευτικό Λειτουργό ανάλογα με το 
φύλο. 

6. Για το ερώτημα 5: Το Υπουργείο Υγείας θα αναρτήσει τα εν λόγω πρωτόκολλα/διαδικασίες σε ιστοσελίδα 
του Υπουργείου Υγείας, ώστε να είναι προσβάσιμα σε όλα τα Ιδιωτικά Νοσηλευτήρια. 

7. Για το ερώτημα 6: Η επίσημη εφαρμογή του πρωτοκόλλου/τυποποιημένης διαδικασίας σε όλα τα Δημόσια 
Νοσοκομεία μετά και την επικαιροποίηση, θα είναι εντός Ιουλίου. 

 Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.333, ημερομηνίας 31ης 

Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

  «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με αρ. φακέλου 23.06.011.04.333, και 
ημερομηνία 3 Φεβρουαρίου 2020, και αφού καταρχάς απολογηθώ για την καθυστέρηση στην απάντησή της, 
να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. i. Το πρόβλημα της ρύπανσης του αέρα στην περιοχή του Δημοτικού Σχολείου Δαλιού Γ΄ απασχολεί 
το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) τα τελευταία δύο χρόνια.  
Αφορά σε έντονη οσμή που είναι ιδιαίτερα αισθητή κατά τις πρωινές ώρες και οφείλεται στη 
λειτουργία δύο ασφαλτικών μονάδων στις βιομηχανικές περιοχές που γειτνιάζουν με το σχολείο.  
Σημειώνεται ότι, η ενορία Αγίου Κωνσταντίνου και Ελένης της κοινότητας Δαλιού περιβάλλεται 
από πέντε βιομηχανικές ζώνες, εκ των οποίων κάποιες είναι βαριάς βιομηχανίας. 

ii. Το ΥΠΠΑΝ μέχρι το σχολικό έτος 2018-2019, δεν είχε άμεση εμπλοκή στη διαχείριση του 
προβλήματος της ρύπανσης της ατμόσφαιρας στην ενορία Αγίου Κωνσταντίνου και Ελένης της 
κοινότητας Δαλιού.  Το θέμα θεωρήθηκε καθαρά περιβαλλοντικό και ως τέτοιο αντιμετωπίστηκε 
από τις αρμόδιες υπηρεσίες και τα εμπλεκόμενα υπουργεία. 

Ειδικότερα, από το 2014, τον συντονισμό της προσπάθειας όλων των υπηρεσιών και φορέων για 
επίλυση του προβλήματος είχε αναλάβει η τέως Επίτροπος Περιβάλλοντος, Ιωάννα Παναγιώτου, 
η οποία, μετά από μια σειρά συσκέψεων και ενεργειών μεταξύ των ετών 2014-2018, σε επιστολή 
της προς τα συναρμόδια Υπουργεία (Εργασίας, Εσωτερικών, Γεωργίας, Ενέργειας, Υγείας) τα 
κάλεσε να προβούν σε άμεσα μέτρα μείωσης ή/και αντιμετώπισης του προβλήματος μέχρι την 
εξεύρεση τελικής λύσης. Ταυτόχρονα στην επιστολή της επισήμανε ότι η λύση είναι θέμα πολιτικής 
απόφασης και οικονομικού κόστους για το κράτος. 

Από το σχολικό έτος 2018, όταν και το πρόβλημα έγινε εντονότερο, ενδεχομένως από εντονότερη 
δραστηριότητα των εργοστασίων, οι κάτοικοι της περιοχής θέλησαν να συνδέσουν το πρόβλημα 
με τη λειτουργία του σχολείου, για να αναδείξουν την επικινδυνότητα και να ευαισθητοποιήσουν 
την κοινή γνώμη. Το ΥΠΠΑΝ ανταποκρίθηκε θετικά και αντιμετώπισε την προσπάθεια με 
ευαισθησία και στα μέτρα των δυνατοτήτων του. 

Μέσα από εκπαιδευτικές διαδικασίες και, ειδικότερα, μέσα από την εφαρμογή του Αναλυτικού 
Προγράμματος και εκπαιδευτικών προγραμμάτων, μέσα από ημερίδες και άλλες σχολικές 
δράσεις, συνέβαλε στην ανάδειξη/αναγνώριση του προβλήματος και στην ευαισθητοποίηση των 
μαθητών και μαθητριών αλλά και των οικογενειών τους γύρω από το θέμα. 

Περαιτέρω, το ΥΠΠΑΝ συμμετείχε στις συνεδριάσεις των κοινοβουλευτικών επιτροπών όπου 
εκπρόσωποι κυβερνητικών τμημάτων, τοπικών αρχών, ομάδων πολιτών, συζήτησαν το θέμα για 
εξεύρεση λύσεων.  Συμμετείχε, επίσης, σε μια σειρά συσκέψεων που οργανώθηκαν κατά καιρούς 
στο σχολείο για το θέμα.  Η όλη προσπάθειά του είχε μια πολύ θετική συμβολή στην αναγνώριση 
του προβλήματος και στην ανταλλαγή απόψεων για προώθηση λύσεων για το θέμα. 
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iii. Τη σχολική χρονιά 2019-2020, ο Σύνδεσμος Γονέων του Δημοτικού Σχολείου Δαλιού Γ΄ οργάνωσε 
εκδηλώσεις διαμαρτυρίας με τη συμμετοχή των μαθητών/μαθητριών, για να αναδείξει περαιτέρω 
το πρόβλημα της ρύπανσης της ατμόσφαιρας και του κινδύνου που εγκυμονεί για τα παιδιά.  Το 
ΥΠΠΑΝ, παρά την αναστάτωση που προκαλούν τέτοιες δραστηριότητες στην ομαλή λειτουργία 
του σχολείου, σεβάστηκε πλήρως την ανάγκη των κατοίκων να διαμαρτυρηθούν.  Στην πρώτη 
μάλιστα εκδήλωση διαμαρτυρίας, στις 19 Νοεμβρίου 2019, τα παιδιά ήταν οι πρωταγωνιστές και 
έδωσαν τα μηνύματά τους στους μεγάλους.  Το ΥΠΠΑΝ, σεβάστηκε επίσης, το δικαίωμα των 
εκπαιδευτικών να ενώσουν τη φωνή τους με αυτή των μαθητών και μαθητριών τους, για να 
ευαισθητοποιήσουν την κοινή γνώμη και τους αρμοδίους για το πρόβλημα.  Ακολούθησαν άλλες 
τρεις εκδηλώσεις του Συνδέσμου Γονέων, για τις οποίες το ΥΠΠΑΝ επέδειξε σεβασμό και 
διασφάλισε το θέμα της ασφάλειας για την συμμετοχή των παιδιών. 

2. Υπό το φως των πιο πάνω, αναφέρεται ότι το ΥΠΠΑΝ αναγνώρισε το πρόβλημα και συνεργάστηκε με τα 
άλλα υπουργεία και τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες για εξεύρεση λύσης για απαύλυνσή του. Μέσα σε αυτό 
το πλαίσιο, ο ίδιος ο Υπουργός Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας είχε συνάντηση στο 
Γραφείο του, με τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, κ. Κώστα Καδή, για 
συζήτηση του θέματος, ενώ, στις 9 Ιουλίου 2020 σε συνάντηση που πραγματοποιήθηκε στο ΥΠΠΑΝ με 
εκπροσώπους του Διοικητικού Συμβουλίου του Συνδέσμου Γονέων του Δημοτικού Σχολείου Δαλιού Γ', 
είχε την ευκαιρία να συζητήσει διεξοδικά το θέμα στην παρουσία και του Προέδρου της Ομοσπονδίας 
Συνδέσμων Γονέων Δημοτικών Σχολείων Λευκωσίας. 

3.   Σημειώνεται ότι, με πρόσφατη απόφαση της Διυπουργικής Επιτροπής που ορίσθηκε από τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας, θα αρχίσει άμεσα η μετακίνηση των βιομηχανικών μονάδων από την περιοχή. 

4. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.340, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

«Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.08.011.04.340 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων, σε συνεργασία με Ολλανδούς εμπειρογνώμονες (Delft Hydraulics), 
μελέτησαν την περιοχή της κοινότητας Πύλας στα πλαίσια της Μελέτης Coastal Zone Management (1993-
1996).  Στο Γενικό Σχέδιο που εκπονήθηκε κατά την διάρκεια της εν λόγω Μελέτης, για το παραλιακό 
τμήμα που εμπίπτει στα όρια της Κοινότητας Πύλας, προβλεπόταν η κατασκευή τριών (3) παράλληλων 
κυματοθραυστών στο δυτικό όριο της Κοινότητας (προς Ορόκλινη). Οι προαναφερόμενοι κυματοθραύστες 
ολοκληρώθηκαν το 2001. 

3. Η Κοινότητα Πύλας, σε πρόσφατο αίτημα της ζητά όπως ετοιμαστεί μελέτη για την κατασκευή 
κυματοθραυστών και για το υπόλοιπο τμήμα της παραλίας με στόχο την βελτίωση και ανάπτυξη του 
παραλιακού μετώπου. 

4. Δεδομένων των πιο πάνω, το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει προτείνει την εκπόνηση μελέτης εντός του 
δημοσιονομικού πλαισίου 2021-2023 με έναρξη της μελέτης το 2022.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.369, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:   

2. Τα βιβλία περιλαμβάνονται στο χαρτί μη συσκευασίας και σύμφωνα με τους Κανονισμούς για τη Διαχείριση 
του Χαρτιού Μη Συσκευασίας (Κ.Δ.Π. 430/2017), οι παραγωγοί που διαθέτουν βιβλία στην αγορά έχουν 
ευθύνη, είτε να οργανώσουν ατομικό σύστημα για τη διαχείρισή τους όταν αυτά καταστούν απόβλητα, είτε 
να εγγραφούν σε συλλογικό σύστημα για την εκπλήρωση των υποχρεώσεων τους και να καταβάλλουν τα 
συμφωνηθέντα τέλη διαχείρισης, αναλόγως των ποσοτήτων που εισέρχονται στην αγορά.  Όσον αφορά 
το κόστος που θα επωμιστούν οι παραγωγοί βιβλίων για τη συλλογή και διαχείρισή τους όταν αυτά 
καταστούν απόβλητα, παρόλο που υπολογίζεται να είναι πολύ χαμηλό, αυτό θα καθοριστεί από τον φορέα 
διαχείρισης, λαμβάνοντας υπόψη τις ποσότητες που τοποθετούνται στην αγορά και το κόστος συλλογής 
και διαχείρισης.  Σημειώνεται ότι, αναφορικά με τα σχολικά βιβλία, το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας θα αναλάβει την υποχρέωση διαχείρισης των βιβλίων που παραχωρούνται στα 
σχολεία.  
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3. Όσον αφορά το ενδεχόμενο τροποποίησης των Κανονισμών, το Τμήμα Περιβάλλοντος αξιολογεί την 
αναθεώρηση ολόκληρου του νομοθετικού πλαισίου που αφορά την ευθύνη του παραγωγού.  Η 
αναθεώρηση θα ξεκινήσει με την τροποποίηση του περί Αποβλήτων Νόμου [Αρ. 185(Ι)/2011] στα πλαίσια 
εναρμόνισης της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2018/851/ΕΕ, η οποία θα περιλαμβάνει και την 
εισαγωγή ελάχιστων απαιτήσεων για τα προγράμματα διευρυμένης ευθύνης του παραγωγού.  Κατά το 
δεύτερο εξάμηνο του 2020 θα ξεκινήσει η αναθεώρηση και του πλαισίου των Κανονισμών που διέπουν 
την ευθύνη του παραγωγού και τη διαχείριση αποβλήτων, περιλαμβανομένης της μεταφοράς της Οδηγίας 
2019/904/ΕΕ για τα πλαστικά μιας χρήσης και της αναθεώρησης των υφιστάμενων Κανονισμών ευθύνης 
του παραγωγού για τα απόβλητα ηλεκτρικού και ηλεκτρονικού εξοπλισμού, τα απόβλητα ηλεκτρικών 
στηλών και συσσωρευτών, τις συσκευασίες, τις πλαστικές σακούλες και το χαρτί μη συσκευασίας. 

4. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.376, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι δεν έχει τεθεί ενώπιον μας 
αίτημα, από οποιονδήποτε, για τη δημιουργία και λειτουργία αεροδρομίου για μικρά αεροσκάφη και ελικόπτερα, 
προκειμένου να εξυπηρετούν τις ανάγκες των εταιρειών που εργάζονται στην Κυπριακή ΑΟΖ και τις 
δραστηριότητες της Κυπριακής Αερολέσχης, αλλά και των αντίστοιχων ερασιτεχνικών αερολεσχών της περιοχής 
της Ανατολικής Μεσογείου. 

2. Είμαι στη διάθεση σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.400, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Αναφορικά με τις επιστολές σας σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σύμφωνα με σχετική ενημέρωση από 
τον Οργανισμό Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας, ως τον καθ' ύλην αρμόδιο Οργανισμό, επιθυμώ να σας ενημερώσω 
για τα κάτωθι: 

I. η χρέωση των €7 στα Κέντρα Υγείας αφορά σε αλλαγή επίδεσης τραύματος και έκχυσης ένεσης σύμφωνα 
με τον περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Ρύθμισης και Τέλη) Νόμο του 1078 (Ν.40/1978) και 
σχετικής επιστολής του Αν. Γενικού (Εκτελεστικού) Διευθυντή του ΟΚΥπΥ με αρ. φακ. 5.25.007.001, και 
ημερομηνίας 3/7/2019 (επισυνάπτεται). 

II. τα φυσιοθεραπευτήρια προγραμματίζεται να ενταχθούν στο ΓεΣΥ την 30η Σεπτεμβρίου 2020 και οι Ιατροί 
οι οποίοι είναι συμβεβλημένοι με το ΓεΣΥ θα μπορούν να εκδίδουν παραπεμπτικά για φυσιοθεραπεία 
μέσω του συστήματος πληροφορικής του ΓεΣΥ. 

Εάν για οποιοδήποτε λόγο, θεωρείτε ότι, οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Άμυνας κ. Χαράλαμπου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.403, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τα μέτρα που λαμβάνονται για την αντιμετώπιση της 
επιδημίας του κορωνοϊού COVID-19 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Υπουργείο Άμυνας και η Εθνική Φρουρά από την πρώτη στιγμή με σοβαρότητα και υπευθυνότητα 
έλαβαν όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα που αποφάσισε η Κυβέρνηση, ακολουθώντας και εφαρμόζοντας τα 
διατάγματα του Υπουργού Υγείας, για πρόληψη και τήρηση των απαραίτητων μέτρων προστασίας από 
το προσωπικό και τα στελέχη της Εθνικής Φρουράς, για αντιμετώπιση της πανδημίας του νέου κορωνοϊού. 

(β)  Εξασφαλίστηκε έγκαιρα επαρκής αριθμός Μέσων Ατομικής Προστασίας (ΜΑΠ) και άλλου υγειονομικού 
υλικού, όπως μάσκες και αντισηπτικά, τα οποία και διατέθηκαν στο προσωπικό της Εθνικής Φρουράς, 
ενώ ταυτόχρονα εκδόθηκαν οδηγίες για την ορθή και ορθολογιστική τους χρήση.  Επιπλέον, έχουν εκδοθεί 
ειδικές οδηγίες για τις απολυμάνσεις των χώρων, τις θερμομετρήσεις προσωπικού, την χρήση 
κλιματιστικών, την ασφαλή επαναλειτουργία των Λεσχών της Εθνικής Φρουράς καθώς και οδηγίες για την 
ασφαλή διεξαγωγή της κατάταξης της 2020 ΕΣΣΟ. 
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(γ) Περαιτέρω των πιο πάνω, η Εθνική Φρουρά ανέλαβε την εκτέλεση των διακομιδών των ατόμων που 
βρίσκονται σε αυτοπεριορισμό από ξενοδοχεία και χώρους καραντίνας σε Ιατρεία Δημόσιας Υγείας όπως 
επίσης, και για σκοπούς εργαστηριακού επανελέγχου κρουσμάτων του COVID-19, τη φύλαξη χώρων 
φιλοξενίας καθώς και κοινές περιπολίες με την Αστυνομία. 

 2. Το Υπουργείο Άμυνας, καταβάλλει συνεχείς προσπάθειες για την προστασία του προσωπικού της 
Εθνικής Φρουράς, τόσο με ενημερώσεις για προληπτική υγιεινή και ευαισθητοποίηση του προσωπικού, όσο και 
με την διενέργεια δειγματοληπτικών ελέγχων 

για μοριακή ανίχνευση του COVID-19 σε στελέχη και οπλίτες καθώς και σε νεοσύλλεκτους της 2020 ΕΣΣΟ. 

 3. Είμαι στην διάθεσή σας, για τυχόν διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2020  του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.407, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

α)  Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ), επιδεικνύει ιδιαίτερη έγνοια και 
ενδιαφέρον σε σχέση με την ύπαρξη επαρκών και κατάλληλων χώρων φοίτησης των μαθητών των 
σχολείων μας. 

β)  Για τον λόγο αυτό, αντιλαμβανόμαστε τις ανησυχίες σας, όσον αφορά στην ανάγκη άμεσης ανέγερσης και 
λειτουργίας του Περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου Βορόκληνης-Λιβαδιών. 

2.  Ως εκ τούτου, το ΥΠΠΑΝ προχώρησε στις πιο κάτω ενέργειες: 

 2.α.  Στις 10 Ιουλίου 2018, πραγματοποιήθηκε σύσκεψη, στο ΥΠΠΑΝ, σχετική με το συγκεκριμένο θέμα, 
στην οποία σύσκεψη προήδρευε ο τότε Υπουργός Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, 
όπου και παρευρέθηκαν μέλη του Κοινοτικού Συμβουλίου Βορόκληνης.  Ο τότε αρμόδιος Υπουργός 
ενημέρωσε ότι το ΥΠΠΑΝ αντιμετωπίζει πολύ θετικά την ανάγκη ανέγερσης δεύτερου δημοτικού 
σχολείου και δεύτερου νηπιαγωγείου στην κοινότητα Βορόκληνης και θα προχωρήσει στις 
ενδεδειγμένες διαδικασίες. 

  2.β. Εν όψει του γεγονότος ότι παρόμοιο αίτημα, για ανέγερση δεύτερου δημοτικού σχολείου και τρίτου 
νηπιαγωγείου το ΥΠΠΑΝ έλαβε και από τον Δήμο Λιβαδιών, σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε 
στις 30 Μαΐου 2019 στο Κοινοτικό Συμβούλιο Βορόκληνης, το ΥΠΠΑΝ αποφάσισε την ανέγερση 

  περιφερειακού δημοτικού σχολείου που να καλύπτει τις ανάγκες και των δύο εμπλεκόμενων αρχών 
αυτοδιοίκησης, σε χώρο που θα υποδειχθεί προς το ΥΠΠΑΝ, οπότε και αυτό ανακοινώθηκε 
επισήμως, στην τελετή εγκαινίων της Αίθουσας Πολλαπλής Χρήσης του Δημοτικού Σχολείου  
Βορόκληνης (3 Ιουνίου 2019). 

3. Επίσης, ο Προϊστάμενος Τεχνικών Υπηρεσιών του ΥΠΠΑΝ έχει αποστείλει επιστολή, ημερ. 26 Μαρτίου 
2020, στον Πρόεδρο του Κοινοτικού Συμβουλίου Βορόκληνης, με την οποία ενημερώνει ότι το 
συντομότερο δυνατόν θα πραγματοποιηθεί συνάντηση που αφορά στο σχετικό θέμα, και, ταυτόχρονα, 
ζητά όπως του αποσταλούν πληροφορίες που αφορούν στον προτεινόμενο χώρο απαλλοτρίωσης. 

4. Παρά τις δύσκολες οικονομικές συνθήκες υπό τις οποίες, στην παρούσα χρονική φάση, τελεί ο τόπος μας, 
η ανέγερση νέου Περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου Βορόκληνης-Λιβαδιών για το ΥΠΠΑΝ παραμένει 
προτεραιότητα.  Το θέμα θα επανεξεταστεί στα πλαίσια του προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη τα 
νέα οικονομικά δεδομένα, όπως αυτά έχουν διαφοροποιηθεί. 

5. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.»   

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.426, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Ηλία Μυριάνθους 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα ακόλουθα:   

2. Οι Τεχνικές Υπηρεσίες της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου προβαίνουν κάθε χρόνο σε καθαριότητα και 
αποκατάσταση των αγροτικών δρόμων, κατόπιν συνεννόησης και υποδείξεων των τοπικών αρχών.  
Παρόλο που τα Κοινοτικά Συμβούλια Αργάκας και Μακούντας δεν έχουν συμπεριλάβει στους φετινούς 
προϋπολογισμούς την καθαριότητα των αγροτικών δρόμων της περιοχής του ποταμού, έγιναν υποδείξεις 
για την εκ των υστέρων συμπερίληψή τους. 
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3. Μετά από επιτόπια επίσκεψη λειτουργών της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου στην περιοχή, διαπιστώθηκε 
ότι η κοίτη του ποταμού χρειάζεται εκβάθυνση και οριοθέτηση αφού ενδεχομένως να έχουν γίνει 
επεμβάσεις από ιδιώτες (κυρίως επιχωματώσεις σε διάφορα σημεία της κοίτης του ποταμού).  Τα θέματα 
αυτά δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου, αλλά θα πρέπει να μελετηθούν 
από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας  3 Σεπτεμβρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.433, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας  κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση που αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με τους Κανονισμούς των Συμβουλίων Υδατοπρομήθειας τέτοιες συνδέσεις που έχουν ως 
αποτέλεσμα το νερό από το δίκτυο της υδατοπρομήθειας να περνά μέσα από πλαστικά ή άλλου είδους ντεπόζιτα, 
όχι μόνο είναι επιτρεπτές αλλά επιβάλλονται μέσα από τους “όρους υδροδότησης πολυκατοικιών” όπως και η 
ανάγκη για τοποθέτηση αντλίας νερού για την προώθηση νερού στις υδατοδεξαμενές της οροφής του κτιρίου. 

3.  Στους περί Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας Κανονισμούς (Κ.Δ.Π.109/2012) και πιο 
συγκεκριμένα στον Κανονισμό 10(3) προνοείται όπως: 

“(3) Για πολυκατοικίες όπου η πίεση του δικτύου δεν επιτρέπει την απευθείας σύνδεση με τα διαμερίσματα: 

(α) το Συμβούλιο προβαίνει στην εγκατάσταση του σωλήνα παροχής νερού προς την πολυκατοικία 
στο πλησιέστερο σημείο του τεμαχίου από τον κύριο αγωγό, όπου τοποθετεί κεντρικό υδρομετρητή 
για τις ανάγκες ολόκληρης της πολυκατοικίας: 

Νοείται ότι, το ακριβές σημείο της παροχής καθορίζεται από το Συμβούλιο, μετά από συνεννόηση 
με τον ιδιοκτήτη και/ή καταναλωτή 

(β) ο ιδιοκτήτης και/ή καταναλωτής συνδέει τον κεντρικό υδρομετρητή με υδατοδεξαμενή που 
κατασκευάζεται στο ισόγειο και στην οποία τοποθετείται αντλία για την προώθηση του νερού σε 
υδατοδεξαμενή, η οποία κατασκευάζεται στην οροφή της πολυκατοικίας ή σε ανεξάρτητα ντεπόζιτα 
τοποθετημένα στην οροφή, ένα (1) για κάθε ξεχωριστό διαμέρισμα, κατάστημα ή άλλου είδους 
υποστατικό της πολυκατοικίας των οποίων η χωρητικότητα είναι τουλάχιστον οκτακόσια (800) λίτρα 
το καθένα 

(γ) η υδατοδεξαμενή του ισογείου συνδέεται με την υδατοδεξαμενή της οροφής ή τα ντεπόζιτα, με 
σωλήνα κατάλληλης διαμέτρου, ο οποίος τοποθετείται εξωτερικά ή με ειδικό κανάλι 

(δ) η υδατοδεξαμενή της οροφής έχει χωρητικότητα που αντιστοιχεί με τουλάχιστον πεντακόσια (500) 
λίτρα για κάθε υποστατικό και είναι τέτοιας κατασκευής που επιτρέπεται η τακτική επιθεώρησή της 

(ε) η ευθύνη της συντήρησης και φροντίδας του σωλήνα και των υδατοδεξαμενών ή των ντεποζίτων 
μετά τον κεντρικό υδρομετρητή του ισογείου για διατήρηση καθαρού και απαλλαγμένου μόλυνσης 
νερού, βαρύνει τον ιδιοκτήτη και/ή καταναλωτή”. 

4.   Παρόμοια πρόνοια υπάρχει και στους περί Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λεμεσού Κανονισμούς (Κ.Δ.Π. 
159/2012) και στους περί Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λάρνακας Κανονισμούς (Κ.Δ.Π. 290/2017). 

5.   Εντούτοις, το Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λάρνακας σημειώνει ότι επιτρέπει την προσωρινή παράκαμψη 
της υδατοδεξαμενής και της προωθητικής αντλίας στο ισόγειο νοουμένου ότι το ύψος της πολυκατοικίας επιτρέπει 
τη μεταφορά νερού στα ντεπόζιτα της οροφής με τις συνηθισμένες πιέσεις υπό τις οποίες λειτουργεί το δίκτυο 
υδατοπρομήθειας.  Παράλληλα συστήνεται η εγκατάσταση ξεχωριστής παροχής νερού από τον υδρομετρητή 
κάθε υποστατικού στην οροφή της πολυκατοικίας προς την κουζίνα ή το σημείο απ΄ όπου το υποστατικό 
προμηθεύεται πόσιμο νερό.  Με τον τρόπο αυτό αποφεύγεται η συχνή συντήρηση και καθαριότητα της 
υδατοδεξαμενής στο ισόγειο, εξοικονομείται ενέργεια από τη χρήση του αντλητικού συστήματος και διασφαλίζεται 
η κατευθείαν παροχή πόσιμου νερού σε κάθε ανεξάρτητο υποστατικό. 

6. Περαιτέρω, στους Κανονισμούς του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λάρνακας καθορίζονται οι 
προϋποθέσεις που πρέπει να πληροί το ντεπόζιτο νερού κάθε ανεξάρτητου υποστατικού (Κανονισμός 20), 
καθώς και οι τύποι σωλήνων που είναι αποδεκτοί για τέτοιες συνδέσεις (Κανονισμός 21). 

7. Το Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λεμεσού αναφέρει ότι λόγω της ανέγερσης ψηλών κτιρίων/πύργων, η 
ανάγκη τοποθέτησης ντεποζίτων για την άντληση νερού σε ψηλότερους ορόφους έχει καταστεί αναγκαία.  Πιο 
συγκεκριμένα, σύμφωνα με τον Κανονισμό 15(2), η ανάγκη για τοποθέτηση ντεποζίτου νερού στο ισόγειο 
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επιβάλλεται για υποστατικά πάνω από τέσσερις ορόφους όπου υπάρχει και η ανάγκη τοποθέτησης αντλίας νερού 
για την προώθηση νερού στις υδατοδεξαμενές της οροφής του κτιρίου. 

8. Στους κανονισμούς του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λεμεσού (Κανονισμός  11(2)), αναφέρονται τα 
επιτρεπόμενα υλικά για κατασκευή ντεποζίτων νερού χωρίς όμως να επιβάλλεται ποιο από αυτά θα 
χρησιμοποιήσει ο αιτητής/ιδιοκτήτης. 

9. Διευκρινίζεται περαιτέρω από το Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λεμεσού ότι, σύμφωνα με τον Κανονισμό 
15(1)(στ), η ευθύνη για τη συντήρηση της κεντρικής παροχής (σωλήνα παροχέτευσης) μέχρι τον/τους 
υδρομετρητές βαρύνει το Συμβούλιο και η ευθύνη για τη συντήρηση της υπόλοιπης υδραυλικής εγκατάστασης 
(σωλήνα διανομής) και του ερμαριού υδρομετρητών, βαρύνει τον ιδιοκτήτη.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τον 
Κανονισμό 15(2)(ε) ο καταναλωτής βαρύνεται και με την ευθύνη συντήρησης και φροντίδας του σωλήνα και των 
υδατοδεξαμενών ή των ντεποζίτων μετά τον κεντρικό υδρομετρητή του ισογείου για διατήρηση καθαρού και 
απαλλαγμένου μόλυνσης νερού. 

10. Τέλος, σημειώνεται ότι για τη συντήρηση και χρήση ντεποζίτων νερού, έχουν εκδοθεί γενικές οδηγίες από 
το Γενικό Χημείο του Κράτους, οι οποίες είναι αναρτημένες στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Υγείας στον 
ακόλουθο σύνδεσμο: 

https://www.moh.gov.cy/moh/sgl/sgl.nsf/all/778CC9674D7191C7C2258495002C9E35?opendocument 

11. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες/διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2020 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Έμιλυς Γιολίτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.436, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η Αστυνομία δεν τηρεί 
αρχείο για την καταγραφή τροχαίων συγκρούσεων εξαιτίας της χρήσης κινητού τηλεφώνου.  Η φύση του 
αδικήματος και η τεκμηρίωση του σε οδικές συγκρούσεις είναι πολύ δύσκολη και ως εκ τούτου δεν είναι δυνατή 
η τήρηση στατιστικών στοιχείων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.438, ημερομηνίας 10 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα ακόλουθα:   

 (α) Ο περί της Αποτέφρωσης Ανθρώπινης Σορού Νόμος του 2016 [Ν. 53(Ι) 2016], ως προνοεί το 
άρθρο 37 αυτού, έχει τεθεί σε εφαρμογή με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερ. 4.9.2019 
και δημοσίευση σχετικής γνωστοποίησης στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας με αρ. 5182 
και ημερ. 13.9.2019, και 

 (β) Μέχρι σήμερα δεν έχει υποβληθεί οποιαδήποτε αίτηση για άδεια λειτουργίας κέντρου 
αποτέφρωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.448, ημερομηνίας 4 Μαΐου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

α. Τον Μάρτιο του 2014 το Τμήμα Περιβάλλοντος είχε εκδώσει περιβαλλοντική γνωμοδότηση για τη 
δημιουργία φωτοβολταϊκών εγκαταστάσεων δυναμικότητας 3.8 MW στον χώρο στάθμευσης του 
αεροδρομίου Λάρνακας.  Τελικά η δημιουργία των συγκεκριμένων φωτοβολταϊκών εγκαταστάσεων δεν 
προχώρησε διότι κρίθηκε οικονομικά ασύμφορο από την εταιρεία Hermes Airports, η οποία διαχειρίζεται 
και ελέγχει το αεροδρόμιο, λαμβάνοντας υπόψη τη χρονική διάρκεια της σύμβασης παραχώρησης με την 
Κυπριακή Δημοκρατία. 

β.  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως με επιστολή με Αρ. Φακ. ΛΑΡ/649/2018 και ημερ. 6 Δεκεμβρίου 
2018, απέστειλε στο Τμήμα Περιβάλλοντος αίτηση της εταιρείας Hermes Airport για την κατασκευή και 
λειτουργία φωτοβολταϊκού πάρκου ισχύος 3.5 MW εντός των ορίων του Διεθνούς Αερολιμένα Λάρνακας.  
Η αίτηση συνοδευόταν με Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΜΕΕΠ), η οποία απαιτείται 
να υποβληθεί για το συγκεκριμένο έργο, σύμφωνα με τις πρόνοιες της κείμενης νομοθεσίας. Επιπρόσθετα 
και με βάση τις Νομοθεσίες 153(Ι)/2003 περί Προστασίας και Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής 
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και 152(Ι)/ 2003 περί Προστασίας και Διαχείρισης των Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων υποβλήθηκε Ειδική 
Οικολογική Αξιολόγηση. 

γ.  Στο πλαίσιο της εξέτασης της Ειδικής Οικολογικής Αξιολόγησης, ζητήθηκε εναλλακτικός χωροθετικός 
σχεδιασμός του φωτοβολταϊκού πάρκου λόγω της παρουσίας αλοφυτικής βλάστησης στην περιοχή αλλά 
και του γεγονότος ότι εφάπτονταν με τα όρια της προστατευόμενης περιοχής του δικτύου Natura 2000 
“Αλυκές Λάρνακας”.  Συνολικά κατατέθηκαν 3 εναλλακτικοί χωροθετικοί σχεδιασμοί του φωτοβολταϊκού 
πάρκου.  Ο τρίτος εναλλακτικός χωροθετικός σχεδιασμός αφορούσε πρόταση για μετατόπιση του 
προτεινόμενου χώρου εγκατάστασης των φωτοβολταϊκών πλαισίων δυτικότερα και βορειότερα της 
αρχικής θέσης με στόχο να αποφευχθεί πλήρως η αποψίλωση αλοφυτικής βλάστησης, να 
χρησιμοποιηθούν μόνο καλλιεργούμενες εκτάσεις και να αφεθεί απόσταση από τα όρια της 
προστατευόμενης περιοχής (περίπου 40 μέτρα).  Η χωροθέτηση αυτή, αφορούσε πρόταση με βάση την 
οποία τα φωτοβολταϊκά πλαίσια θα τοποθετούνταν σε δύο διαφορετικές περιοχές (Α, Β) που βρίσκονται 
κοντά μεταξύ τους και περιλαμβάνουν μόνο καλλιεργούμενες εκτάσεις. 

δ.  Στο πλαίσιο της εξέτασης της Ειδικής Οικολογικής Αξιολόγησης λήφθηκαν υπόψη οι σωρευτικές 
επιπτώσεις από την κατασκευή και λειτουργία ακόμα τριών φωτοβολταϊκών πάρκων σε μικρή απόσταση 
από το υπό εξέταση έργο και τα όρια της προστατευόμενης περιοχής.  Για το λόγο αυτό η Έκθεση της 
Ειδικής Οικολογικής Αξιολόγησης, καταλήγει πως το έργο μπορεί να υλοποιηθεί στην τρίτη εναλλακτική 
χωροθέτηση νοουμένου πως τα φωτοβολταϊκά πλαίσια θα τοποθετηθούν μόνο στην περιοχή Α και δεν θα 
τοποθετηθούν καθόλου πλαίσια στην περιοχή Β.  Επίσης περιλαμβάνει όρους που αφορούν τη διατήρηση 
των δέντρων της περιοχής, την αφαίρεση βλάστησης μόνο με χειρωνακτικά μέσα (μη χρήση 
ζιζανιοκτόνων) ή με τη χρήση εξοπλισμού που δημιουργεί χαμηλές στάθμες θορύβου και τη μη χρήση 
χημικών καθαριστικών για τα πλαίσια. 

ε.  Τον Απρίλιο του 2020, το Τμήμα Περιβάλλοντος προχώρησε στην έκδοση περιβαλλοντικής 
γνωμοδότησης για την κατασκευή και λειτουργία φωτοβολταϊκού πάρκου ισχύος 3.5 MW εντός των ορίων 
του Διεθνούς Αερολιμένα Λάρνακας, η οποία μεταξύ άλλων περιλαμβάνει τους όρους της Έκθεσης της 
Ειδικής Οικολογικής Αξιολόγησης. 

στ.   Αναφορικά με την αξιοποίηση της στέγης των κτιρίων του αεροδρομίου, αναφέρθηκε από τους 
εκπροσώπους της εταιρείας Hermes Airports, ότι η τοποθέτηση φωτοβολταϊκών πλαισίων δεν είναι εφικτή 
λόγω του σχεδιασμού του υφιστάμενου κτιρίου. 

 2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο 
πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.459, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σε περιόδους πανδημίας, όπως αυτή που ακόμα αντιμετωπίζουμε, θέματα καθαριότητας και υγιεινής 
έχουν βαρύνουσα σημασία. Λόγω της ιδιαιτερότητας της κατάστασης, το Υπουργείο Υγείας με τη βοήθεια ειδικών 
εμπειρογνωμόνων εκδίδει ειδικά σχετικές οδηγίες, με τις οποίες οφείλουν όλοι οι πολίτες να συμμορφώνονται. 
Σχετικές οδηγίες και πρωτόκολλα υπάρχουν και σε θέματα διαχείρισης αποβλήτων. 

3. Δυστυχώς έχει παρατηρηθεί το φαινόμενο, χρησιμοποιημένα γάντια και μάσκες να απορρίπτονται 
ανεξέλεγκτα σε πεζοδρόμια και κοινόχρηστους χώρους. Ευθύνη για την καθαριότητα των χώρων αυτών έχουν 
οι τοπικές αρχές, οι οποίες οφείλουν να συμβουλεύονται το Υπουργείο Υγείας και να ακολουθούν τις σχετικές 
υποδείξεις των ειδικών. 

4. Σημαντικό ρόλο, επίσης, διαδραματίζει η ενημέρωση και η ευαισθητοποίηση του κοινού, ώστε να 
αποτρέπονται ανεπιθύμητες συμπεριφορές. Προς την κατεύθυνση αυτή, συμβάλλουν τόσο οι τοπικές αρχές, όσο 
και τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, με τη διανομή ενημερωτικών φυλλαδίων και την παρουσίαση ενημερωτικών 
εκπομπών και άρθρων αντίστοιχα. Ουσιαστικό ρόλο στην προσπάθεια αυτή έχει και το Γραφείο Τύπου και 
Πληροφοριών. 

5. Σημειώνεται επίσης, ότι όλα τα απόβλητα που προκύπτουν από την ενδονοσοκομειακή περίθαλψη 
ασθενών με κορωνοϊό, καθώς και τα απόβλητα από τα ύποπτα περιστατικά σε όλα τα κρατικά νοσηλευτήρια, 
τυγχάνουν διαχείρισης ως Επικίνδυνα Ιατρικά Απόβλητα Μολυσματικού Χαρακτήρα. Ως τέτοια, συλλέγονται από 
τις αδειοδοτημένες εταιρείες διαχείρισης επικίνδυνων ιατρικών αποβλήτων, με τις οποίες το Υπουργείο Υγείας 
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έχει συνάψει συμβάσεις, έτσι ώστε να οδηγηθούν για την ενδεδειγμένη επεξεργασία, πριν την τελική διάθεσή 
τους στους χώρους υγειονομικής ταφής. 

6. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1η Αυγούστου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.461, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

2. Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες μετά από έγκριση του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, ετοίμασαν 
μέσα στο 2010 εθελοντικά σχέδια για διερεύνηση και έλεγχο των ασθενειών της Προϊούσας Πνευμονίας 
του Προβάτου και Αρθρίτιδας - Εγκεφαλίτιδας των Αιγών, καθώς και της Λοιμώδους Αγαλαξίας.  Ωστόσο, 
από μέρους των κτηνοτρόφων δεν υπήρξε το αναμενόμενο ενδιαφέρον για συμμετοχή στα εν λόνω 
σχέδια.  Σημειώνεται ότι τα επιστημονικά δεδομένα δεν απαιτούν την εφαρμογή ειδικών προγραμμάτων 
για τις εν λόγω ασθένειες και για αυτούς τους λόγους η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν απαιτεί την εφαρμογή 
σχετικών προγραμμάτων από τις χώρες μέλη. 

3. Ανεξάρτητα από τα παραπάνω, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες παρέχουν στο πλαίσιο των δυνατοτήτων τους 
εμπειρογνωμοσύνη και καθοδήγηση σε κτηνοτρόφους, σε σχέση με οποιαδήποτε ζωική ασθένεια. 

4. Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.463 ημερομηνίας 11 Μαΐου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

2. Το Σχέδιο παροχής έκτακτης οικονομικής στήριξης προς εγγεγραμμένες φιλοζωικές οργανώσεις για σίτιση 
αδέσποτων ζώων προκηρύχθηκε στις 27/3/2020, στη βάση της υπ’ αριθμό 89.124 Απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 26/3/2020 και αποσκοπούσε στη διασφάλιση της φροντίδας των 
αδέσποτων/εγκαταλειμμένων ζώων από τις φιλοζωικές οργανώσεις, κατά την περίοδο εφαρμογής των 
περιοριστικών μέτρων κατά της διασποράς του κορωνοϊού. 

3. Συγκεκριμένα, η έκτακτη στήριξη αφορούσε την επιχορήγηση αγοράς ζωοτροφών, προκειμένου να 
συνεχιζόταν απρόσκοπτα η φροντίδα των αδέσποτων σκύλων και γάτων από τις φιλοζωικές οργανώσεις.  
Με σκοπό την επίτευξη συνεργειών, στο Σχέδιο μπορούσαν να συμμετέχουν και μεμονωμένοι εθελοντές 
ή ομάδες εθελοντών, εφόσον υπέβαλλαν αίτημα μέσω εγγεγραμμένων φιλοζωικών οργανώσεων.  Η 
ενίσχυση παραχωρήθηκε στη βάση διαδικασίας υποβολής και αξιολόγησης αιτήσεων και αφορούσε 
κάλυψη μέρους του κόστους σίτισης αδέσποτων ζώων την περίοδο των περιοριστικών μέτρων, με μέγιστη 
περίοδο τους δύο μήνες. 

4.  Μέχρι την 25η Μαΐου 2020 που ήταν η προθεσμία υποβολής αιτήσεων, λήφθηκαν αιτήσεις από 21 
εγγεγραμμένες στην Κύπρο φιλοζωικές οργανώσεις, οι οποίες πληρούσαν τα κριτήρια του Σχεδίου.  
Συνολικά, οι εν λόγω αιτήσεις αφορούσαν σίτιση 1 772 σκύλων και 10 711 γάτων.  Στους αριθμούς αυτούς 
περιλαμβάνονταν ζώα τα οποία σιτίζονταν είτε απευθείας από τις εγγεγραμμένες οργανώσεις που 
υπέβαλαν την αίτηση, είτε από άλλες μη εγγεγραμμένες οργανώσεις ή μεμονωμένους εθελοντές/ομάδες 
εθελοντών που είχαν συμβληθεί μαζί τους για τους σκοπούς του Σχεδίου.  Στη βάση των πιο πάνω, η 
κατανομή και παραχώρηση της ενίσχυσης ολοκληρώθηκε ως φαίνεται στο Παράρτημα. 

5. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.471, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.486 και ημερομηνίας 26 Μαΐου 

2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
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 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας και αφού τονίσω ότι το Υπουργείο Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) θεωρεί πολύ σημαντικό το ζήτημα της καταπολέμησης της 
σεξουαλικής κακοποίησης και εκμετάλλευσης παιδιών, ενημερώνω ότι το Υπουργείο προβαίνει σε ποικίλες 
ενέργειες για την εφαρμογή της Εθνικής Στρατηγικής και του Σχεδίου Δράσης για την Καταπολέμηση της 
Σεξουαλικής Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας. 

2.  Συγκεκριμένα, σημειώνεται ότι, πρόσφατα, το ΥΠΠΑΝ έχει προχωρήσει σε αναδόμηση των υπηρεσιών 
του για την πρόληψη και αντιμετώπιση της βίας και της παραβατικότητας στα σχολεία.  Στο πλαίσιο αυτό έχει 
συσταθεί Διατμηματική Επιτροπή, η οποία συντονίζει το έργο της πρόληψης και αντιμετώπισης της βίας και της 
παραβατικότητας στα σχολεία, στην οποία εκπροσωπούνται όλες οι υπηρεσίες που ασχολούνται με το θέμα 
αυτό στο ΥΠΠΑΝ και την οποία συντονίζει το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο. 

3.  Επιπρόσθετα, στο ΥΠΠΑΝ λειτουργεί η Επιτροπή Πρόληψης και Καταπολέμησης της Σεξουαλικής 
Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης Παιδιών από το 2015, η οποία σχεδιάζει και συμβάλλει στην υλοποίηση 
δράσεων που εκπηγάζουν από την Εθνική Στρατηγική και το Σχέδιο Δράσης για την Καταπολέμηση της 
Σεξουαλικής Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας, σε συνεργασία με τις 
Διευθύνσεις και Υπηρεσίες του ΥΠΠΑΝ.  Ειδικότερα, αναφέρεται ότι έχει ολοκληρωθεί το Σχέδιο Δράσης στο 
πλαίσιο της εν λόγω Εθνικής Στρατηγικής για την περίοδο 2016-2019 και το αντίστοιχο Σχέδιο Δράσης 2020-
2022 βρίσκεται στο στάδιο οριστικοποίησης. Συγκεκριμένα, σε αυτό το πλαίσιο έχουν υλοποιηθεί δράσεις από 
το ΥΠΠΑΝ, που αφορούν στον πρώτο πυλώνα του Σχεδίου Δράσης «Πρωτογενής Πρόληψη» και οι οποίες 
περιλαμβάνουν το εγχειρίδιο εκπαιδευτικού, σε επιμορφώσεις εκπαιδευτικών και γονιών και σε θέματα ασφαλούς 
χρήσης του διαδικτύου.  Οι εν λόγω δράσεις παρατίθενται λεπτομερώς στο Παράρτημα Α.  Στο Παράρτημα Β 
παρατίθενται σχετικές δράσεις που έχουν υλοποιηθεί από την Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας του ΥΠΠΑΝ.  
Οι μηχανισμοί παρακολούθησης της υλοποίησης της Εθνικής Στρατηγικής περιλαμβάνουν τακτικές συνεδρίες 
της Επιτροπής Πρόληψης και Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης Παιδιών του 
ΥΠΠΑΝ, μέσα από τις οποίες αξιολογούνται και επανασχεδιάζονται σχετικές δράσεις. 

4. Την ευθύνη και την εποπτεία για την παρακολούθηση των θεμάτων και δράσεων που περιλαμβάνονται 
στην Εθνική Στρατηγική εκ μέρους του ΥΠΠΑΝ έχει η Επιτροπή Πρόληψης και Καταπολέμησης της Σεξουαλικής 
Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης Παιδιών του ΥΠΠΑΝ.  Επιπρόσθετα, η Διατμηματική Επιτροπή του ΥΠΠΑΝ, 
στο πλαίσιο της αρμοδιότητάς της, ενημερώνεται για όλες τις σχετικές δράσεις.  Η εφαρμογή των δράσεων στις 
σχολικές μονάδες, αφορά στις διευθύνσεις εκπαίδευσης του ΥΠΠΑΝ (επιθεώρηση), στο πλαίσιο της αξιολόγησης 
των εκπαιδευτικών και του εκπαιδευτικού έργου. 

5. Σημειώνεται, επίσης, ότι από τη σχολική χρονιά 2017-2018, στο πλαίσιο της υλοποίησης της Εθνικής 
Στρατηγικής, έχει ξεκινήσει συνεργασία με τον διεθνή, ανθρωπιστικό και ανεξάρτητο οργανισμό «Hope for 
Children» CRC Policy Center, για τη διαχείριση των περιστατικών σεξουαλικής κακοποίησης παιδιών, μέσα από 
τη λειτουργία του Σπιτιού του Παιδιού.  Μέσα από την επίσημη συναρμολόγηση Πρωτοκόλλου Συνεργασίας με 
τον Οργανισμό Hope for Children, τον Ιούνιο του 2018, το ΥΠΠΑΝ δήλωσε και επίσημα τη δέσμευσή του να 
συνεργαστεί και να λειτουργήσει σε ένα κοινό πλαίσιο δράσης, θέτοντας στο επίκεντρο της συνεργασίας την 
υποστήριξη των παιδιών και τη διασφάλιση του βέλτιστου συμφέροντός τους.  Ως συντονιστής της συνεργασίας, 
εκ μέρους του ΥΠΠΑΝ, ορίστηκε η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας (ΥΕΨ) και η συνεργασία που έχει 
αναπτυχθεί είναι αγαστή.  Στόχος είναι η ομαλή επανένταξη του παιδιού στο σχολείο καθώς και η στήριξη του 
παιδιού και της οικογένειάς του από το σχολείο. 

6. Το ΥΠΠΑΝ συμμετέχει, μέσω εκπροσώπου, στο Συμβούλιο Εφαρμογής της Εθνικής Στρατηγικής για την 
Καταπολέμηση της Σεξουαλικής Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας 
ΦΩΝΗ, δηλώνοντας τη θέληση και αποφασιστικότητά του να συμβάλει στη δέσμευση του κράτους να διασφαλίσει 
την προστασία των παιδιών και τα δικαιώματά τους στην υγεία και στην ευημερία.  Το ΥΠΠΑΝ, στο πλαίσιο των 
δράσεων του Συμβουλίου για πρόληψη, έχει συμβάλει με διαλέξεις προς τους/τις εκπροσώπους των Μέσων 
Μαζικής Ενημέρωσης (ΜΜΕ).  Σκοπός των δράσεων ήταν η ευαισθητοποίηση των εκπροσώπων των ΜΜΕ για 
τον τρόπο παρουσίασης των περιστατικών σεξουαλικής κακοποίησης παιδιών και τη δυνατότητα να επηρεάσει 
αρνητικά την ψυχική υγεία ενός παιδιού και τη λειτουργία του σχολείου. 

7. Έχει εκδοθεί το Εγχειρίδιο Εκπαιδευτικού όλων των βαθμίδων, για ενημέρωση και ευαισθητοποίησή τους 
σχετικά με το θέμα της σεξουαλικής κακοποίησης παιδιών και της αναγνώρισης και διαχείρισης περιστατικών 
στα σχολεία (Συγγραφή από Συντονιστική Επιτροπή πρόληψης της Σεξουαλικής Κακοποίησης και 
Εκμετάλλευσης Παιδιών, επιστημονική επιμέλεια της Καθηγήτριας του Πανεπιστημίου Κύπρου Δρ. Ελένης 
Καραγιάννη, μορφοποίηση από την ΥΑΠ, εγκύκλιος: ypp6797, ημερ. 04/12/2017. 

8. Τέλος, ως μέρος μιας ενιαίας προσέγγισης για την αντιμετώπιση αυτών των προβλημάτων, θεωρώ ότι θα 
συμβάλει και η επιμόρφωση και η καλύτερη ενημέρωση των παιδιών, μέσω ψηφιακών επιμορφωτικών 
προγραμμάτων που προετοιμάζονται από το ΥΠΠΑΝ στο πλαίσιο της Στρατηγικής για την αξιοποίηση της 
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ψηφιακής τεχνολογίας στην εκπαίδευση και τα οποία προγραμματίζεται να περιλαμβάνουν παρουσιάσεις σχετικά 
με την ενότητα σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης. 

9. Το ΥΠΠΑΝ παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.494, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2020, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω  ότι το Υπουργείο μας έχει 
αναλάβει τη διαδικασία επαναπατρισμού ατόμων από το εξωτερικό με ναυλωμένες πτήσεις, την μεταφορά τους 
με λεωφορεία ή ταξί προς και από τους χώρους καραντίνας καθώς και την ναύλωση ειδικών πτήσεων για την 
μεταφορά ιατρικού εξοπλισμού από την Κίνα. 

2. Μέχρι τις 25.8.2020 έχει καταβληθεί για τους πιο πάνω σκοπούς το ποσό του €1.314.074,73.  Σας 
επισυνάπτω αναλυτική κατάσταση με τα ποσά που καταβλήθηκαν ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α, στην οποία αναγράφεται 
και η διαδικασία προσφορών που ακολουθήθηκε σε κάθε περίπτωση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2020 του Υφυπουργού Τουρισμού κ. Σάββα Περδίου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.494, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Με βάση Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με ημερ. 15.4.2020 ανατέθηκε στο Υφυπουργείο 
Τουρισμού ο συντονισμός του επαναπατρισμού Κυπρίων πολιτών και νόμιμα διαμενόντων στην Κυπριακή 
Δημοκρατία. Μέχρι τότε, για το συντονισμό της εν λόγω εργασίας, αρμόδιο ήταν το Υπουργείο Υγείας. 

3. Πρόσθετα, με βάση σχετικές αποφάσεις της Κεντρικής Επιτροπής Αλλαγών και Απαιτήσεων (ΚΕΑΑ) με 
ημερ. 15.4.2020 και 29.4.2020, αντίστοιχα, το Υφυπουργείο Τουρισμού καθορίστηκε από τις 16.4.2020, ως 
αναθέτουσα αρχή για τις σχετικές συμβάσεις, που αφορούν: 

(α)  Την εξασφάλιση καταλυμάτων/ξενοδοχείων για τη στέγαση των επαναπατριζόμενων πολιτών για 
σκοπούς υποχρεωτικού περιορισμού (καραντίνας) 14 ημερών. 

(β)  Την εξασφάλιση υπηρεσιών φύλαξης των καταλυμάτων/ξενοδοχείων που θα χρησιμοποιούνταν ως 
καραντίνες. 

(γ)  Την εξασφάλιση τουριστικών καταλυμάτων/ξενοδοχείων για τη φιλοξενία ιατρικού/νοσηλευτικού 
προσωπικού, το οποίο εργάζεται για σκοπούς αντιμετώπισης του κορωνοϊού. 

Ως αναθέτουσα αρχή για τις εργασίες αυτές ήταν, μέχρι τις 15.4.2020, το Υπουργείο Υγείας. 

4. Το Υπουργείο Υγείας, ως Αναθέτουσα Αρχή μέχρι τις 15.4.2020 είχε συνάψει συμβόλαια με αριθμό 
ξενοδοχείων και εταιρειών φύλαξης για φιλοξενία επαναπατρισθέντων πολιτών για σκοπούς υποχρεωτικού 
περιορισμού τους. Επίσης είχε συνάψει συμβόλαια με αριθμό ξενοδοχείων και για τη φιλοξενία 
ιατρικού/νοσηλευτικού προσωπικού. 

Πλείστα από τα συμβόλαια αυτά είχαν χρονική ισχύ και μετά τις 16.4.2020, περίοδο που, με βάση την απόφαση 
της ΚΕΑΑ με ημερ. 15.4.2020, η αναθέτουσα αρχή για τις συγκεκριμένες συμβάσεις μεταφέρθηκε από το 
Υπουργείο Υγείας στο Υφυπουργείο Τουρισμού. Κατά τη λήξη των εν λόγω συμβάσεων (ή και ενωρίτερα όπου 
αυτό ήταν αναγκαίο) και δεδομένου ότι η διαδικασία του επαναπατρισμού ήταν ήδη υπό εξέλιξη, το Υφυπουργείο 
Τουρισμού συνήψε νέα συμβόλαια με ξενοδοχεία και εταιρείες φύλαξης ανάλογα με τις ανάγκες φιλοξενίας 
ατόμων που δημιουργούνταν. 

5. Το Υφυπουργείο Τουρισμού έχει συνάψει συμβόλαια με ξενοδοχεία και εταιρείες φύλαξης, κατόπιν 
ανοικτών διαγωνισμών. Προέκυψε, ωστόσο, ανάγκη, στα πλαίσια των έκτακτων και επειγόντων μέτρων για 
περιορισμό της εξάπλωσης του κορωνοϊού, για σύναψη συμβάσεων με βάση το άρθρο 29(2)(γ) του Ν.73(Ι)/2016 
και την παράγραφο 4 της εγκυκλίου του Γενικού Λογιστηρίου με αριθμό ΓΛ/ΑΑΔΣ 109 και ημερ. 26.3.2020. 

6. Σημειώνεται, συναφώς, ότι το άρθρο 29(2)(γ) του Ν.73(Ι)/2016 προβλέπει για τη δυνατότητα ανάθεσης 
συμβάσεων χωρίς προηγούμενη δημοσίευση διαγωνισμού “στο μέτρο που είναι απολύτως αναγκαίο, εάν λόγω 
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κατεπείγουσας ανάγκης οφειλόμενης σε γεγονότα τα οποία η αναθέτουσα αρχή δεν θα μπορούσε να προβλέψει, 
δεν είναι δυνατή η τήρηση των προθεσμιών που προβλέπονται για τις ανοικτές, κλειστές ή ανταγωνιστικές 
διαδικασίες με διαπραγμάτευση, υπό την προϋπόθεση ότι οι περιστάσεις τις οποίες επικαλούνται οι αναθέτουσες 
αρχές για τη δικαιολόγηση της κατεπείγουσας ανάγκης, σε καμία περίπτωση, απορρέουν από δική τους ευθύνη”. 

7. Επισημαίνεται, επίσης, ότι η εγκύκλιος του Γενικού Λογιστηρίου με αριθμό ΓΛ/ΑΑΔΣ 109 και ημερ. 
26.3.2020, παρέχει καθοδήγηση προς τις Αναθέτουσες Αρχές για τις διαδικασίες που θα πρέπει να 
ακολουθούνται για τη διαχείριση δημοσίων συμβάσεων στα πλαίσια των μέτρων που λαμβάνονται για 
αντιμετώπιση της πανδημίας του κορωνοϊού. 

8. Για ολοκληρωμένη ενημέρωσή σας επισυνάπτεται πίνακας στον οποίο καταγράφονται όλες οι συμφωνίες 
που έχει υπογράψει το Υφυπουργείο με ξενοδοχεία και εταιρείες φύλαξης, καθώς και οι διαδικασίες που έχουν 
ακολουθηθεί. Στον πίνακα για τις περισσότερες συμφωνίες αναφέρονται τιμές μονάδας αφού οι συμφωνίες 
αφορούσαν συμφωνίες πλαίσιο χωρίς δεσμευτικές ποσότητες. Σε σχέση με τις εν λόγω συμφωνίες, η αρμόδια 
υπηρεσία του Υφυπουργείου προβαίνει στο σχετικό έλεγχο των τιμολογίων και μπορούν να σας κοινοποιηθούν 
τα τελικά ποσά που θα καταβληθούν σε κάθε οικονομικό φορέα μόλις αυτά οριστικοποιηθούν. 

9. Σε ότι αφορά, ειδικότερα, τις συμβάσεις που έχουν συναφθεί με βάση το άρθρο 29(2)(γ) του Ν.73(Ι)/2016 
και την παράγραφο 4 της εγκυκλίου του Γενικού Λογιστηρίου με αριθμό ΓΛ/ΑΑΔΣ 109 και ημερ. 26.3.2020, τις 
οποίες αφορά το ερώτημά σας, επισημαίνεται ότι για τις συμβάσεις αυτές καταβλήθηκε κάθε δυνατή προσπάθεια 
να εξασφαλιστούν οι καλύτερες τιμές και κατάλληλο επίπεδο υπηρεσιών, ζητώντας τηλεφωνικά προσφορές, 
λαμβάνοντας υπόψη τιμές που εξασφαλίστηκαν από προηγούμενους σχετικούς διαγωνισμούς, λαμβάνοντας 
υπόψη τις τιμές της αγοράς κ.ά. 

10. Το Υφυπουργείο έχει ενημερώσει γραπτώς, για όλα τα συμβόλαια που έχει υπογράψει και τις διαδικασίες 
που έχει ακολουθήσει, τον Γενικό Ελεγκτή της Δημοκρατίας. 

11. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για να σας παράσχουμε περαιτέρω διευκρινίσεις και πληροφορίες σε 
περίπτωση που τις χρειαστείτε.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στη βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.497, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Σάβιας Ορφανίδου 

«Πεζοδρόμηση κάποιων δρόμων στο Δήμο Λευκωσίας, αλλά και σε άλλους Δήμους παγκύπρια 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα οποία 
προέκυψαν μετά από σχετική πληροφόρηση που είχαμε από την Ένωση Δήμων Κύπρου: 

(α)  Σύμφωνα με το άρθρο 88 του περί Δήμων Νόμου, κάθε Δημοτικό Συμβούλιο έχει εξουσία, μέσω δημοτικών 
κανονισμών, που εκδίδονται με την έγκριση του Υπουργού Εσωτερικών, εξουσία η οποία εκχωρήθηκε 
στους οικείους Επάρχους, και αφού εξασφαλίσει τη συναίνεση του Αρχηγού Αστυνομίας, να ρυθμίζει και 
να ελέγχει την τροχαία κίνηση σε οποιαδήποτε οδό εντός των δημοτικών του ορίων.  Η εξουσία αυτή, 
περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων τροχαίων ρυθμίσεων, και την πεζοδρόμηση οδών είτε σε μόνιμη είτε σε 
προσωρινή/περιστασιακή βάση.  Ανάλογη εξουσία παρέχεται και στα Κοινοτικά Συμβούλια με σχετικές 
διατάξεις του περί Κοινοτήτων Νόμου. 

(β)  Ειδικότερα για την περιστασιακή πεζοδρόμηση οδών, αυτή γίνεται, κατά κύριο λόγο, σε περιπτώσεις 
εκδηλώσεων που διοργανώνει ή υποστηρίζει ο ίδιος ο Δήμος, ενώ πιο σπάνια επιτρέπεται και για 
εκδηλώσεις άλλων Φορέων.  Πριν την υλοποίηση τέτοιου είδους μονοδρόμησης, ετοιμάζεται σχετική 
κυκλοφοριακή μελέτη (για τις αναγκαίες προσωρινές κυκλοφοριακές διευθετήσεις, τα μέτρα ασφάλειας, 
την τοποθέτηση τυχόν προσωρινών σημάτων τροχαίας και άλλων πληροφοριακών πινακίδων κλπ.) και 
εξασφαλίζεται η συναίνεση και τυχόν όροι του Αρχηγού Αστυνομίας, με στόχο την ομαλή και ασφαλή ροή 
της τροχαίας κίνησης.  Σημειώνεται ότι σε περίπτωση που η οδός εμπίπτει στην αρμοδιότητα του 
Τμήματος Δημοσίων Έργων, λαμβάνεται και η έγκριση του εν λόγω Τμήματος. 

(γ) Καταλήγοντας, αναφέρεται ότι οι Δήμοι ή/και οι Κοινότητες έχουν την εξουσία να προβούν σε 
πεζοδρομήσεις οδών, με σκοπό την προώθηση εναλλακτικών τρόπων διακίνησης, ως η εισήγηση της κ. 
Ορφανίδου, στα πλαίσια των οικείων νομοθεσιών, όπως καταγράφεται πιο πάνω.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.498, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2020, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Όπως ήδη γνωρίζετε, η Εθνική Στρατηγική και το Σχέδιο Δράσης για την Καταπολέμηση της Σεξουαλικής 
Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας 2016-2019 περιλαμβάνει σειρά 
δράσεων περιλαμβανομένης και της μελέτης και συνεργασίας με το Ανώτατο Δικαστήριο για την έκδοση 
οδηγιών προς τα Επαρχιακά Δικαστήρια και τα Κακουργιοδικεία για τη χρονική προτεραιότητα στην 
εκδίκαση υποθέσεων σεξουαλικής βίας έναντι παιδιών. 

3. Όσον αφορά τη συγκεκριμένη δράση έχει συμπεριληφθεί στις δράσεις του νέου Σχεδίου Δράσης, το οποίο 
βρίσκεται σε τελικό στάδιο επεξεργασίας.  Σημειώνεται ότι πραγματοποιήθηκε συνάντηση μεταξύ της 
Προέδρου του Συμβουλίου “ΦΩΝΗ” και εκπροσώπου του Σπιτιού του Παιδιού με τον Διευθυντή Σχολής 
Επιμόρφωσης Δικαστών όπου συζητήθηκε το όλο θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.499, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2020, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Κατά το 2019, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας είχαν συνεργασία με 6 ανήλικες μητέρες.  Σημειώνεται 
ωστόσο ότι, σύμφωνα με τον περί Γάμου Νόμο του 2013-2019, επιτρέπεται σε ανήλικο άτομο άνω των 16 να 
τελέσει γάμο με την συγκατάθεση του γονέα/κηδεμόνα του και ενδεχομένως να υπάρχουν περιπτώσεις οι οποίες 
δεν γνωστοποιούνται στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας. 

 Όσον αφορά τον αριθμό αναφορών ανήλικων μητέρων θυμάτων βίας αυτός είναι πολύ μικρός.  Σε τέτοιες 
περιπτώσεις, όμως, γίνονται διευθετήσεις για φιλοξενία της ανήλικης μητέρας από τους γονείς ή άλλα συγγενικά 
πρόσωπα, εφόσον δεν εμπλέκονται στην άσκηση βίας.  Αν υπάρξει ανάγκη για φιλοξενία σε καταφύγιο, οι 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας σε συνεργασία με τον Σύνδεσμο για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Βίας 
στην Οικογένεια, μπορεί να αποφασίσουν για εισδοχή της στο καταφύγιο κατ' εξαίρεση. 

 Σχετικά με τις ανήλικες μητέρες που προέρχονται από οικογένειες που βρίσκονται υπό φροντίδα των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας ή η οικογένεια τους παρακολουθείται από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας, στο παρόν στάδιο οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας συνεργάζονται με περίπου 14 ανήλικες 
μητέρες εκ των οποίων δύο (17½ και 17 χρονών αντίστοιχα) βρίσκονται υπό τη νομική φροντίδα της Διευθύντριας 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.512, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:   

2. Στα πλαίσια της εφαρμογής Προγραμμάτων Αγωγής Υγείας στον μαθητικό πληθυσμό, από τους 
Λειτουργούς της Σχολιατρικής Υπηρεσίας, διοργανώνονται προγράμματα ενημέρωσης και 
ευαισθητοποίησής τους και σε θέματα πρόληψης ασθενειών.  Ειδικά στα αναφερόμενα στην επιστολή 
θέματα: 

 (α)  Όσον αφορά στο θέμα των εμβολιασμών καλύπτεται τόσο ως Πρόγραμμα Αγωγής Υγείας όσο και 
στα πλαίσια της Παγκόσμιας Εβδομάδας Εμβολιασμών, με ενημερωτική εκστρατεία, έλεγχο της 
εμβολιαστικής κάλυψης των παιδιών και διενέργεια εμβολιασμών. 

 (β)  Όσον αφορά την υπερκατανάλωση φαρμάκων και τη χρήση αναβολικών, ηρεμιστικών και 
ναρκωτικών, τέτοια προγράμματα δε διενεργούνται σε τακτική βάση σήμερα, αλλά μόνο εφόσον 
ζητηθεί από τη διεύθυνση κάποιου σχολείου ή όταν εντοπίζεται τέτοιου είδους ανάγκη από τους 
Λειτουργούς της Σχολιατρικής Υπηρεσίας, του συγκεκριμένου σχολείου.  Το ίδιο ισχύει και για το 
θέμα της υπερκατανάλωσης αντιβιοτικών. 

3. Με την εισαγωγή του ΓεΣΥ και την προωθούμενη διαφοροποίηση και αναβάθμιση του ρόλου της 
Σχολιατρικής Υπηρεσίας, ειδικά σε θέματα Αγωγής και Προαγωγής της Υγείας, με προγράμματα που θα 
μπορούν να επεκταθούν και να καλύψουν μια πιο ευρεία θεματολογία αυτά θα μπορούν να υλοποιούνται 
πέρα από τον τομέα της εκπαίδευσης, σε συνεργασία με άλλους εμπλεκόμενους φορείς, όπως το ελληνικό 
παράδειγμα. 
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 Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινίσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης  Ιουλίου 2020 του Υπουργού Άμυνας κ. Χαράλαμπου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.513, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή σας, με αριθμό φακέλου Ερ.23.06.011.04.513, και 
σας πληροφορώ ότι, η ψήφιση του περί του Στρατού της Δημοκρατίας (Τροποποιητικού) Νόμου του 2019, όπως 
προκύπτει και από τη συνημμένη έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2019, 
έγινε στο πλαίσιο της παροχής κινήτρων στους στρατιωτικούς ιατρούς, προκειμένου να περιοριστεί η 
αποχώρηση τους από το στρατό, η οποία αποτελούσε τα τελευταία χρόνια συχνό φαινόμενο.  Δηλαδή, ο εν λόγω 
νόμος είχε σκοπό την αντιμετώπιση της υποστελέχωσης του Υγειονομικού Σώματος, μέσω της ανακοπής της 
τάσης για παραίτηση που επικρατούσε ανάμεσα στους στρατιωτικούς ιατρούς. 

2. Σημειώνεται ότι, από τη ψήφιση του πιο πάνω νόμου και έπειτα, υπήρξε μία μόνο παραίτηση στρατιωτικού 
ιατρού.  Παράλληλα, σημειώνεται ότι την ίδια περίοδο δεν έχει ενταχθεί οποιοσδήποτε νέος ιατρός στο 
Υγειονομικό Σώμα. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για την παροχή οποιασδήποτε διευκρίνισης τυχόν απαιτηθεί για το θέμα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2020 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Έμιλυς Γιολίτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.515, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

«Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό αναφοράς Ερ. 23.06.011.04.515 σχετικά με το πιο πάνω θέμα 
και παραθέτω τα πιο κάτω στοιχεία/πληροφορίες, τα οποία έχουν σταλεί από την Αστυνομία, αναφορικά με τα 
ερωτήματα που εμπίπτουν στο πλαίσιο αρμοδιοτήτων της: 

Ερώτηση με αρ. 1: Πόσα περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας που αφορούσαν παιδιά, γυναίκες, 
ηλικιωμένους, αλλά και “γονείς θύματα” έχουν καταγραφεί τους τελευταίους δυόμισι μήνες; 

 Μεταξύ των ημερομηνιών 13.3.20 (ημερομηνία έναρξης των περιοριστικών μέτρων λόγω εξάπλωσης της 
πανδημίας του κορωνοϊού) και 06.07.20 καταγράφηκαν συνολικά 990 καταγγελίες/αναφορές για βία στην 
οικογένεια.  Κατά την αντίστοιχη περσινή περίοδο, ο συνολικός αριθμός των καταγγελιών/αναφορών αυτών 
ανήλθε στις 1065. 

Ερώτηση με αριθμό 5: Είναι στο σχεδιασμό του Υπουργείου η δημιουργία ενός Ειδικού Τμήματος 
Ενδοοικογενειακής Βίας, το οποίο ν’ ασχολείται αποκλειστικά με αυτά τα περιστατικά, κατόπιν της 
αιτούμενης εκπαίδευσης και κατάρτισης των οποιωνδήποτε επαγγελματιών που σχετίζονται με το θέμα, 
όπως είναι οι κοινωνικοί λειτουργοί, οι αστυνομικοί κτλ; 

 Η Αστυνομία βρίσκεται στο στάδιο μελέτης, με σκοπό τη σύσταση και λειτουργία ειδικών επαρχιακών 
κλιμακίων που να ασχολούνται αποκλειστικά με θέματα βίας στην οικογένεια και βίας κατά των γυναικών. 

Παράλληλα, εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και της Αστυνομίας 
συμμετέχουν ενεργά στις εργασίες δημιουργίας του “Σπιτιού της Γυναίκας”, ενός διεπιστημονικού κέντρου για 
άμεση και αποτελεσματική αντιμετώπιση των περιστατικών βίας κατά των γυναικών από όλους τους 
επαγγελματίες που ασχολούνται με το θέμα αυτό. 

Σημειώνεται ότι με την ψήφιση του “περί Βίας στην Οικογένεια (Πρόληψη και Προστασία Θυμάτων) Νόμου 
Ν.119 (Ι)/2000”, συστάθηκε και λειτουργεί ειδικό γραφείο στο Αρχηγείο Αστυνομίας για χειρισμό θεμάτων βίας 
στην οικογένεια και κακοποίησης ανηλίκων.  Ο ρόλος του εν λόγω Γραφείου είναι κυρίως συντονιστικός και 
εποπτικός. Ειδικότερα, μεταξύ άλλων, μεριμνά για την ορθή εφαρμογή της νομοθεσίας, καθοδηγεί τα μέλη που 
χειρίζονται τέτοιας φύσεως περιστατικά κατά τη διεκπεραίωση των καθηκόντων τους, ως επίσης προωθεί την 
εκπαίδευσή τους σε συνεργασία με την Αστυνομική Ακαδημία, με στόχο την ευαισθητοποίηση και την αύξηση 
του επαγγελματισμού των μελών της Αστυνομίας στη διαχείριση των αναφορών/υποθέσεων βίας στην 
οικογένεια. 

Ερώτηση με αριθμό 6: Είναι στο σχεδιασμό του Υπουργείου η συνέχιση και η ενίσχυση της εκστρατείας 
ευαισθητοποίησης και ενημέρωσης για τις σχετικές διαθέσιμες τηλεφωνικές γραμμές και υπηρεσίες 
τουλάχιστον μέχρι και το τέλος του έτους; 
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Κατά την τρέχουσα περίοδο, λαμβάνοντας υπόψη και τις ενδεχόμενες επιπτώσεις των περιοριστικών 
μέτρων και της πανδημίας γενικότερα στα θέματα βίας στην οικογένεια, επιταχύνθηκαν από την Αστυνομία οι 
διαδικασίες υιοθέτησης/εγκατάστασης ειδικής εφαρμογής, με την οποία θα δίδεται η δυνατότητα στα θύματα βίας 
στην οικογένεια που βρίσκονται σε κίνδυνο, να ενημερώνουν άμεσα την Αστυνομία.  Οι διεργασίες για υλοποίηση 
της συγκεκριμένης δράσης βρίσκονται σε εξέλιξη, σε στενή συνεργασία με εταιρεία τηλεπικοινωνιών που ανέλαβε 
το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.515, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Όσον αφορά τον αριθμό των περιστατικών ενδοοικογενειακής βίας που αφορούσαν παιδιά, γυναίκες, 
ηλικιωμένους, αλλά και “γονείς θύματα” που έχουν καταγραφεί τους τελευταίους δυόμισι μήνες σημειώνεται ότι 
οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας έλαβαν 391 αναφορές για βία στην οικογένεια, για τους μήνες Μάρτη, 
Απρίλη και Μάιο του 2020.  

 Κατά το χρονικό διάστημα της εφαρμογής των μέτρων για την πρόληψη της εξάπλωσης του κορωνοϊού, 
οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας έλαβαν τα ακόλουθα μέτρα: 

 1.  Συνεχής επικοινωνία με την Αστυνομία (Γραφείο Καταπολέμησης της Βίας στην Οικογένεια) για 
συντονισμό των ενεργειών τους στην προστασία θυμάτων ενδοοικογενειακής βίας. 

 2. Τηλεφωνική επικοινωνία σε τακτική βάση με τις περιπτώσεις που ήταν ήδη γνωστές και κρίνονταν 
ως υψηλού κινδύνου. 

 3. Συνεχής συνεργασία με το Σύνδεσμο Πρόληψης και Καταπολέμησης της Βίας στην Οικογένεια 
(ΣΠΑΒΟ) για χειρισμό περιστατικών βίας. Σημειώνεται ότι δόθηκε έκτακτη χορηγία στα πλαίσια του 
Σχεδίου Κρατικής Ενίσχυσης Ήσσονος Σημασίας στο ΣΠΑΒΟ για διεύρυνση των υπηρεσιών που 
παρέχει. Επίσης, με συνδρομή του Υπουργείου, ο ΣΠΑΒΟ είχε εξεύρει επιπλέον χώρους φιλοξενίας 
θυμάτων με τα παιδιά τους ώστε να υπάρχουν πάντα διαθέσιμες θέσεις.    

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι βρίσκεται σε εξέλιξη η υλοποίηση του έργου για τη λειτουργία του “Σπιτιού της 
Γυναίκας” το οποίο θα λειτουργεί ως ένα διεπιστημονικό κέντρο, φιλικό προς τις γυναίκες θύματα βίας, όπου 
επαγγελματίες από διάφορες ειδικότητες και Κρατικοί Λειτουργοί όπως Κλινικοί Ψυχολόγοι, Κοινωνικοί 
Λειτουργοί, ειδικά εκπαιδευμένα μέλη της Αστυνομίας, κ.ά., θα εργάζονται κάτω από την ίδια στέγη/ δομή για 
σκοπούς παροχής κατάλληλης στήριξης στα θύματα βίας και τις οικογένειές τους, με τρόπο που να προάγει τα 
δικαιώματα και το συμφέρον των θυμάτων και των μελών των οικογενειών τους. 

 Σε σχέση με τον συντονισμό και την επικοινωνία του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας με τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας και τις Ομάδες Άμεσης Παρέμβασης, έτσι ώστε να βρίσκονταν 
σε εγρήγορση, αφού λόγω του περιορισμού και της έλλειψης διασύνδεσης σχολείου και οικογένειας, τα ανήλικα 
θύματα δεν μπορούσαν εύκολα να εντοπιστούν, θα ζητηθεί από τη Συμβουλευτική Επιτροπή για την Πρόληψη 
και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια η συμπερίληψη στον προγραμματισμό εκπαιδεύσεων για τους 
εκπαιδευτικούς σε θέματα εντοπισμού ενδοοικογενειακής βίας μέσω των νέων μεθόδων που αξιοποιήθηκαν για 
την τηλεκπαίδευση. 

 Σε σχέση με τους σχεδιασμούς του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
πιθανότητα ανάθεσης αρμοδιοτήτων στους δήμους, ως ένας πιο άμεσος τρόπος προσέγγισης των περιστατικών, 
σημειώνεται ότι σχετική δράση προωθείται στο πλαίσια της αναδιάρθρωσης των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας. 

 Όσον αφορά το ερώτημα για τους σχεδιασμούς του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την πιθανότητα δημιουργίας ενός Ειδικού Τμήματος Ενδοοικογενειακής Βίας, το οποίο να 
ασχολείται αποκλειστικά με αυτά τα περιστατικά, σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της αναδιοργάνωσης των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας θα εξασφαλιστούν Υπηρεσίες Επαγγελματιών για ενίσχυση της 
πολυθεματικότητας και εμπειρογνωμοσύνης στις παρεχόμενες υπηρεσίες με προώθηση της συνεργασίας των 
Λειτουργών των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, μεταξύ άλλων, με επαγγελματίες ψυχολόγους, ψυχιάτρους, 
παιδοψυχίατρους, των οποίων οι υπηρεσίες θα εξασφαλιστούν με αγορά υπηρεσιών.  Στο πλαίσιο αυτό, οι 
αναφερόμενοι επαγγελματίες θα συνεργάζονται με τις θεματικές ομάδες που θα λειτουργήσουν με εξειδικευμένα 
και συγκεκριμένα καθήκοντα και ευθύνες, ώστε να υπάρχει αμεσότητα και αποτελεσματική ανταπόκριση στις 
ανάγκες των πολιτών.  Μεταξύ των Θεματικών Ομάδων περιλαμβάνεται και Ομάδα για την Οικογένεια και το 
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Παιδί με εξειδικευμένη υποομάδα για τη Βία στην Οικογένεια και τη Βία Ενάντια σε Παιδιά.  Οι βασικές δράσεις 
της υποομάδας είναι: 

 1.  Διερεύνηση και διαχείριση όλων των μορφών βίας στην οικογένεια (σωματική, ψυχική, σεξουαλική 
βία). 

 2.  Διερεύνηση και διαχείριση όλων των μορφών βίας ενάντια σε παιδιά εντός και εκτός οικογένειας.   

 3.  Λήψη όλων των αναγκαίων μέτρων ανάλογα με την περίπτωση. 

 4.  Για τις περιπτώσεις σεξουαλικής κακοποίησης παιδιών θα γίνεται άμεση παραπομπή στο “Σπίτι 
του Παιδιού” για εξειδικευμένη στήριξη και χειρισμό. 

 5.  Για τις περιπτώσεις βίας ενάντια στις γυναίκες και τα παιδιά τους, θα γίνεται άμεση παραπομπή 
στο “Σπίτι της Γυναίκας” για εξειδικευμένη στήριξη και χειρισμό. 

 Τέλος, όσον αφορά την ευαισθητοποίηση και ενημέρωση για τις σχετικές διαθέσιμες τηλεφωνικές γραμμές 
και υπηρεσίες σημειώνεται ότι η διαφώτιση και ενημέρωση του κοινού για τη λειτουργία των τηλεφωνικών 
γραμμών και των υπηρεσιών για τον χειρισμό περιπτώσεων ενδοοικογενειακής βίας είναι συνεχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.520, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα ακόλουθα:   

2. Η Αίθουσα Πολλαπλής Χρήσης του Δημοτικού Σχολείου Τόχνης κρίθηκε ακατάλληλη για χρήση.  Ως εκ 
τούτου, αφού ετοιμάστηκαν οι σχετικές μελέτες και έγγραφα, προκηρύχθηκε διαγωνισμός στις 19 Ιουνίου 
2020 για τις πιο κάτω εργασίες: 

 Ι. Κατεδάφιση της Αίθουσας Πολλαπλής Χρήσης 

 II. Εργασίες συντήρησης του Παλαιού Κτιρίου 

 III. Ανέγερση νέου μηχανοστασίου και αποθήκης 

 IV. Ανέγερση στεγάστρου και αντικατάσταση υδατοστάτη 

 V. Αντικατάσταση κατασκευής καλαθιών καλαθόσφαιρας 

 VI. Βελτιωτικές εργασίες στην αυλή του σχολείου και άλλες εργασίες 

3. Τέλος σας αναφέρω ότι το κτιριολογικό πρόγραμμα του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) καθορίζεται στη βάση της παγκύπριας ιεράρχησης των αναγκών και των πόρων 
που έχει το ΥΠΠΑΝ στη διάθεσή του.  Ως εκ τούτου το πρόγραμμα ανέγερσης αιθουσών πολλαπλής 
χρήσης στα Δημοτικά Σχολεία έχει ανασταλεί προσωρινά. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.»  

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.521, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:   

Ι. Ο πετρόκτιστος τοίχος στη βόρεια πλευρά του περιτοιχίσματος της αυλής του Δημοτικού Σχολείου Τόχνης, 
στον οποίο αναφέρεστε στην ερώτησή σας, βρίσκεται εντός του γειτονικού τεμαχίου το οποίο ανήκει σε 
άλλον ιδιοκτήτη.  Ως εκ τούτου, έχουν δοθεί οδηγίες στη Σχολική Εφορεία Τόχνης όπως προβεί σε όλες 
τις αναγκαίες ενέργειες για τη διασφάλιση της ασφάλειας και υγείας όλων των χρηστών του Δημοτικού 
Σχολείου Τόχνης.  Επίσης έχουν αποσταλεί στην Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας (Κλάδος Διαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών) τα σχέδια της επίσημης οριοθέτησης της εξωτερικής περιμέτρου του 
Δημοτικού Σχολείου Τόχνης έτσι ώστε να γίνουν από μέρους τους οι αναγκαίες ενέργειες. 

ΙΙ. Περαιτέρω το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας έχει προβεί σε Προκήρυξη 
Διαγωνισμού για Βελτιωτικές Εργασίες στο Δημοτικό Σχολείο Τόχνης στις οποίες περιλαμβάνεται και νέο 
περιτοίχισμα εντός του σχολείου. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.521, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και συγκεκριμένα στην κατάρρευση του περιτοιχίσματος της αυλής του 
Δημοτικού Σχολείου Τόχνης και σας πληροφορώ ότι ο Αν. Διευθυντής Υπηρεσίας Διαχείρισης Τ/κ Περιουσιών 
αφού έλαβε υπόψη πρώτιστα την ασφάλεια των παιδιών του σχολείου, έδωσε οδηγίες και ήδη έχει αρχίσει η 
ανοικοδόμηση του περιτοιχίσματος από συνεργείο της Υπηρεσίας Διαχείρισης Τ/κ Περιουσιών. 

Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.523, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:   

 Η αύξηση στη χρήση ξυλείας που παρατηρήθηκε το 2018, και που αναφέρεται στην 5η Έκθεση Προόδου 
για τις Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας που ετοιμάστηκε από την Υπηρεσία Ενέργειας του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας (εφεξής “Έκθεση”), προέκυψε από την Έρευνα για την Τελική Κατανάλωση Ενέργειας 
στα Νοικοκυριά (εφεξής “Έρευνα”), που πραγματοποιήθηκε από τη Στατιστική Υπηρεσία το φθινόπωρο του 
2018, με περίοδο αναφοράς Ιούλιο 2017-Ιούνιο 2018, σε στρωματοποιημένο δείγμα 3.500 νοικοκυριών σε όλη 
την Κύπρο. 

 Η πιο πάνω Έρευνα έγινε στο πλαίσιο του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1099/2008 για τις στατιστικές ενέργειας, 
όπου τα κράτη μέλη της EE έχουν την υποχρέωση να δηλώνουν στατιστικά στοιχεία για την κατανάλωση 
ενέργειας που χρησιμοποιούν τα νοικοκυριά για σκοπούς θέρμανσης, ψύξης, ζεστού νερού, μαγειρέματος, 
φωτισμού και άλλων συσκευών.  Βάσει της Έρευνας, τα νοικοκυριά καλούνταν να δώσουν την καλύτερη τους 
εκτίμηση: 

• για την ποσότητα ξύλου που χρησιμοποίησαν, 

• τον τύπο βιομάζας (όπως καυσόξυλα, πέλετς, μπρικέτες, άλλο), καθώς και 

• τα έξοδα για αγορά της ξυλείας. 

 Σύμφωνα με τα αποτελέσματα της Έρευνας, τα νοικοκυριά δήλωσαν σε αρκετές περιπτώσεις μάζεμα ή 
και κοπή ξυλείας από μόνα τους και συνεπώς χωρίς την ύπαρξη σχετικής δαπάνης.  Η Στατιστική Υπηρεσία 
αφού πραγματοποίησε τους απαραίτητους ελέγχους για επαλήθευση των αποτελεσμάτων της Έρευνας, 
προχώρησε σε αναθεώρηση της χρονοσειράς για τη συνολική κατανάλωση βιομάζας (ξυλείας) στα νοικοκυριά 
από το 2009.  Τα αποτελέσματα της πιο πάνω Έρευνας έχουν αναρτηθεί στην ιστοσελίδα της Στατιστικής 
Υπηρεσίας της EE (Eurostat), από όπου εξήχθη ο συνημμένος Πίνακας που παρουσιάζει τη χρήση ξυλείας στα 
κυπριακά νοικοκυριά για την περίοδο 2009-2018. 

 Με βάση τα στοιχεία που περιγράφονται στον συνημμένο Πίνακα, η συνολική κατανάλωση βιομάζας 
(ξυλείας) (εκτός από το κάρβουνο) από τα νοικοκυριά κατά το 2018 ανήλθε στα 16,94 κΤΙΠ (χιλιάδες τόνοι 
ισοδύναμου πετρελαίου).  Επισημαίνεται ότι η τελική κατανάλωση ενέργειας από βιομάζα στα νοικοκυριά κατά 
το 2018, που αναφέρεται στον Πίνακα 1γ της σελίδας 16 της Έκθεσης και που ανέρχεται σε 22,11 κΤΙΠ, 
περιλαμβάνει 5,07 κΤΙΠ που σχετίζονται με την κατανάλωση καρβούνου στα νοικοκυριά [50% της συνολικής 
χρήσης κατεργασμένου ξυλοκαύσιμου (κάρβουνα)] όπως αναλύεται στον Πίνακα 4 της σελίδας 47 της Έκθεσης. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες τυχόν χρειάζεστε. 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2020 της Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Νατάσας Πηλείδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.526, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο αυτό δεν έχει αρμοδιότητα 
για την ποιότητα του νερού ύδρευσης. 

 Το Εργαστήριο Εφαρμογών Ενέργειας του Υπουργείου αυτού όμως, έχει τη δυνατότητα να συνεργαστεί 
με άλλους ερευνητικούς φορείς ώστε να μελετηθούν τα προβλήματα οξείδωσης που παρουσιάζονται, με την 
προοπτική να βελτιωθεί η ποιότητα των ηλιακών συστημάτων θέρμανσης νερού και η αντοχή τους στα 
χαρακτηριστικά του αφαλατωμένου νερού ύδρευσης. Για το σκοπό αυτό το Εργαστήριο έχει επικοινωνήσει με 
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την Ένωση Βιομηχάνων Ηλιακής Ενέργειας Κύπρου (ΕΒΗΕΚ), ώστε να μεταφερθούν δείγματα επηρεαζόμενων 
συστημάτων στο Εργαστήριο για μια πρώτη εξέταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.529, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Καταστροφή μορφολογίας της Λίμνης Ροδαφινιών στην παραλία Χλώρακας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε ό,τι αφορά τις αρμοδιότητες 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ): 

(α) Στο πλαίσιο απόψεων που ζήτησε η Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου από το Τμήμα Περιβάλλοντος του 
ΥΓΑΑΠ για παράνομες επεμβάσεις στη ζώνη προστασίας της παραλίας Ροδαφίνια στη Χλώρακα, το Τμήμα 
Περιβάλλοντος, εισηγήθηκε όπως για την αποκατάσταση του φυσικού παράκτιου περιβάλλοντος, λόγω των 
παράνομων επεμβάσεων στη ζώνη προστασίας της παραλίας, ετοιμαστεί μελέτη αποκατάστασης. 

(β) Η Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου, λόγω αρμοδιότητας για τη διαχείριση της ζώνης προστασίας της παραλίας, 
προχώρησε στην αποκατάσταση της περιοχής. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.532, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας  κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα κάτωθι: 

 Η επιλογή των διαφόρων επαγγελμάτων που αποτελούν τους άλλους επαγγελματίες υγείας (ΑΕΥ) στο 
ΓεΣΥ αποφασίστηκε με τη συμβολή των εμπειρογνωμόνων συμβούλων του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
(οίκος McKinsey) κατά το σχεδιασμό του Συστήματος.  Κατά εκείνη την περίοδο το επάγγελμα των 
Ποδολόγων/Ποδιάτρων δεν ήταν νομικά κατοχυρωμένο στην Κύπρο. 

 Όλες οι κατηγορίες των άλλων επαγγελματιών υγείας που καλύπτονται από το ΓεΣΥ συμπεριλήφθηκαν 
στους Περί Γενικού Συστήματος Υγείας Νόμους, οι οποίοι ψηφίστηκαν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  
Σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία, οι υπηρεσίες των άλλων επαγγελματιών υγείας που θα ενταχθούν στη 
δεύτερη φάση εφαρμογής του Συστήματος αφορά τους: 

i. Φυσιοθεραπευτές. 

ii. Εργοθεραπευτές. 

iii.  Λογοπαθολόγους. 

iv. Κλινικούς Ψυχολόγους,  

v. Κλινικούς Διαιτολόγους. 

 Η αποτελεσματική λειτουργία του ΓεΣΥ θα αξιολογείται σε συνεχή βάση και ο ΟΑΥ δύναται μελλοντικά, 
εφόσον παραστεί ανάγκη, να εξετάσει και την πιθανότητα παροχής υπηρεσιών φροντίδας υγείας και από άλλα 
επαγγέλματα, συμπεριλαμβανομένου και του επαγγέλματος των ποδολόγων/ποδιάτρων. 

 Σημειώνεται επίσης ότι η συμπερίληψη των υφιστάμενων κατηγοριών άλλων επαγγελμάτων υγείας στη 
Νομοθεσία αποτελεί το αρχικό/πρόταση του ΟΑΥ για τη λειτουργία της δεύτερης φάσης του ΓεΣΥ.  Πρόθεση του 
ΟΑΥ είναι όπως αυτό εξεταστεί και εμπλουτιστεί στο μέλλον, ανάλογα με την πορεία του ΓεΣΥ και τις ανάγκες 
των δικαιούχων. 

 Εάν για οποιοδήποτε λόγο, θεωρείτε ότι, οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.536, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.011.04.536, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σχετικά με το χρονοδιάγραμμα εφαρμογής του νέου χρηματοδοτικού εργαλείου, σημειώνεται ότι με βάση 
τις πρόνοιες του σχετικού Κανονισμού που καθορίζει τους όρους και τις διαδικασίες, ο μηχανισμός SURE θα 
τεθεί σε λειτουργία μόλις όλα τα κράτη-μέλη δεσμευθούν επισήμως για την παροχή κρατικών εγγυήσεων προς 
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το μηχανισμό αυτό, μέσω υπογραφής της σχετικής Συμφωνίας Εγγύησης.  Με βάση πληροφορίες, η παροχή 
δανείων από το μηχανισμό αυτό αναμένεται να ξεκινήσει στις αρχές του φθινοπώρου του 2020. 

 Περαιτέρω, ο μηχανισμός SURE θα παρέχει χρηματοδοτική στήριξη ύψους έως 100 δισ. ευρώ συνολικά 
υπό μορφή δανείων χορηγούμενων από την Ε.Ε. προς τα κράτη-μέλη και δεν υπάρχει προκαθορισμένο ύψος 
δανείου που μπορεί να λάβει κάθε κράτος-μέλος ξεχωριστά. 

 Σε σχέση με τις κατευθυντήριες γραμμές που δόθηκαν από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο και την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή στα κράτη μέλη, σημειώνεται ότι το νέο αυτό μέσο προσωρινής στήριξης, του οποίου η διάρκεια και το 
πεδίο εφαρμογής του περιορίζονται στην αντιμετώπιση των συνεπειών της πανδημίας του κορωνοϊού, 
αποσκοπεί στην προστασία των θέσεων εργασίας και των εργαζομένων που πλήττονται από την πανδημία του 
κορωνοϊού.  Συγκεκριμένα, τα δάνεια αυτά θα βοηθήσουν τα κράτη μέλη να καλύψουν τις δαπάνες που 
συνδέονται άμεσα με τη δημιουργία ή την επέκταση εθνικών συστημάτων μειωμένου ωραρίου για εργαζόμενους 
και άλλων παρόμοιων μέτρων που έχουν θεσπίσει για τους αυτοεργοδοτούμενους για αντιμετώπιση των 
συνεπειών της πανδημίας, από την 1η Φεβρουαρίου 2020.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.539, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

«Επιθυμώ να αναφερθώ στη σχετική επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.011.04.539 και να σας 
ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

1. Μετά τη λήψη της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου υπ’ αρ. 82.992 της 19ης  Ιουλίου 2017 -με την 
οποία το Σώμα επέστησε την προσοχή των Υπουργείων στην υποχρέωση για εφαρμογή του περί του 
Ελάχιστου Υποχρεωτικού Ποσοστού Εμπλουτισμού των Δημόσιων Κτιρίων με Έργα Τέχνης (Διαδικασίες 
και Υποχρεώσεις) Νόμου [Ν. 57(Ι)/2009]- το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
ζήτησε, μέσω εγκυκλίου προς όλα τα Υπουργεία, όπως του αποσταλεί κατάλογος των ανεγερθέντων 
δημόσιων κτιρίων (αντίγραφο της εν λόγω εγκυκλίου, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2017, επισυνάπτεται 
με την παρούσα επιστολή ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α για πληρέστερη ενημέρωση). Μέχρι σήμερα, δεν έχει 
σταλεί στο Υπουργείο μας οποιαδήποτε σχετική πληροφόρηση και, ως εκ τούτου, το σκέλος της 
προειρημένης Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου το οποίο προβλέπει την υποβολή εισήγησης για 
τοποθέτηση έργων τέχνης σε ανεγερθέντα δημόσια κτίρια με τη χρήση εξοικονομήσεων από τους 
προϋπολογισμούς των αντίστοιχων Υπουργείων/Τμημάτων δεν έχει ολοκληρωθεί. 

2. Ο Νόμος εναποθέτει την ευθύνη δρομολόγησης και διεξαγωγής της διαδικασίας για τοποθέτηση έργων 
τέχνης σε δημόσια κτίρια στον εκάστοτε ενδιαφερόμενο φορέα του κρατικού και ευρύτερου δημόσιου 
τομέα στη σφαίρα αρμοδιότητας του οποίου εμπίπτει το ανεγειρόμενο κτίριο και, ως εκ τούτου, το 
Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας δεν αναμένεται να επιβλέπει κατά πόσον 
εκπληρώνεται η υποχρέωση αυτή.  Πρόσφατα, ο Υπουργός Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας έχει απευθύνει επιστολή σε όλα τα υπουργεία, υπενθυμίζοντας τις σχετικές πρόνοιες της 
νομοθεσίας (αντίγραφο της επιστολής επισυνάπτεται με την παρούσα επιστολή ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β για 
πληρέστερη ενημέρωση).  Σημειώνουμε, επίσης, ότι το Υπουργείο Οικονομικών υπέμνησε, μέσω της 
Εγκυκλίου του για την ψήφιση του Προϋπολογισμού του έτους 2020. όλους τους δημόσιους φορείς ως 
προς την υποχρέωσή τους να συμπεριλαμβάνουν στους προϋπολογισμούς ανέγερσης δημόσιων κτιρίων 
και το αναλογούν ποσό για την τοποθέτηση έργου τέχνης (αντίγραφο του σχετικού τμήματος της 
Εγκυκλίου του Υπουργείου Οικονομικών με Αρ. 1600 και ημερομηνία 20.01.2020 επισυνάπτεται με την 
παρούσα επιστολή ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Γ για πληρέστερη ενημέρωση). 

3. Σύμφωνα με τον Νόμο, το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας είναι επιφορτισμένο 
με την τήρηση του “Μητρώου Δημόσιων Κτιρίων” και του “Μητρώου Έργων Τέχνης”, στα οποία 
καταχωρίζεται η πληροφόρηση την οποία οι κρατικοί φορείς οφείλουν να αποστέλλουν στο Υπουργείο 
(Αντίγραφα των εν λόγω Μητρώων επισυνάπτονται στην παρούσα επιστολή ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ Δ και 
Ε αντιστοίχως για πληρέστερη ενημέρωση). 

4. Δεδομένου ότι ο προϋπολογισμός ανέγερσης ενός δημόσιου κτιρίου καταρτίζεται μερίμνη του 
ενδιαφερόμενου δημόσιου φορέα -ο οποίος πρέπει να λαμβάνει πρόνοια για διάθεση του εκ του Νόμου 
προβλεπόμενου ποσού για εμπλουτισμό του κτιρίου με έργο, ή έργα, τέχνης (Άρθρο 3, εδάφιο 1 του 
Νόμου)- η ύπαρξη, ή μη, του ποσού δεν μπορεί να λειτουργήσει ως κριτήριο εγκυρότητας υποβληθείσας 
προσφοράς στο πλαίσιο διαγωνισμού ανέγερσης δημόσιου κτιρίου, αφ’ ης στιγμής δεν μπορεί ένας 
ιδιωτικός οικονομικός φορέας, εν προκειμένω ο ενδιαφερόμενος εργολήπτης ο οποίος υποβάλλει 
προσφορά, να θεωρείται υπόλογος για νομική ευθύνη την οποία υπέχει φορέας του κρατικού ή του 
ευρύτερου δημόσιου τομέα.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.540, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα  

«Η απάντηση στο ερώτημα που εγείρεται στην επιστολή με αριθμό 23.06.011.04.540 από το αρμόδιο 
Τμήμα, δηλαδή τις Ιατρικές Υπηρεσίες είναι: 

1. Η νέα τριετής Παγκύπρια Έρευνα Εμβολιαστικής Κάλυψης του Υπουργείου Υγείας η οποία 
πραγματοποιήθηκε τον Μάιο του 2019 και σχεδιάστηκε με βάση τις συστάσεις των εμπειρογνωμόνων του 
Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας, ολοκληρώθηκε επιτυχώς στις αρχές του 2020. 

2. Με βάση τα αποτελέσματα της στατιστικής ανάλυσης καταγράφονται αντίστοιχα υψηλά ποσοστά 
εμβολιαστικής κάλυψης και αυτήν την τριετία. Τα αποτελέσματά μας είναι απολύτως συγκρίσιμα με τις 
προηγούμενες έρευνες και καταδεικνύουν την υψηλή συμμόρφωση του πληθυσμού στην αναγκαιότητα των 
εμβολιασμών. 

3. Η ενασχόληση της Μονάδας Επιδημιολογικής Επιτήρησης του ΥΥ με τα θέματα της πανδημίας Covid 19 
δεν επέτρεψε φέτος την πραγματοποίηση των εκδηλώσεων για την Ευρωπαϊκή εβδομάδα εμβολιασμών. 

4. Πιο κάτω παρατίθενται -εν συντομία- βασικές αρχές της έρευνας, συγκριτικοί πίνακες και μερικά από τα 
συμπεράσματα: 

(Στην έρευνα έλαβαν μέρος 610 (82%) παιδιά ηλικίας 17-24 μηνών από δείγμα 744 ατόμων τυχαία επιλεγμένων 
μέσω του αρχείου πληθυσμού.)
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 Πίνακας 1 - Βαθμός Κάλυψης Εμβολιασμών σε Παιδιά Ηλικίας 17-24 μηνών για τα έτη 1991-2019 

Έτος Διεξαγωγής 

 

Αρ.    
Παιδιών 

DTP1 DTP2 DTP3 OPV1/IPV 
1 

OPV2/IP
V 2 

OPV3/IPV 
3 

MMR HBV1 HBV2 HBV3 

1991 212 99.5% 99.1% 97.6% 99.1% 98.1% 95.8% 83.0% 28.1% 26.9% 20.3% 

1994 214 98.6% 97.7% 96.3% 97.7% 97.7% 96.3% 83.2% 75.2% 72.4% 68.2% 

1997 218 99.5% 99.1% 97.7% 99.5% 99.1% 97.7% 89.9% 90.8% 90.8% 88.1% 

2000 236 99.6% 99.2% 97.5% 99.2% 98.7% 97.5% 84.7% 94.9% 93.6% 89.0% 

2003 

 

320 100.0% 99.4% 97.8% 100.0% 99.4% 97.5% 86.3% 97.8% 95.3% 88.4% 

2006 370 99.5% 98.4% 96.8% 99.5% 98.4% 96.5% 87.0% 98.6% 97.8% 93.2% 

2009 419 100.0% 100.0 

% 

98.6% 99.8% 99.8% 98.6% 86.9% 99.5% 99.5% 96.4% 

2012 420 99.8% 99.8% 98.8% 99.8% 99.8% 98.8% 86.2% 99.3% 99.5% 96.2% 

2015 417 99.8% 99.0% 97.1% 99.8% 99.0% 97.1% 90.2% 99.3% 98.6% 97.1% 

2019 610 99.7% 98.7% 95.9% 99.7% 98.7% 95.9% 86.4% 98.7% 97.7% 93.8% 
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5.  Σύμφωνα με τα παραπάνω, συνεχίζεται η επίτευξη των υψηλών εμβολιαστικών στόχων που είχαν 
καταγραφεί και τα προηγούμενα έτη. Στόχος των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημοσίας Υγείας είναι η 
συνέχιση αυτής της στρατηγικής μέσα στα πλαίσια του Γενικού Συστήματος Υγείας. 

6. Τα αποτελέσματα της έρευνας βρίσκονται στη Μονάδα Επιδημιολογικής Επιτήρησης του Υπουργείου 
Υγείας και μπορούν να κοινοποιηθούν σε ενδιαφερόμενους φορείς. 

7. Αν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.545, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Αναφέρομαι στη σχετική επιστολή σας για τα ποσά που διατέθηκαν ετησίως από το κράτος τα τελευταία 
δέκα χρόνια για αγορά έργων Τέχνης και επιθυμώ να σας παραθέσω τον πιο κάτω πίνακα στον οποίο 
απεικονίζονται τα ποσά ανά έτος. 

ΕΤΟΣ ΠΟΣΟ ΠΟΥ ΔΑΠΑΝΗΘΗΚΕ 

2010 357.895,00 € 

2011 229.932,00 € 

2012 187.721,00 € 

2013 46.122,00 € 

2014 37.722,00 € 

2015 37.265,00 € 
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2016 96.745,00 € 

2017 44.909,00 € 

2018 118.767,00 € 

2019 119.565,00 € 

2020 Μέχρι Ιούνιο 45.165,00 € 

 

Επιπρόσθετα επισυνάπτω αναλυτική κατάσταση με τους καλλιτέχνες και τα έργα τα οποία αποκτήθηκαν 
για την Κρατική Συλλογή, είτε με απευθείας αγορά από τους ίδιους τους καλλιτέχνες, είτε μέσω γκαλερί, είτε 
από δωρεά, μετά από εισήγηση της αρμόδιας Επιτροπής Αγοράς Έργων Τέχνης και έγκριση του Διευθυντή 
Πολιτιστικών Υπηρεσιών.  Οι αγορές γίνονται με γνώμονα σχετικό κανονισμό και κριτήρια, ο οποίος είναι 
γνωστός τόσο στους καλλιτέχνες όσο και στις γκαλερί (επισυνάπτονται). 

Η Επιτροπή Αγοράς Έργων Τέχνης αποτελείται από Ακαδημαϊκούς, Καλλιτέχνες και προσωπικότητες του 
χώρου των Τεχνών και εγκρίνεται από τον εκάστοτε Υπουργό Παιδείας Πολιτισμού Αθλητισμού και Νεολαίας. 
Πρόεδρος της Επιτροπής είναι Ανώτερη Μορφωτική Λειτουργός των Πολιτιστικών Υπηρεσιών του ΥΠΠΑΝ 
υπεύθυνη για θέματα εικαστικών τεχνών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.549, ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:   

2. Στο στράτευμα προσκομίζεται από τους στρατεύσιμους έντυπο συμπληρωμένο από τον Προσωπικό τους 
ιατρό (παθολόγο ή παιδίατρο) όπου καταγράφεται η εμβολιαστική τους κάλυψη.  Σε περίπτωση που 
χρειάζονται συμπληρωματικοί εμβολιασμοί αυτοί πραγματοποιούνται στο στράτευμα. 

3. Σήμερα για τους εμβολιασμούς των στρατεύσιμων ακολουθείται το εγκεκριμένο από την εθνική επιτροπή 
σχήμα εμβολιασμών 2019 για παιδιά και εφήβους.  Συνεπώς, πραγματοποιούνται σε ανεμβολίαστους 
στρατεύσιμους τα εμβόλια διφθερίτιδας, τετάνου και κοκκύτη τύπου ενήλικα (εμπορική ονομασία Boostrix), 
καθώς και το τετραπλό εμβόλιο μηνιγγίτιδας (A,C,W135,Υ). 

4. Ο εμβολιασμός για το εμβόλιο για τη μηνιγγίτιδα Β δεν περιλαμβάνεται στο επικαιροποιημένο σχήμα 2019 
και ως εκ τούτου δεν πραγματοποιείται. 

 Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.553, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

2. Η κατασκευή κυρτωμάτων οδοστρώματος, υπερυψωμένων πλατό, υπερυψωμένων διαβάσεων πεζών και 
η σήμανση/σηματοδότηση τους γίνεται σύμφωνα με τα πρότυπα και τα τυπικά σχέδια που ετοίμασε το 
Τμήμα Δημοσίων Έργων παλαιότερα (2002-2004) τα οποία κοινοποιούνται στα 
Τμήματα/Υπηρεσίες/Δήμους στην αρμοδιότητα των οποίων εμπίπτει ο δρόμος που θα κατασκευαστούν 
τα προαναφερόμενα μέτρα κυκλοφορικής ύφεσης. 

3. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων ανέλαβε την πρωτοβουλία και στις 4/2/2020, συντόνισε σύσκεψη με όλους 
τους αρμόδιους φορείς (π.χ. Δήμους και Έπαρχους) στην οποία έγινε εκ νέου ενημέρωση και εκπαίδευση 
για τις Τεχνικές Προδιαγραφές σχετικά με την κατασκευή κυρτωμάτων οδοστρώματος και υπερυψωμένων 
πλατό, ως επίσης έγινε παρουσίαση των νέων αναθεωρημένων τυπικών σχεδίων τα οποία διαλαμβάνουν 
επιπρόσθετες κατασκευαστικές λεπτομέρειες και διευκρινήσεις.  Σημειώνεται ότι όλα τα αναθεωρημένα 
πρότυπα σχέδια των μέτρων κυκλοφορικής ύφεσης είναι αναρτημένα στην ιστοσελίδα του Τμήματος 
Δημοσίων Έργων και έχουν διαβιβαστεί σε όλες τις αρμόδιες για το θέμα αρχές. 

4. Πρόσθετα αναφέρεται ότι στην σύσκεψη της 4/2/2020 έχει ζητηθεί όπως κάθε Τμήμα/Υπηρεσία/Δήμος (α) 
προχωρήσει σε έλεγχο των γεωμετρικών χαρακτηριστικών όλων των υφιστάμενων κυρτωμάτων και 
υπερυψωμένων πλατό που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του/της με σκοπό τον εντοπισμό τυχόν 
κατασκευών εκτός του προτύπου και (β) ανάλογα με τα ευρήματα να γίνουν ενέργειες για συντήρηση ή/και 
επανακατασκευή τους.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.558, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Ηλία Μυριάνθους 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα όσον αφορά το 
διαχωρισμό και παραχώρηση οικοπέδων για εκτοπισθέντες στη Κοινότητα Αναρίτας:   

2. Το Σχέδιο Παραχώρησης Κρατικών Οικοπέδων για Αυτοστέγαση έχει τερματιστεί με Απόφαση 
Υπουργικού Συμβουλίου εντός του 2013 και ως εκ τούτου δεν περιλαμβάνονται κονδύλια στους 
Προϋπολογισμούς του Υπουργείου Εσωτερικών για εφαρμογή του εν λόγω Σχεδίου. 

3. Σημειώνεται ότι με βάση τη νέα στεγαστική πολιτική και τα μέτρα που τέθηκαν σε εφαρμογή, δεν 
περιλαμβάνεται μέτρο που αφορά παραχώρηση οικοπέδων, καθώς η πολιτική αυτή δεν διαφάνηκε ότι επιλύει το 
πρόβλημα της απόκτησης στέγης.  Συγκεκριμένα έχουν παραχωθεί οικόπεδα μέσω του πιο πάνω Σχεδίου σε 
οικογένειες που δεν είχαν τη δυνατότητα αποπληρωμής των δανείων τους, με αποτέλεσμα να δημιουργηθεί 
μεγάλος αριθμός μη εξυπηρετούμενων δανείων. 

4.  Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.559, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Ηλία Μυριάνθους 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.1. Η διαδικασία τροποποίησης των Πολεοδομικών Ζωνών της Κοινότητας Αναρίτας ολοκληρώθηκε με τη 
δημοσίευση των οριστικοποιημένων Πολεοδομικών Ζωνών στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας με αρ. 
4533 στις 03.02.2017 με την Α.Δ.Π. 69. 

2.2. Στο παρόν στάδιο, δεν βρίσκεται σε εξέλιξη οποιαδήποτε διαδικασία αναθεώρησης των Πολεοδομικών 
Ζωνών της Κοινότητας μέσω της οποίας θα μπορούσε να εξεταστεί οποιοδήποτε αίτημα για επέκταση ή 
αναβάθμιση Πολεοδομικών Ζωνών.  Βάσει των προνοιών της πολεοδομικής νομοθεσίας, η αναθεώρηση των 
Πολεοδομικών Ζωνών των Κοινοτήτων της Υπαίθρου πραγματοποιείται ανά τακτά χρονικά διαστήματα, μη 
υπερβαίνοντα τα πέντε χρόνια, ή ως ήθελε ορίσει, ανά περίπτωση, ο Υπουργός Εσωτερικών. 

2.3. Η νέα διαδικασία τροποποίησης των Πολεοδομικών Ζωνών, ενδέχεται να ξεκινήσει μετά το 2021.  
Οποιαδήποτε αιτήματα θα πρέπει να υποβληθούν κατά τη νέα αναθεώρηση των Πολεοδομικών Ζωνών, βάσει 
της διαδικασίας που θα δημοσιευτεί από τον Υπουργό Εσωτερικών και θα περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, την 
ηλεκτρονική υποβολή χαρτών και άλλων στοιχείων για τεκμηρίωση των προτάσεων και αιτημάτων, κατά την 
οποία θα μελετηθεί και θα συνεκτιμηθεί ένα ευρύ φάσμα παραγόντων. 

2.4. Η αναφορά σε καθορισμό Λευκής Ζώνης δεν είναι ορθή αφού δεν βρίσκεται σε ισχύ οποιοδήποτε 
Διάταγμα Λευκής Ζώνης στην περιοχή. Ενδεχομένως, ο κ. Μυριάνθους να αναφέρεται στη Ζώνη Ζ3-ΠΤ (Ζώνη 
Προστασίας - Προστατευόμενο Τοπίο, Συντελεστής δόμησης 0,01:1 και ποσοστό κάλυψης 0,01:1, ανώτατος 
αριθμός ορόφων 1, ανώτατο ύψος 5 μ.), η οποία αποτελεί τη Ζώνη Προστασίας που καθορίστηκε περιμετρικά 
του ταμιευτήρα (φράγματος) Ασπρόκκρεμου.  Στις περιοχές Προστατευόμενων Τοπίων, με εξαίρεση κάποιες 
μικρής κλίμακας αναπτύξεις που αποσκοπούν στην προστασία και διατήρηση των περιοχών αυτών, μικρής 
κλίμακας διευκολύνσεων αναψυχής και ψυχαγωγίας και αναπτύξεις που αφορούν ιχθυοτροφία και 
ιχθυοκαλλιέργεια, καμία άλλη ανάπτυξη δεν επιτρέπεται. 

2.5. Η Ζώνη Προστασίας του ταμιευτήρα είχε καθοριστεί τη δεκαετία του 1970, πολύ πριν την εφαρμογή της 
πολεοδομικής νομοθεσίας το 1990, μετά από σχετικές υποδείξεις του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων. 
Ακολούθως, με την πρώτη δημοσίευση της Δήλωσης Πολιτικής πέραν της Ζώνης Προστασίας, η συγκεκριμένη 
περιοχή χαρακτηρίστηκε και ως Προστατευόμενο Τοπίο, πρακτική η οποία ακολουθήθηκε σε σχέση με όλα τα 
αξιόλογα υδατοφράγματα και με βάση τις πρόνοιες του εν λόγω Σχεδίου Ανάπτυξης. 

2.6. Σκοπός του καθορισμού της συγκεκριμένης Ζώνης Προστασίας ήταν η προστασία από ενδεχόμενη 
ρύπανση του νερού του ταμιευτήρα, το οποίο χρησιμοποιείται για ανθρώπινη κατανάλωση, η προστασία του 
περιβάλλοντος, η αισθητική του τοπίου και των οικοσυστημάτων που βρίσκονται περιμετρικά του ταμιευτήρα 
από ενδεχόμενες αναπτύξεις και τέλος η προστασία των πηγών πόσιμου νερού που επίσης βρίσκονται 
περιμετρικά του ταμιευτήρα. 

2.7. Σημειώνεται ότι, κατά την πρόσφατη διαδικασία τροποποίησης των Πολεοδομικών Ζωνών της Κοινότητας 
Αναρίτας, το Κοινοτικό Συμβούλιο υπέβαλε ένσταση αναφορικά με τη μείωση της εν λόγω Ζώνης Προστασίας.  
Μετά από σχετικές διαβουλεύσεις με το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, η Επιτροπή Μελέτης Ενστάσεων 
εισηγήθηκε τη μερική ικανοποίηση του αιτήματος του Κοινοτικού Συμβουλίου μόνο σε συγκεκριμένα σημεία που 
αφορούν περιορισμένο αριθμό τεμαχίων.  Σύμφωνα με τη σχετική επιστολή του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων 
προς το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως “τα υπόλοιπα τεμάχια για τα οποία ζητήθηκε η αφαίρεσή τους θα 
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πρέπει να παραμείνουν εντός της Πολεοδομικής Ζώνης Προστασίας Ζ3 - ΠΤ για σκοπούς προστασίας του 
πόσιμου νερού του ταμιευτήρα”.  Η εισήγηση υιοθετήθηκε και από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

2.8. Από προκαταρκτικό έλεγχο των φακέλων για την Κοινότητα και τα πρακτικά των συναντήσεων του 
Κοινοτικού Συμβουλίου με τον Υπουργό Εσωτερικών, διαφαίνεται ότι, υποβλήθηκε σειρά αιτημάτων στο 
παρελθόν, μεταξύ άλλων, για διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές οικογένειες και για καταβολή από την 
Κυβέρνηση της αποζημίωσης για την απαλλοτρίωση τεμαχίων για κατασκευή πλατείας, νηπιαγωγείου και χώρου 
στάθμευσης. 

2.9. Ο σχεδιασμός του διαχωρισμού οικοπέδων ολοκληρώθηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως το 
2010. 

2.10. Όσον αφορά στην απαλλοτρίωση τεμαχίων, δόθηκαν οδηγίες από τον Υπουργό Εσωτερικών το 2010 να 
διερευνηθεί το ενδεχόμενο ανταλλαγής ιδιωτικής γης με κρατική (αντί απαλλοτρίωσης). Στο πλαίσιο αυτό, το 
Κοινοτικό Συμβούλιο κατά την πρόσφατη διαδικασία τροποποίησης των Πολεοδομικών Ζωνών της Κοινότητας, 
υπέβαλε ένσταση για ένταξη συγκεκριμένου κρατικού τεμαχίου σε Οικιστική Ζώνη Η2 έτσι ώστε να προχωρήσει 
η διαδικασία ανταλλαγής με ιδιωτικά τεμάχια για σκοπούς δημιουργίας πλατείας. Η Επιτροπή Μελέτης 
Ενστάσεων, εισηγήθηκε την προσθήκη πρόνοιας στον Πίνακα Προνοιών των Πολεοδομικών Ζωνών της 
Κοινότητας, όπου θα αναφέρεται ότι, το συγκεκριμένο τεμάχιο έχει τους συντελεστές ανάπτυξης της Οικιστικής 
Ζώνης Η2. Η εισήγηση υιοθετήθηκε και από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

2.11. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνηση τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.566, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα: Μεταφορά αρμοδιότητας για εξέταση αιτήσεων για την απασχόληση οικιακών βοηθών από το 
Υπουργείο Εσωτερικών στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα ακόλουθα:   

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο με αρ. απόφασης 70.352 και ημερ. 13/05/2010 αποφάσισε να εγκρίνει τη 
μεταφορά της αρμοδιότητας για την εξέταση αιτήσεων για την απασχόληση οικιακών βοηθών από το 
Υπουργείο Εσωτερικών στο Τμήμα Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (ΥΕΠΚΑ), καθότι η απασχόληση οικιακών βοηθών διέπεται από τους γενικότερους κανόνες 
απασχόλησης που εφαρμόζει το Τμήμα Εργασίας. 

3. Συναφώς, και η Επίτροπος Διοικήσεως, στην σχετική αυτεπάγγελτη τοποθέτησή της τον Οκτώβριο 2019 
καταλήγει ότι η μεταφορά αρμοδιότητας για εξέταση του εργασιακού καθεστώτος των οικιακών βοηθών 
στο ΥΕΠΚΑ θα συμβάλει στην εξυγίανση του θεσμικού πλαισίου, παρέχοντας περισσότερες δικλίδες 
ασφαλείας για το πλαίσιο απασχόλησης και τον έλεγχο των εργοδοτών για την πρόληψη τυχόν 
παραβιάσεων και καταχρήσεων που παρατηρούνται.  Με την τοποθέτηση αυτή το Υπουργείο Εσωτερικών 
συμφωνεί. 

4. Το ΥΕΠΚΑ ήδη προχωρεί με εκπόνηση νομοσχεδίου με στόχο την εισαγωγή κατάλληλων εφαρμοστικών 
διατάξεων, στα πλαίσια της διαδικασίας κύρωσης της Σύμβασης 189 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας 
περί Οικιακών Εργαζομένων, με το οποίο αναμένεται να διευθετηθεί το πλαίσιο απασχόλησης οικιακών 
εργαζομένων στη Δημοκρατία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.571, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει ολοκληρώσει τη μελέτη για κύρωση της εν λόγω Σύμβασης. 

Ο κοινωνικός διάλογος όσον αφορά το κυρωτικό νομοσχέδιο έχει ολοκληρωθεί. Σύντομα αναμένεται και 
η ολοκλήρωση του κοινωνικού διαλόγου για το εφαρμοστικό νομοσχέδιο με τίτλο “ο περί Οικιακών Εργαζομένων 
Νόμος του 2020”, με βάση το οποίο εισάγονται όλες οι αναγκαίες διατάξεις για αποτελεσματική εφαρμογή της 
Σύμβασης υπ’ αρ. 189 του Διεθνούς Οργανισμού Εργασίας για την προστασία των δικαιωμάτων των οικιακών 
εργαζομένων.  Στη συνέχεια το θέμα θα προωθηθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για έναρξη των θεσμοθετημένων 
διαδικασιών που αφορούν την κύρωση Σύμβασης του Διεθνούς Οργανισμού Εργασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.572, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:   
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2. Στο Αρχείο Καρκίνου Κύπρου συλλέγονται και μηχανογραφούνται οι πληροφορίες, που αφορούν την 
μόνιμη/συνήθη διεύθυνση διαμονής του ασθενή (οδός, αριθμός, ταχυδρομικός κώδικας, Δήμος/Κοινότητα 
και επαρχία). 

3. Στην παρούσα φάση δεν χαρτογραφούνται τα περιστατικά καρκίνου.  Το λογισμικό, που χρησιμοποιείται 
για την καταγραφή και κωδικοποίηση των δεδομένων δεν έχει αυτή τη δυνατότητα.  Η 
αναβάθμιση/αντικατάσταση του λογισμικού είναι κάτι το οποίο προγραμματίζεται να γίνει. 

4. Τα στατιστικά στοιχεία δημοσιεύονται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου.  Επιπλέον, τα πιο αναλυτικά 
στοιχεία διατίθενται σε ερευνητές κατόπιν αιτήματος και ενός  συμφωνητικού που υπογράφεται μεταξύ του 
αιτητή και τη Γενική Διευθύντρια του Υπουργείου Υγείας. 

5. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2020 της Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Νατάσας Πηλείδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.573, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η Μακροπρόθεσμη Στρατηγική 
Ανακαίνισης Κτιρίων έχει διαμορφωθεί μετά από διαβούλευση με τα ενδιαφερόμενα μέρη. Η διαβούλευση έγινε 
μέσω της νομοθετημένης Συμβουλευτικής Επιτροπής Παρακολούθησης Εφαρμογής του περί Ρύθμισης της 
Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων Νόμου, όπου συμμετέχουν 22 οργανισμοί και φορείς που καλύπτουν τους 
μηχανικούς, τους αρχιτέκτονες, τους εργολάβους οικοδομών, τους εγκαταστάτες τεχνικών συστημάτων κτιρίου, 
τους επιχειρηματίες ανάπτυξης γης, τα πανεπιστήμια, τους συνδέσμους καταναλωτών και τα τμήματα του 
δημοσίου που εμπλέκονται στον τομέα των κτιρίων. 

2. Επιπλέον, λήφθηκε ανατροφοδότηση μέσω ερωτηματολογίου που ετοίμασε η Υπηρεσία Ενέργειας, η 
παρουσίαση του οποίου έγινε σε ειδική ημερίδα. Επίσης, λήφθηκαν υπόψη οι απόψεις που καταγράφηκαν σε 
συναντήσεις και ημερίδες με θέματα που αφορούσαν την ενεργειακή αναβάθμιση κτιρίων που διοργανώθηκαν 
από την Υπηρεσία Ενέργειας αλλά και άλλους οργανισμούς. 

3. Στη δημόσια διαβούλευση που αναφέρεται πιο πάνω συμμετείχε και το Τμήμα Περιβάλλοντος, το οποίο 
σύμφωνα με τον περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Σχέδια και/ή Προγράμματα 
Νόμο είναι η Περιβαλλοντική αρχή που αποφασίζει κατά πόσο τα σχέδια και/ή προγράμματα που ενδέχεται να 
έχουν σημαντικές επιπτώσεις στο περιβάλλον εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής του Νόμου. Κατά τη διάρκεια της 
δημόσιας διαβούλευσης, το Τμήμα Περιβάλλοντος, δεν έθεσε θέμα μελέτης εκτίμησης των επιπτώσεων στο 
περιβάλλον για την Μακροπρόθεσμη Στρατηγική Ανακαίνισης Κτιρίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.574, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:   

2. Ο αριθμός των περιστατικών καρκίνου, όλων των ειδών, που εμφανίστηκαν σε ολόκληρο το Δήμο Ιδαλίου 
ήταν 456.  Ο αριθμός περιστατικών στην ενορία Αγίων Κωνσταντίνου και Ελένης και συγκεκριμένα στους 
ταχυδρομικούς κωδικούς 2546-2549 για την περίοδο 1998-2017 (20 έτη) ήταν 105. 

3. Σημειώστε ότι η Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας του Υπουργείου Υγείας, διερεύνησε την πιθανότητα 
ύπαρξης αυξημένων περιστατικών καρκίνου σε ολόκληρο το Δήμο Ιδαλίου αλλά και στην ενορία Αγίων 
Κωνσταντίνου και Ελένης, συγκεκριμένα στους ταχυδρομικούς κωδικούς 2546-2549. 

4. Για τη διερεύνηση εφαρμόστηκε το Πρωτόκολλο Παστίδη το οποίο καταρτίστηκε από τον επιδημιολόγο 
Δρ. Παστίδη, πρόεδρο του Πανεπιστημίου της Νότιας Καρολίνας και την ομάδα του, για διερεύνηση 
αιτημάτων κοινοτήτων για διεξαγωγή έρευνας για αυξημένα κρούσματα καρκίνου.  Το πρωτόκολλο 
Παστίδη έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο (ημερομηνία απόφασης 04/10/2006). 

5. Χρησιμοποιήθηκαν στοιχεία από το Αρχείο Καρκίνου Κύπρου για περίοδο 20 ετών, 1998-2017, καθώς και 
δεδομένα που αφορούν την πληθυσμιακή σύνθεση του Δήμου από τις Δημογραφικές Εκθέσεις του 2018 
και την απογραφή της Στατιστικής Υπηρεσίας του 2011. 

6. Σύμφωνα με τα ευρήματα της έρευνας, για το σύνολο των περιστατικών καρκίνου όλων των ειδών, σε 
ολόκληρο το Δήμο Ιδαλίου δεν υπάρχει στατιστική συγκέντρωση.  Δηλαδή τα περιστατικά καρκίνου 
που παρουσιάστηκαν δε διέφεραν  στατιστικά σημαντικά από τα αναμενόμενα.  Επίσης τα περιστατικά 
που καταγράφηκαν αφορούσαν συνήθεις τύπους καρκίνου (17% αφορούσαν καρκίνο του μαστού, 13% 
του προστάτη, 11% ορθοκολικούς καρκίνους και 9% καρκίνο του θυρεοειδούς). 

7. Τα ευρήματα της έρευνας, για την ενορία Αγίων Κωνσταντίνου και Ελένης έδειξαν ότι για το σύνολο 
όλων των ειδών των περιστατικών καρκίνου δεν υπάρχει στατιστική συγκέντρωση.  Δηλαδή τα 
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περιστατικά καρκίνου που παρουσιάστηκαν δε διέφεραν στατιστικά σημαντικά από τα αναμενόμενα.  
Επίσης τα περιστατικά που καταγράφηκαν αφορούσαν συνήθεις τύπους καρκίνου (24% αφορούσαν 
καρκίνο του μαστού, 18% καρκίνο του θυρεοειδούς, 10% του προστάτη και 10% τραχείας, βρόγχου και 
πνεύμονα). 

8. Σύμφωνα με το Αρχείο Αιτιών Θανάτου, ο αριθμός των θανάτων από καρκίνο για την περίοδο 2004-2018 
(τελευταία διαθέσιμα στοιχεία), ήταν 157.  Σύμφωνα με τα αποτελέσματα της διερεύνησης, δεν υπάρχει 
στατιστική συγκέντρωση θανάτων από καρκίνο σε ολόκληρο το Δήμο Ιδαλίου μεταξύ των ετών 2004-
2018. 

9. Επισημαίνεται ότι η διερεύνηση που πραγματοποιήθηκε αφορούσε μόνο τα περιστατικά καρκίνου.  Η 
δυνατότητα ύπαρξης άλλων επιπτώσεων στην υγεία των κατοίκων λόγω έκθεσης σε υφιστάμενους 
περιβαλλοντικούς κινδύνους δεν έχει εξετασθεί. 

 Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινίσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.577, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2020, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που αφορά στην ασφαλτική επάλειψη του δρόμου που συνδέει την 
Αθηένου με τον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λάρνακας, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο προαναφερόμενος δρόμος εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Τμήματος Δημοσίων Έργων και στο 
συγκεκριμένο τμήμα του έχουν ήδη γίνει τοπικές επιδιορθώσεις από το Επαρχιακό Γραφείο του Τμήματος 
Δημοσίων Έργων στη Λάρνακα. 

3. Η κατάσταση του εν λόγω δρόμου θα αξιολογηθεί στα πλαίσια της ετοιμασίας του επόμενου 
προγράμματος περιοδικής συντήρησης σε συνδυασμό με τις υπόλοιπες ανάγκες και τις παρεχόμενες 
πιστώσεις με στόχο την ένταξη των τμημάτων που χρήζουν επίστρωσης στο πρόγραμμα για την περίοδο 
2021-2022.» 

Απάντηση ημερομηνίας  17 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.579, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας  κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση που αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με τα στοιχεία του αρμόδιου Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, οι οφειλές Κοινοτικών Συμβουλίων 
για πέραν των 150 ημερών κατά την 1η Ιουλίου 2020, ανέρχονται στα €7.439.087,14, 
συμπεριλαμβανομένων και των τόκων.  Σχετικός αναλυτικός πίνακας επισυνάπτεται. 

(β) Επισημαίνεται ότι από το ποσό των €18,8 εκ. περίπου που εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο το 
2017 με σκοπό την αποπληρωμή των ληξιπρόθεσμων οφειλών των Κοινοτικών Συμβουλίων, τα €2,4 εκ. 
περίπου χρησιμοποιήθηκαν από το ΤΑΥ για εξόφληση πρώτα του μεγαλύτερου μέρους των τόκων κατά 
τις 14.11.2017 (εφόσον δεν εγκρίθηκε από την Τεχνική Επιτροπή Διαγραφών το αίτημα του τότε 
Υπουργού Γεωργίας για διαγραφή των τόκων) και το υπόλοιπο για κάλυψη και πάλι του μεγαλύτερου 
μέρους των ληξιπρόθεσμων οφειλών. 

(γ) Όσον αφορά στα μέτρα που λαμβάνονται, τουλάχιστον από πλευράς Υπουργείου Εσωτερικών, ώστε να 
εισπραχθούν τα οφειλόμενα ποσά από τα Κοινοτικά Συμβούλια, και με δεδομένη την εξουσιοδότηση που 
έλαβε ο Υπουργός Εσωτερικών από το Υπουργικό Συμβούλιο να προχωρεί σε αποκοπές από την κρατική 
χορηγία που τους παραχωρείται, το Υπουργείο Εσωτερικών προχωρεί σε συμψηφισμό των οφειλών με 
την χορηγία, στη βάση και του περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης Νόμου του 2014.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.583, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, σε σχέση με τη διαδικασία 
σύναψης σύμβασης που καθορίζεται στο άρθρο 5 του περί Ορισμένων Τυχερών Παιχνιδιών Νόμου του 2018 
(εφεξής ο “Νόμος”) ολοκληρώθηκαν οι εξής ενέργειες: 
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• Κατάλληλα εξουσιοδοτημένη Συντονιστική Επιτροπή (ΣΕ)* διεξήγαγε έρευνα δέουσας επιμέλειας** επί της 
ΟΠΑΠ (Κύπρου) Λτδ (εφεξής “η ΟΠΑΠ”) και αφού την έκρινε κατάλληλη για τη χορήγηση της άδειας κατά 
αποκλειστικότητα, υπέβαλε πλήρως αιτιολογημένη εισήγηση προς τον Υπουργό Οικονομικών, ο οποίος 
υπέβαλε το όνομα της ΟΠΑΠ στο Υπουργικό Συμβούλιο (ΥΣ) για επικύρωση.  Το ΥΣ σε συνεδρία του που 
πραγματοποιήθηκε στις 6/11/2019, επικύρωσε το όνομα της ΟΠΑΠ ως το πλέον κατάλληλο για τη 
χορήγηση της άδειας κατά αποκλειστικότητα, [άρθρο 5(α)(i) του Νόμου]. 

• Τον Νοέμβριο του 2019 η ΣΕ κάλεσε την ΟΠΑΠ όπως διαβιβάσει στην Εθνική Αρχή Στοιχημάτων (ΕΑΣ), 
προς έγκριση από τον Υπουργό, τους Κώδικες Πρακτικής βάσει των οποίων προτίθεται να οργανώνει, 
λειτουργεί και παρέχει τα ορισμένα τυχερά παιχνίδια (εφεξής οι “Κώδικες”) [άρθρο 5(β) του Νόμου]. 

2. Σημειώνεται ότι, το στάδιο της διαβούλευσης των Κωδίκων βρίσκεται στα τελικά στάδια και αναμένεται 
σύντομα η υποβολή τους στο Υπουργείο Οικονομικών με σκοπό την έκδοση τους διά Υπουργικού Διατάγματος.  
Όπως μας ενημέρωσε η Πρόεδρος της ΕΑΣ, το στάδιο της διαβούλευσης έχει παρουσιάσει καθυστέρηση για 
τους εξής λόγους: 

• Οι Κώδικες υποβλήθηκαν από μέρους της ΟΠΑΠ στην ΕΑΣ περί τα τέλη Νοεμβρίου 2019.  Ακολούθως, 
έτυχαν μελέτης από μέρους της ΕΑΣ και διενεργήθηκε σειρά συναντήσεων με σκοπό τη διαβούλευση των 
Κωδίκων, έτσι ώστε να συνάδουν με τις πρόνοιες του Νόμου. 

• Ο μεγάλος αριθμός των Κωδίκων (πέραν των δέκα).  

• Η διαδικασία διαβούλευσης και οριστικοποίησης των Κωδίκων, καθυστέρησε επίσης και λόγω της 
πανδημίας Covid-19. 

Τα επόμενα στάδια της διαδικασίας έχουν ως εξής: 

• Ετοιμασία προσχεδίου σύμβασης από ΣΕ και διαπραγμάτευση του με τον υποψήφιο πάροχο [άρθρο 5(γ) 
του Νόμου]. 

• Σε περίπτωση που ο υποψήφιος πάροχος αποδεχτεί το περιεχόμενο της Σύμβασης, η ΣΕ την διαβιβάζει 
στον Υπουργό, προς υποβολή της στο ΥΣ για έγκριση [άρθρο 5(δ) του Νόμου]. 

• Υπογραφή της Σύμβασης [άρθρο 5(ε) του Νόμου]. 

 Νοείται ότι, η Σύμβαση θα τύχει νομοτεχνικού ελέγχου από τον Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας πριν 
την υπογραφή της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.594, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

2. Η παραλία της Λάρας περιλαμβάνεται στην Θαλάσσια Προστατευόμενη Περιοχή Λάρας - Τοξεύτρας, η 
οποία φιλοξενεί τους σημαντικούς αναπαραγωγικούς βιότοπους των ειδών θαλάσσιων χελωνών Caretta caretta 
και Chelonia mydas.  Η εν λόγω παραλία τελεί υπό αυστηρό καθεστώς προστασίας δυνάμει των περί Αλιείας 
Κανονισμών (ΚΔΠ 293/90), ενώ από το 2013 έχει συμπεριληφθεί στον κατάλογο με τις Ειδικά Προστατευόμενες 
Περιοχές στη Μεσόγειο βάσει της Σύμβασης της Βαρκελώνης.  Η προστασία της βιοποικιλότητας της περιοχής 
έχει ενισχυθεί περαιτέρω με το περί Απαγόρευσης της Διέλευσης Σκαφών στη Θαλάσσια Προστατευόμενη 
Περιοχή της Λάρας Διάταγμα του 2018, βάσει του οποίου, η περίοδος απαγόρευσης διέλευσης σκαφών στην 
προστατευόμενη περιοχή της Λάρας - Τοξεύτρας διευρύνθηκε κατά δύο μήνες, με αποτέλεσμα η εν λόγω 
απαγόρευση να ισχύει από τον Μάιο μέχρι και τον Οκτώβριο έκαστου έτους.  Με βάση τους ελέγχους που 
διενεργεί το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), κατά την προαναφερθείσα περίοδο δεν 
παρατηρείται οποιαδήποτε διέλευση ή αγκυροβόληση σκαφών στην συγκεκριμένη περιοχή. 

3. Όσον αφορά στον αριθμό των σκαφών που μπορούν να αγκυροβολούν στον κόλπο του Blue Lagoon, 
σας ενημερώνουμε πως το θέμα αυτό εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υφυπουργείου Ναυτιλίας. Ωστόσο, έχοντας 
επίγνωση του προβλήματος που παρατηρείται σε σχέση με την προστασία των λουομένων στην περιοχή, το 
ΤΑΘΕ εξετάζει σε συνεννόηση με τις άλλες συναρμόδιες υπηρεσίες, τρόπους ρύθμισης της διέλευσης και 
αγκυροβόλησης των σκαφών στην περιοχή στη βάση των δικών του αρμοδιοτήτων και εξουσιών.  Επιπρόσθετα, 
θα θέλαμε να σας ενημερώσουμε ότι, το ΤΑΘΕ είναι η αρμόδια αρχή για την καταπολέμηση περιστατικών 
ρύπανσης από πετρελαιοειδή και στο πλαίσιο αυτό λαμβάνει όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα.  Για οποιαδήποτε 
άλλης μορφής ρύπανση που εντοπίζεται, το ΤΑΘΕ ενημερώνει τις άλλες αρμόδιες αρχές. 

                                            
*  Σχετική είναι η απόφαση του ΥΣ με αρ. 85.658 και ημερ. 5/9/2018. 

**  Για το σκοπό αυτό, η ΣΕ εξασφάλισε υπηρεσίες ανεξάρτητου συμβούλου, μέσω ανοικτού  διαγωνισμού που προκηρύχθηκε 

το Δεκ. του 2018 και κατακυρώθηκε τον Μάιο του 2019. Η ΕΔΔ παραδόθηκε στην ΣΕ τον Οκτ. του 2019. 
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4. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα μπούμε σήμερα στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.    

 Για την επόμενη συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής θα ενημερωθείτε σχετικά.  

 [Στις 14 Σεπτεμβρίου 2020 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη συνεδρίασης του σώματος, η οποία έχει ως 
ακολούθως:  

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Παρασκευή, 4 Σεπτεμβρίου 2020, στις 11.00 π.μ., έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

(Αρ. Φακ. 23.01.061.011-2020). 

 2.  Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

(Αρ. Φακ. 23.01.061.012-2020). 

 3.  Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

(Αρ. Φακ. 23.01.061.082-2020). 

 4.  Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς 
Προστασίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020.  

(Αρ. Φακ. 23.01.061.083-2020). 

 5.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2020.  

(Αρ. Φακ. 23.01.061.084-2020). 

 6.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 

(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

 7.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 

(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

 8.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2020. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.080-2020). 

 9.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.081-2020). 

 10.  Ο περί της Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για 
Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

(Πρόταση νόμου του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.061.103-2020). 

Αποσύρσεις 11.  Ο περί Ρυθμίσεως των Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων των 
Αγνοούμενων Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων των 
Οργανισμών Δημοσίου Δικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018. 

(Αρ. Φακ. 23.01.059.011-2018). 

 12.  Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και 
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των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

(Αρ. Φακ. 23.01.060.228-2019). 

 13.  Ο περί Υφυπουργού παρά τω Προέδρω σε θέματα Ανάπτυξης και 
Ανταγωνιστικότητας και Υφυπουργείου Ανάπτυξης και 
Ανταγωνιστικότητας Νόμος του 2017. 

(Αρ. Φακ. 23.01.058.008-2017). 

 14.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 

(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 
οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν 
πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας».  

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 

(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 2. «Οι δεκαεπτά στόχοι για τη βιώσιμη ανάπτυξη του 2030 που έθεσε ο 
Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και η εφαρμογή τους στην Κύπρο». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 

(Αρ. Φακ. 23.05.053.001-2020).] 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και καλώς εχόντων των πραγμάτων θα τηρήσουμε 
το δεκαπενθήμερο, με μπόλικα νομοθετήματα έτοιμα, όπως αυτό που είπε ο κ. Γεωργίου, όπως τα έξι που θα 
πάνε στην επιτροπή Ελέγχου σε δεκαπέντε μέρες ο κ. Κουλίας να μας τα φέρει έτοιμα. 

 Η Ad Hoc Επιτροπή θα συνέλθει τώρα που τελειώσαμε.  

(Ώρα λήξης:  12.51 μ.μ.)  

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 
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Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 

Κέττηρος Νίκος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

                                ΔΗΚΟ  

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα         Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μυλωνάς Παύλος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι (Κίνημα) 

Θεολόγου Άννα  

Ανεξάρτητοι βουλευτές 

Βότσης Άγγελος Προκοπίου Γεώργιος 

Μουσιούττας Μαρίνος  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ενημέρωση από τον Πρόεδρο της Βουλής για την επερχόμενη συνάντηση των προέδρων, αναπληρωτών 
προέδρων και προέδρων των επιτροπών της Παράλληλης Βουλής, καθώς και για την απόφαση 
δημιουργίας έβδομης Παράλληλης Βουλής για την επιχειρηματικότητα. 

2. Απόφαση για αναβολή της ανακοίνωσης από τον Πρόεδρο της Βουλής της αλλαγής στη σύνθεση των 
κοινοβουλευτικών επιτροπών κατόπιν συζήτησης (Πρόεδρος, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Νίκος Τορναρίτης, 
Μαρίνος Μουσιούττας). 

3. Έκθεση για τους αναπεμφθέντες νόμους «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020» και «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», αγορεύσεις 
(Ανδρέας Κυπριανού, Παύλος Μυλωνάς, Κωστής Ευσταθίου) και αποδοχή των αναπομπών. 

4. Έκθεση για τα νομοσχέδια:  

 α. «Ο περί της Εικοστής Όγδοης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2020»,  

 β. «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020»,  
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 γ. «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020»,  

 δ. «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020»,  

 αγορεύσεις (Γεώργιος Γεωργίου, Άριστος Δαμιανού, Πρόεδρος, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Κωστής 
Ευσταθίου, Γιώργος Λιλλήκας, Λίνος Παπαγιάννης, Άγγελος Βότσης, Ζαχαρίας Κουλίας, Γιώργος 
Λουκαΐδης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Αβέρωφ Νεοφύτου) και ψήφισή του πρώτου νομοσχεδίου σε νόμο με 
τον τίτλο «Ο περί της Δέκατης Πέμπτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2020» και αναβολή 
των υπόλοιπων νομοσχεδίων.  

5. Ενημέρωση του σώματος από τον Πρόεδρο της Βουλής για την επανεκτύπωση του Συντάγματος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας με τη συμπερίληψη των πρόσφατων τροποποιήσεών του. 

6. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

7. Διαδικαστική συζήτηση για την παραπομπή θεμάτων στις κοινοβουλευτικές επιτροπές (Πρόεδρος, 
Πανίκος Λεωνίδου, Ζαχαρίας Κουλίας, Γεώργιος Γεωργίου, Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Νικόλας 
Παπαδόπουλος, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά). 

8. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Διαγραφέντα οφειλόμενα φορολογικά χρέη - Ερωτήματα σχετικά με την κατάταξη της 2020 ΕΣΣΟ - Μέτρα 
κατά της διάδοσης του COVID-19 στην Εθνική Φρουρά - Σχέδια ενίσχυσης της νεανικής και γυναικείας 
επιχειρηματικότητας - Σπουδές Κυπρίων φοιτητών στο Ηνωμένο Βασίλειο - Χρήση αμιαντοσωλήνων στο 
δίκτυο ύδρευσης - Η μη προβολή της έκδοσης “Στρατιωτικά Διδάγματα των Επιχειρήσεων στην Κύπρο 
(20 Ιουλίου-17 Αυγούστου 1974)”  -  Επιμόρφωση οδηγών λεωφορείων και η εφαρμογή της τηλεματικής - 
Μόνιμοι δημόσιοι υπάλληλοι που εργάστηκαν ως έκτακτοι ή εργοδοτούμενοι ορισμένου ή αορίστου 
χρόνου πέραν των έξι μηνών - Προτεραιότητα σε κατοίκους περιοχών που γειτνιάζουν με δάση κατά την 
πρόσληψη σε υπηρεσίες προστασίας των δασών - Αίτημα για επέκταση του ωραρίου λειτουργίας του 
Αγροτικού Υγειονομικού Κέντρου Παναγιάς και δημιουργία σταθμού ασθενοφόρου - Η απολύμανση των 
αστικών λεωφορείων - Απολύμανση πτήσεων λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού - Χρηματοδότηση 
έργων για την ηλεκτρονική υγεία - Κληρονομικά μεταβολικά νοσήματα - Επιδοτούμενη θεραπεία για παιδιά 
με αναπηρίες - Η καλλιέργεια, η παραγωγή, η χορήγηση και η ορθή χρήση της φαρμακευτικής κάνναβης 
- Καθαρισμός αντιαρματικής τάφρου στη Ποταμιά - Ερωτήματα για τη διαδικασία εξέτασης/κατάθεσης 
ανήλικου θύματος σεξουαλικής κακοποίησης - Κατασκευή του δρόμου Λευκωσίας-ορεινής Πιτσιλιάς - 
Φορολόγηση του καπνού που χρησιμοποιείται στον ναργιλέ - Ερωτήματα για το επίδομα στήριξης των 
οροθετικών - Τα χρονοδιαγράμματα καταβολής της οικονομικής ενίσχυσης των προσφύγων για αγορά ή 
ανέγερση κατοικίας και τα απαιτούμενα κονδύλια - Διερεύνηση και αντιμετώπιση των περιπτώσεων 
διαφιλονικούμενων και αδήλωτων κατεχόμενων περιουσιών - Παραχώρηση τίτλων ιδιοκτησίας και 
πιστοποιητικών μίσθωσης σε κυβερνητικούς οικισμούς και συνοικισμούς αυτοστέγασης - Εναρμόνηση της 
κυπριακής νομοθεσίας με Ευρωπαϊκή Οδηγία για παραχώρηση πληρωμένης γονικής άδειας - Ανάρτηση 
φθαρμένων σημαιών σε κυβερνητικά κτίρια - Εφαρμογή του περί Καταπολέμησης ρισμένων Μορφών και 
Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας Νόμου - Σχέδιο Διάθεσης Οικοπέδων για Οικογένειες Χαμηλών 
Εισοδημάτων - Τερματισμός παραχώρησης οικονομικής βοήθειας σε πρόσφυγες δικαιούχους οικοπέδων 
- Καταγγελία για παραβίαση της νομοθεσίας για την ίση αμοιβή ανδρών και γυναικών για την ίδια εργασία 
- Βελτίωση του δρόμου Αυγόρου-Ορμίδειας - Ασφάλεια εργοδότη για τους δημόσιους υπαλλήλους - Τα 
διαχειριστικά σχέδια προστασίας της περιοχής στο Χα Ποτάμι - Ανέγερση οικοδομών και έργα υποδομής 
μπροστά από τον κόλπο του Πηλού - Η έκδοση πιστοποιητικών ενεργειακής απόδοσης κτιρίων - 
Παραχώρηση διαβατηρίων ανά επαρχία τα τελευταία εφτά χρόνια -  Σταθμός αστικών και υπεραστικών 
λεωφορείων στη Λάρνακα - Ετοιμασία κανονισμών για τη λειτουργία κατασκηνωτικών χώρων - Διαρροή 
εγγράφων σε ξένα ειδησεογραφικά πρακτορεία - Έσοδα από ποινές βάσει του περί Λοιμοκάθαρσης 
Νόμου. 

9. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα για δεύτερο νηπιαγωγείο και δημοτικό σχολείο στη Βορόκληνη - Συμμετοχή της Κυπριακής 
Δημοκρατίας στην PESCO (Εμπιστευτική απάντηση) - Ανακαίνιση του Αρχαιολογικού Μουσείου Πάφου - 
Επαναλειτουργία του Επαρχιακού Μουσείου Λάρνακας - Εμπλουτισμός με έργα τέχνης των κτιρίων του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως - Η επαναλειτουργία και αναβάθμιση του Αρχαιολογικού 
Μουσείου Πάφου - Σχεδιασμός της β΄ φάσης του πεζόδρομου-ποδηλατοδρόμου στα Περβόλια - 
Πρόβλημα δυσοσμίας στο αποχετευτικό σε περιοχή του δήμου Γερίου - Εισήγηση ΠΟΒΕΚ για σχέδιο 
απόσυρσης παλαιών αυτοκινήτων - Παραλείψεις στο σχέδιο απόσυρσης παλαιών οχημάτων - Κατασκευή 
πλατείας στην Πύλα - Μη πρόβλεψη για αποχωρητήρια και αποδυτήρια στα υπό κατασκευή γήπεδα του 
Ομίλου Αντισφαίρισης Λάρνακας - Τα προσόντα, η εγγραφή σε μητρώο και η εργοδότηση στο δημόσιο 
των επισκεπτών υγείας - Τα σχέδια δράσης των Πρασίνων Δημόσιων Συμβάσεων - Πιλοτικό πρωτόκολλο 
στο νοσοκομείο Αμμοχώστου για αντιμετώπιση περιστατικών βιασμού - Αποπνικτική ατμόσφαιρα στο Γ΄ 
Δημοτικό Σχολείο Ιδαλίου από τις αναθυμιάσεις παρακείμενων εργοστασίων -  Κατασκευή 
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κυματοθραυστών στην Πύλα - Ανακύκλωση των βιβλίων - Αεροδρόμιο για μικρά αεροσκάφη και 
ελικόπτερα -  Πληροφορίες για διαφορές στην εφαρμογή του ΓΕΣΥ ανά επαρχία - Τα ληφθέντα κρατικά 
μέτρα αντιμετώπισης της μετάδοσης του COVID-19 - Ανέγερση και λειτουργία του Περιφερειακού 
Δημοτικού Σχολείου Βορόκληνης-Λειβαδιών - Ζημιές σε αγροτικούς δρόμους της Αργάκας - Η χρήση 
πλαστικών ντεπόζιτων για  παροχή πόσιμου νερού σε πολυκατοικίες - Στοιχεία για τα τροχαία ατυχήματα 
για την περίοδο 2015-2020 - Ανάγκη λειτουργίας αποτεφρωτήρα ανθρώπινων σορών λόγω κορωνοϊού - 
Εγκατάσταση του φωτοβολταϊκού πάρκου κοντά στη Ζώνη Ειδικής Προστασίας των Αλυκών Λάρνακας - 
Απόρριψη προστατευτικού εξοπλισμού μιας χρήσης για τον κορωνοϊό εις βάρος του περιβάλλοντος και 
της δημόσιας υγείας - Η επιδημία της προϊούσας πνευμονίας και της εγκεφαλοαρθρίτιδας στα 
αιγοπρόβατα - Οικονομική βοήθεια σε φιλοζωικές οργανώσεις/άτομα λόγω κορωνοϊού - Ιατρικός 
εξοπλισμός από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην τ/κ κοινότητα για καταπολέμηση του COVID-19 
(Εμπιστευτική απάντηση) - Εθνική Στρατηγική και Σχέδιο Δράσης για την Καταπολέμηση της Σεξουαλικής 
Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας - Διαδικασία προσφορών για 
ιατρικές ή άλλες προμήθειες κατά την πανδημία (2 απαντήσεις) - Πεζοδρόμηση δρόμων για συγκεκριμένες 
μέρες εκάστου μήνα - Υλοποίηση πρόνοιας στο Σχέδιο Δράσης για την Καταπολέμηση της Σεξουαλικής 
Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας - Ανήλικες μητέρες στην Κύπρο 
- Ανάγκη για ενημέρωση των πολιτών για την υπέρμετρη χρήση των αντιβιοτικών - Ιατροί ενταχθέντες στο 
υγειονομικό σώμα του στρατού με την εφαρμογή σχετικού νόμου - Ενδοοικογενειακή βία - Η αίθουσα 
πολλαπλής χρήσης του Δημοτικού Σχολείου Τόχνης - Περιτοίχισμα στην αυλή του Δημοτικού Σχολείου 
Τόχνης - 5η Έκθεση Προόδου για τη χρήση ΑΠΕ την περίοδο 2017-2018 - Προβλήματα στους ηλιακούς 
θερμοσίφωνες λόγω της ποιότητας του αφαλατωμένου νερού - Αίτημα για αποκατάσταση λίμνης στον 
Χλώρακα - Ανάγκη ένταξης ποδολόγων στο ΓΕΣΥ - Εφαρμογή του χρηματοδοτικού μέτρου της ΕΕ SURE 
- Η εφαρμογή απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για τον εμπλουτισμό δημόσιων κτιρίων με έργα 
τέχνης - Κοινοποίηση αποτελεσμάτων έρευνας εμβολιαστικής κάλυψης - Αγορά έργων τέχνης από το 
κράτος - Εμβολιασμοί στρατευσίμων - Ανάγκη υιοθέτησης προδιαγραφών για την κατασκευή οδικών 
κυρτωμάτων - Διαχωρισμός οικοπέδων στην Αναρίτα - Αντισταθμιστικά οφέλη για την Αναρίτα - Μεταφορά 
της αρμοδιότητας διαχείρισης του εργασιακού καθεστώτος των οικιακών εργαζομένων - Μελέτη και 
επικύρωση σύμβασης για τους οικιακούς εργαζομένους - Στοιχεία για τους καρκινοπαθείς στην Κύπρο - 
Δημόσια διαβούλευση για τη Μακροπρόθεσμη Στρατηγική Ανακαίνισης Κτιρίων - Τα κρούσματα καρκίνου 
ανά έτος την τελευταία εικοσαετία στην περιοχή Ιδαλίου - Ανάγκη συντήρησης του δρόμου που συνδέει 
τον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λάρνακας με τον δήμο Αθηένου - Οι τρέχουσες οφειλές κοινοτικών 
συμβουλίων προς το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων - Σύναψη συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και ΟΠΑΠ - Αγκυροβολία σκαφών στη χερσόνησο του Ακάμα. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Τιμή: €3,50 


